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مشهد بیشتر 
خرج دارد یا قم؟

مقايسه بودجه سالانه 
شهرداری ها نشان می دهد 
قم، مشهد و تهران شهرهای 

استراتژيکی  بوده اند

کمال بردبار|فکــر کنید تیمی بیاید ایران و کریســتیانو 
رونالدو، ســادیو مانه،  جان دوران،  اوتاویــو و لاپورته را از 
ترکیب خارج کند.  این تیم مکان ســوم لیگ عربستان را 
دارد و حالا بدون 5 ستاره بین المللی اش جلوی پرسپولیس 
آن هم در حضور 60هزار تماشــاگر و در هوایی که با شهر 
خودشان 20  درجه اختلاف دما و 1200 متر اختلاف ارتفاع 
دارد روبه رو می شوند. با بازیکنانی که از برف و سرمای تهران 
ذوق زده شده بودند و استوری می گذاشتند. لابد می گویید 
این تیم می آید برای وقت کشــی و دفاع چند لایه که گل 
نخورد و از این جور چیزها. خدمتتــان عرض کنم که این 
تیم بدون این تعداد ســتاره در نیمه دوم پرسپولیس ما را 
داخل قوطی کرده بود و اگر شانس داشتند و کمی دقت و 
اگر گندوز در فرم ایده آلش نبود،  می توانســتند با  چندین 
گل، سرخ های تهران را بدرقه کنند. میانسالان پرسپولیس 
در همه کورس ها عقب بودنــد و کیلوهای اضافی و پاهای 
خسته شان وضعیت کمیکی ایجاد کرده بود.  بین نمایش 

تحقیرآمیزشان و پول هایی که در حساب های بانکی شان 
دارند.  ســال ها قبل یادم اســت یک تیم عربستانی دیگر 
یعنی الهلال در آزادی بلایی سر پرسپولیس آورده بود که 
اگر درخشش ســمیر آودوکیچ درون دروازه نبود آن بازی 
را هم پرسپولیس به جای تســاوی با چندین گل بازی را 

واگذار می کرد. 
این پرسپولیس به انتهای راه خود رسیده. با این بازیکن ها 
بخصوص در خط هافبک راهی به سعادت وجود ندارد. کسی 
که تیم را بسته آدم متخصصی نبوده. پس یک تیم خسته 
و پیر را تحویل داده که  درمقابل تیم دوم النصر و در مقابل 
60 هزار تماشاگر خودی دنبال حریف می دویدند و دفاعشان 
عین پنیر سوئیسی سوراخ بود و قابل نفوذ و هوا و مهاجمان 
سعودی به نوبت درآن تردد می کردند. پرسپولیس در هیچ 
بازی این فصل لیگ آسیا مستحق نتیجه ای غیرازآنچه به 
دست آمد نبود. نه مقابل پاختاکور و نه الریان و نه الغرافه و 
نه حتی تیم بی ستاره النصر. این تیم به آخر راه خود رسیده. 

ســروش رفیعی و امید عالیشاه و حســین کنعانی زادگان 
و فرشــاد احمدزاده و علی علیپور شانسی برای ایجاد یک 
پرسپولیس قوی ندارند. در دقیقه 90 سروش رفیعی توپی 
را براي آل کثیر فرســتاد و آل کثیر استارت زد براي توپ، 
همزمان با او کمک داور هم استارت زد و سرعت کمک داور 
به شکل واضحی از آل کثیر بیشتر بود. تنها لحظات خوب 
پرســپولیس در ده دقیقه انتهایی بود که ضربات مهری و 
یاسین سلمانی و علیپور فرصت هایی را برای  پرسپولیس 
ایجاد کردند که خیلی دیر بود. به این ترتیب پرسپولیس با 
یک برد ، چهار  مساوی و ســه باخت مسابقات را تمام کرد. 

تنها برد سرخ ها مقابل الشرطه عراق بوده است . 
خداحافظ پرسپولیس. شاید فصل آینده تیم بهتری باشی... 
شاید از جوانانی که حســین عبدی با خودش به قهرمانی 
آسیا برده منجی هایی پیدا شــوند که این تیم خسته این 
میراث دســت نخورده برانکو و یحیی را سروشکل تازه ای 

بدهند. چیز دیگری برای گفتن نداریم.  

انقلاب ریویان، اکنون در اختیار همگان
خداحافظی با کامیون های ديزلی تحويل مرسولات در غرب وحشی  صفحه 06

هیاهو بود ؛ کیفیت نبود!
بازخوانی اتفاقات تلويزيون و شبکه نمايش خانگی 

در بهمن   1403. کاش به جای جنجال کمی هم 
وضعیت برنامه ها و سريال ها بهبود می يافت

به دنبال دلارهای عزیز صادراتی 
پتروشیمی ها بالاخره دلارهای حاصل از صادرات را به بازار داخلی آورده اند اما... صفحه  03

سناریوی مرموز  قتل همسر 
با  همدستی مرد غریبه

همسر قربانی و دوست پنهانی اش در دادگاه  
محاکمه شدند   صفحه 09 را بخوانید

روزگار  بچه معروف  ها 
در پیچ خطرناک

مرور حواشی سال  های اخیر برندهای
تجاری مشهور صفحه 06 را بخوانید

چالش بزرگ آخر  سال
درباره يک مبحث تقويمی و تب تولید محتوا 

و شاگردان عبدی   صفحه 04 را بخوانید
چیزهایی که درباره 

لیلی می دانیم 
قصه های گمشده/ پاورقی روزهای فرد صفحه 04

ناگهان، هوای دل، دلواپس شــد و همه آن آرزوهای  عزیزكه 
خود را آماده دیدار با بســتگان ودوســتان خاطره كرده بود 
درقلاب كرشــمه كلماتی ســاده اسیرشــد تا همه اعضای 
دوخانواده نســبتا بزرگ ازرفتن بازبمانند. چه ساده و چه به 
ســادگی  رویاهای شیرین ما پرپرشــد تا ما مغموم وپریشان 

خاطر، به خاطرات سال های دور و دیر پناه ببریم.
پیام اول؛ پوزش پرتمنای ما، مریم و محمد را  بپذیرید، نشد كه 
بشود درحضورِ عزیز شما جشن بگیریم.خودتان شاهد هستید 

چقدردنیا پرجوروجفاشده است ! 
پیام دوم؛ پوزش پرغصه  ما پــدر و مادرهای مریم و محمد را 
بپذیرید بچه ها عهدشــكنی كردند و از هم جداشدند. راستی 
كه فرزنــدان ایــن دور و زمانه غیرقابل پیش بینی هســتند! 

ماشرمنده ایم!
مریم ومحمدچهارسال وسه ماه نامزد بودند. پارسال سرِ بهار 
عقد كردند و درصدد بودند سِــر تابستان بعد از برپایی مراسم 
عروسی به كانادا بروند. یک سوءتفاهم ســاده  تمام تفاهم ها 
وعقد و قراردادها را بربــاد داد و ما را وارد عصرجدیدی كردند 
كه باید اندك اندك زندگی كردن دردنیای جدید را یادبگیریم.  
مریم سی وچهارساله حسابدار تیزهوش دریك شركت معتبر، 
محمد سی وشش ساله طراح لباس وگاه وبی گاه مدل لباس و 

البته ایشان اخیرا بیكارشده است .
راســت این اســت تا پیش از اعلام جدایی این دو، دوستانِ  
مشترك ســعی كردند مانع گسســت دو دلداده شوند. پدر و 
مادرها هم بســیارنصیحت و پند و اندرز هزینه كردند اما نشد 
كه بشود و آنان به ادامه زندگی مشترک  پشت كردند، حتی به 
ادامه دوستی ها و تنها به ادامه آشنا ماندن اكتفا كردند. یعنی 

هركدام راه خود،كارخود و دنیای خود را درپیش گرفتند .
راست گفته اند امروز دیروز نیست چون هیچ شباهت شكلی و 
محتوایی باهم ندارد. این را روزگار هوش مصنوعی  می گوید. 
وقتی نمی شود دست تو را گرفت،حس تو را در تن ریخت و از 
دوست داشتن تو شعله ور شد كجای امروز شبیه دیروز است. 
واقعیت این اســت آن روزها رفتند آن روزهای نســبتا خوب 
كه دست ها حال عاشــقی را بهار و بنفشه می كرد. راست این 
اســت تمام روزها برادرند ولی به ندرت یك روزِ شــما  دراین 
روزگارشبیه روزدگر باشــد. این را زمستان سرد وحسود هم 

می داند كه  شما اورا مثل تابستان  رفته دوست ندارید.

تواسارت من و
آزادگی منی

تو بزرگ
زيبا، پيروز

تو حسرت دور ونزديك منی

راســت این اســت حالا و اكنون دربازی كیش ومات روزگار 
پســت و رذل  كه مســتبدانه هركاری را که  دوست می دارد 
انجام می دهد. یک قلــم چندین میلیون تــن از هم میهنان 
عزیزتر از بهــار را از خــوردن بعضی از مــواد غذایی به علت 
گرانی های افسارگسیخته، مهلک و مضحک محروم شده اند. 
ودرخوشــبینانه ترین حالت فاصله خــوردن آن مواد غذایی 
ضروری و اساسی دور و دراز شده است و جمعی عظیم در پیامد 
قطع های ناگوار برق کار خود را ازدســت  داده اند که دستکم 

نیمی از بیکاران  زنان نان آور خانه هستند ! 
حالا با این حال و اوضاع سخن از جدایی ها، تلخ تر از زهر است 
وچنین است که همه اطلسی ها و نسترن ها پژمرده می شوند، 
 ســیب ها یخ می شــوند، پرتقال پوک و طعم نان سنگک به 

خاک اره تنه می زند !  ادامه در صفحه 03

عاشق ترين دست های اين زمستان !

ستونسهشنبه
فريدون صديقی

چرا ترامپ عربستان
را    انتخاب  کرد؟

درباره محل مذاکرات صلح اوکراين صفحه 05

 قيمت 10000 تومان

مهلا جوادپور| وضعیت بودجه شهرداری ها 
هر ســال نزدیک اســفندماه نهایی می شود و 
شهرداری ها متوجه می شــوند که قرار است 
سال بعد شهرشــان را با چه پولی اداره کنند. 
در روزهای گذشــته بودجه شهرداری برخی 
کلانشهرها مشخص شــد؛ برخی شهرها مثل 
قــم از بودجه پیشــنهادی راضی نیســتند و 
برخی با افزایش چشمگیری مواجه بودند. به 
عنوان مثال بودجه تهــران، آنطور که روزنامه 
فرهیختگان روز گذشته بررسی کرد، در عرض 
چهار سال، پنج برابر شده اســت. ما در ادامه 
این گزارش، به بررســی میزان تغییر بودجه 
کلانشــهرهای پراهمیت کشــور از سال های 
گذشــته تا به امــروز پرداخته ایم تــا ببینیم 
حاکمیت در ســال های اخیر برای کدام شهر، 

اهمیت بیشتری قائل شده است. 
عددی که برای لایحه بودجه شهرداری تهران 
در ســال 1404 اعلام کرد، 13 هزار میلیارد 
تومان کمتر از رقم پیشنهادی بود. شهرداری 
علیرضا زاکانی، رقم 237 هزار و 920 میلیارد 
تومان را پیشــنهاد داده بود، امــا عدد آن در 
کمیسیون تلفیق به 225 هزار میلیارد تومان 
رسید. این رقم، 21 درصد نسبت به بودجه سال 
جاری افزایش داشته است. بودجه شهرداری 
تهران برای ســال 1403، 150 همت بود که 
البته دی ماه امســال با احتساب لایحه متمم 
به رقم حــدودی 184 همــت افزایش یافت. 
بررسی ها نشان می دهد از سال 1390 تا سال 
1400 این بودجه با رشــد5/2برابری رو به رو 
بوده و از سال 1400 تا سال پیش رو4/6 برابر 
شده اســت. برای اینکه تصور بهتری از تغییر 
اعداد و ارقام داشته باشــید، بودجه ای که در 
نهایت در سال 1400 برای تهران بسته شد، 38 
همت بود که حالا به 225 همت رسیده است. 

این را هم اضافه کنیم که از 225 همت مصوب 
کمیســیون تلفیــق، بیــش از 165 همت به 
درآمدها، بیش از 26 همت به منابع حاصل از 
واگذاری دارایی سرمایه ای و 32 همت به منابع 
حاصل از واگذاری دارایی مالی اختصاص دارد.

 مشهد؛ بودجه بالا، افزايش کم
 شــهرداری مشــهد حدود دو هفته قبل رقم 
پیشنهادی خود را به شورای شهر تقدیم کرد اما 
برگشت خورد و هنوز رقم قطعی آن به تصویب 
نرســیده اســت. آنطور که رئیس کمیسیون 
برنامه و بودجه شورای شهر مشهد گفته، این 
رقم پیشــنهادی 60 همت بوده اما با انتقادات 
جدی اعضای شورا درباره هزینه های جاری و 
عمرانی مواجه شــده است. بودجه ای که سال 
گذشته برای دخل و خرج شهرداری مشهد به 
تصویب رسید، 56 هزار میلیارد تومان بود. این 
رقم برای سال 1402، 39 هزار میلیارد بوده؛ 
یعنی در عرض یک ســال 44 درصد افزایش 
داشته است. جالب است بدانید که سخنگوی 
شورای شــهر در همان ســال از این افزایش 
یک ونیم برابری ابراز تعجب کرده بود؛ چراکه 
از بودجه سال 1402، 75 درصد آن خرج شده 

بود.  ادامه در صفحه 03

با گرامیداشت یاد شاپور عظیمی، منتقد سینما و 
نویسنده کتاب های سینمایی، نگاهی داریم به ماجراهای 
تلویزیون و شبکه نمایش خانگی در بهمن ماه. در این ماه 
جنجال های اصلی در سینما و همزمان با برپایی چهل و 

سومین جشنواره فیلم فجر اتفاق افتاد... صفحه 10

همکار گرامی
خانم اکرم احمدی

ما را در غم 
بدانید.  بزرگتان شريک 

روزنامه هفت صبح

نمايش حقارت آمیز پرسپولیس
در آزادی پر از تماشاگر

چیزی برای 
گفتن نمانده

  عکس یک

   وزير اقتصاد  در حاشيه حضور در کنفرانس سالانه چالش ها و فرصت های پيش روی اقتصادهای 
   تصويری از شرکت کنندگان در رقابت های اين هفته ليگ وزنه برداری بانواننوظهور در عربستان با وزير توسعه اقتصادی جمهوری مصر ديدار و گفت وگو کرد

همه سرخپوشان حاضر در اين تصوير شامل، سروش رفيعی، ميلاد محمدی، مرتضی 
پورعلی گنجی و مسعود ريگی بالای سی سال سن دارند.عکس: مرتضی زنگنه/ايسنا
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آيت الله خامنه ای، رهبر انقاب اســامی صبح 
روز دوشنبه 29بهمن در سالروز قیام عظیم مردم 
تبريز در 29 بهمن 13۵۶ در ديدار هزاران نفر از 
مردم اين شهر، »ايمان، غیرت دينی، پیشتازی 
و الگوســازی« را از خصوصیات مســتمر مردم 
آذربايجان و تبريز خواندند و گفتند: مردم با وجود 
مشکات و توقعات بحقی که دارند در راهپیمايی 
عظیــم 22 بهمن نشــان دادند کــه تحرکات و 
تهديدات نرم افزاری دشمن برای دستکاری افکار 
عمومی و ايجاد اختــاف و ترديد، تاکنون بی اثر 
بوده و همه رسانه ها، صاحبان انديشه و بیان و قلم، 
اصحاب هنر و دانش و آموزش و آحاد جوانان فعال 
در فضای مجازی بايد همه توان خود را به میدان 
بیاورند تا دفاع موفق نرم افــزاری ملت در مقابل 

طرح های پیچیده دشمن استمرار يابد.
   جوان امروز، دوستان و دشمنان را می شناسد 
و در مقابــل عربده های يک نفــر از آن طرف و 
زوزه های يک نفر از اين طرف، بــه دور از ترس 
و انفعال، احســاس قدرت می کنــد و در مقابل 
حوادثی که افراد کارکشــته عرصه سیاســت را 

متزلزل می کند، مثل کوه ايستاده  است.
   سطح توان دفاعی ايران در مقابل تهديدات 
سخت، عالی است. دوســتان و دشمنان ما هم 
اين واقعیت را می داننــد و ملت هم از اين لحاظ 
احساس امنیت می کند. بنابراين، مسئله امروز 
ما تهديد سخت افزاری دشمن نیست بلکه تهديد 

نرم افزاری است.
   معنای تهديد نرم افزاری دســتکاری افکار 
عمومی، ايجــاد اختــاف و ايجــاد ترديد در 
محکمات انقاب اســامی و ضرورت پايداری 
در مقابل دشمن است. بدخواهان به اين نتیجه 

رسیده اند که راه فائق آمدن بر ملت ايران و عقب 
راندن جمهوری اســامی از مواضع قدرتمندانه 
خود، به کارگیری تهديدهای نرم افزاری اســت 
که البته تــا امروز موفق نبوده و نتوانســته اند با 
وسوسه های خود، ملت و جوانان ايران را از عزم 

و حرکت بازدارند.
   مسئولان دســتگاه های تبلیغاتی و آموزشی 
و رسانه ای، صاحبان بیان و قلم، اصحاب دانش و 
هنر و آحاد جوانان فعال در فضای مجازی، نقاط 
مورد توجه دشمن برای نفوذ در افکار عمومی را 
شناسايی و آنها را با تولید محتوا و فکر و انديشه 

مسدود کنند.
   دفــاع نرم افزاری در شــرايط کنونی مهم تر 
از دفاع ســخت افزاری اســت. نقــص در دفاع 
ســخت افزاری با دفاع نرم افــزاری قابل جبران 
است همچنان که تاکنون بارها اين کار انجام شده 

اما مشکات نرم افزاری با ابزارهای سخت افزاری 
قابل رفع نیست.

   ما هنوز به اهداف انقاب به طور کامل دست 
نیافته ايم و در زمینه عدالت، رفع شــکاف های 
اجتماعی و بعضی مســائل ديگر دشواری هايی 
داريم که بايد با تاش بیشتر عقب ماندگی ها را 
جبران کنیم اما انقاب توانسته هويت مستقل 
خود را به عنوان پايگاهی عظیم و امیدبخش برای 
ملت های منطقه و حتی فراتــر از منطقه حفظ 
کند و علت عصبانیت مستکبران و استعمارگران 
جهــان و عناصر پلیــد جنايتکار نیــز، توانايی 
جمهوری اســامی در ماندگاری و ايستادگی و 

نشان دادن مشت محکم خود به آنها است.
   امروز مسئولیت شــما حفظ روحیه انقابی، 
تقويت پیشــرفت و حرکت در راه رســیدن به 

اهداف انقاب است.

رهبر انقلاب: ایران اسلامی برای مقابله با تهدیدات سخت هیچ نگرانی ندارد
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اسرائیل دومین ترور سال 2025 

خود را هم در لبنان رقم زد. محمد 
شاهین، فرمانده نیروهای قسام 

دیروز در حمله پهپادی به ماشینش 
جان خود را از دست داد. رسانه های 

لبنانی اقدام اسرائیل در شهر تاریخی 
صیدا را به عنوان نقض آتش بس 

میان بیروت و تل آویو مطرح کردند. 
به گفته های رسانه های نزدیک به 

حماس و لبنانی ها محمد شاهین یکی 
از چهره های کلیدی شاخه نظامی 
حماس، گردان القسام بود و نقش 
مهمی در هماهنگی نظامی میان 

 حماس و حزب الله لبنان 
داشت. محمد شاهین مسئولیت 
هماهنگی نظامی میان حماس و 

حزب الله لبنان و همچنین تأمین 
حمایت لجستیکی برای عملیات 

مقاومت فلسطین را برعهده داشت. 
او از نزدیکان صالح العاروری، 

معاون رئیس دفتر سیاسی حماس 
که 2 ژانویه 2025 در حمله هوایی 

رژیم اسرائیل جان باخت محسوب 
می شود. تأمین مالی و تسلیح 

نیروهای حماس در خارج از 
فلسطین، هماهنگی عملیات نظامی 
میان حماس و حزب الله لبنان، انتقال 
سلاح و تقویت زیرساخت های نظامی 

مقاومت در منطقه و نقش کلیدی در 
برنامه های آزادی اسیران فلسطینی 

از زندان های رژیم صهیونیستی از 
نقش های محمد شاهین، فرمانده 

نظامی حماس در لبنان بود.
به گفته خبرگزاری ملی لبنان، این 
حمله هوایی در حالی انجام شد که 

خودروی شاهین در حال عبور از 
نزدیکی ساختمان اتحادیه مهندسان 

و یک مرکز نظامی ارتش لبنان بود. 
انفجار باعث آتش سوزی خودرو شد 

و تیم های آتش نشانی پس از مهار 
آتش، پیکر او را از خودرو خارج 

کردند.
اسرائیلی ها می گویند در زمان اعلام 

ترور محمد شاهین، نتانیاهو که 
در جلسه محاکمه به دلیل مفاسد 
اقتصادی حضور داشته، دوبار از 

جلسه بیرون آمده است تا اوضاع 
را بررسی کند. در صورتی که این 
روایت درست باشد، نشان دهنده 

اهمیت محمد شاهین و عملیات ترور 
او است. 

با وجود اینکه برخی از رسانه های 
اسرائیلی نقش محمد شاهین را در 
عملیات های حماس دارای اهمیت 

فراوان می دانند، ساپیر لیپکین، 
خبرنگار اسرائیلی مدعی شده 

فردی که روز دوشنبه هدف عملیات 
پهپادی اسرائیل قرار گرفته، برخلاف 
گمانه زنی ها نه فردی عالی رتبه بلکه 
فقط یک فرمانده میدانی حماس در 

لبنان بوده است.
در دو ماه اخیر، دو مقام از این گروه 

در لبنان جان خود را بر اثر حمله 
اسرائیلی ها از دست داده اند که باعث 

گمانه زنی هایی در مورد نقشه های 
اسرائیل برای مقابله با اعضای حماس 

در کشورهای دیگر شده است.
ظاهرا نتانیاهو مایل است حتی با 

وجود آتش بس با حماس، این گروه 
را از چهره های مهمش خالی کند. 
او در داخل سرزمین های اشغالی 

تحت فشار است تا تکلیف حماس را 
یک سره کرده و فکری به حال کنترل 
غزه، بعد از حماس کند. با همه اینها،  

بسیاری معتقدند گروهی مانند 
حماس به آن سادگی که نتانیاهو و 

اطرافیانش تصور می کنند، از عرصه 
خارج نخواهد شد و مقاومت راه خود 

را ادامه می دهد.
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امســال دانشــجويان خراسان شمالی 
کمترين تعداد شرکت کننده را در آزمون 
کارشناسی ارشــد و دکتری داشــتند. 
دانشجويان تهرانی هم بیشترين متقاضیان 
اين دو مقطع تحصیلی بوده اند. سازمان 
سنجش ديروز آماری از متقاضیان مقطع 
کارشناسی ارشد و دکتری منتشر کرد. 
عجیب نیست که استان هايی که جمعیت 
بیشتری داشتند، متقاضی بیشتری هم 
داشته اند اما وقتی اين اطاعات را کنار 
میزان قبولــی در مقطع کارشناســی 
و همچنین اطاعــات میانگین معدل 
امتحانات نهايی قرار می دهیم، به نتايج 
جالبی می رســیم. برای مثــال با اينکه 
میانگین نمره دانش آموزان سیســتان و 
بلوچستانی پايین تر از همه استان هاست 
اما تقاضای تحصیــات تکمیلی در بین 
آنها خیلی بیشتر از استان های ديگر است. 

   رقابت اصفهان و مشهد
اينطور که سازمان سنجش ديروز اعام 
کرد با اينکه در خراسان رضوی دانشجوی 

بیشتری نسبت به اصفهان زندگی می کند 
اما دانشجويان اصفهانی بیشتر تقاضای 
ادامه تحصیل داشته اند. در اصفهان جمعا 
حدود ۵0 هزار نفر برای آزمون دکتری و 
کارشناسی ارشــد ثبت نــام کردند و در 
خراسان رضوی 1000 نفر کمتر. وضعیت 
تحصیــل دانش آمــوزان اصفهانی در 
دبیرستان نشــان می دهد که آنها کمی 
)دو دهم ( نمره های بهتری داشــته اند. 
میانگین اين نمره در اصفهان برابر 11/43، 
در خراسان رضوی برابر11/27 بوده است.

   ۵/4 درصد از جمعیت دانشــجويان 
در استان فارس زندگی می کنند. از اين 
نظر اســتان فارس بعد از تهران، مشهد 
و اصفهان، در رتبه چهــارم  قرار دارد. از 
طرف ديگر اســتان خوزستان هم محل 
تحصیل4/7درصد دانشجويان بوده است. 
با اينکه به نظر می رسد بايد فارس متقاضی 
تحصیات تکمیلی بیشتری داشته باشد 
اما تقاضا در خوزســتان برای ثبت نام در 
مقطع دکتری و کارشناسی ارشد بیشتر 
بوده است. میانگین معدل امتحان نهايی 

سال قبل آنها در فارس برابر 9/41 و در 
خوزستان 8/29 است. 

   مورد جالــب اين گزارش يــزد و تا 
حدودی همدان. در يزد و سمنان به يک 
اندازه دانشجو زندگی می کنند و هر کدام 
محل زندگی دو درصد از کل دانشجويان 
کشور هستند. اما در يزد 1/۶ برابر بیشتر 
از سمنان تقاضای ادامه تحصیل وجود 
داشته است. جالب اينکه اين دو استان از 
نظر میانگین معدل هم به ترتیب رتبه های 
اول و دوم بهترين نمره های امتحان نهايی 
دانش آموزان را داشــتند. میانگین نمره 
امتحان نهايی سال گذشته دانش آموزان 

يزد12/4و سمنانی 11/۶ بوده است. 
3 درصد از دانشجويان کشور ساکن 
استان زنجان هستند. يعنی يک درصد 
بیشتر از يزد. اما با اين حال باز هم در يزد 
يک و نیم برابر بیشتر از زنجان تقاضای 
ادامه تحصیل وجود داشته است. همدان 
هم وضعیتی شبیه به يزد دارد. يعنی اگر 
استان ها را از نظر جمعیت دانشجويان با 
هم مقايســه کنیم، تقاضای تحصیل در 

 گزارش روز

این استان ها قصد ادامه تحصیل دارند
رغبت زیاد سیستان وبلوچستان، البرز و یزد برای کارشناسی ارشد و دکتری

همدان هم  بیشتر از سمنان و زنجان است. 
البرزی ها ســال پیش در نمره معدل 
دانش آمــوزان در امتحــان نهايــی، به 
میانگین10/9 رسیده بودند. يعنی وضعیت 
تحصیلــی دانش آمــوزان آن شــبیه با 
آذربايجان شرقی و به مازندران است. وقتی 
پای ادامه تحصیل برسد البرزی ها 2۶ هزار 
داوطلب، مازندرانی ها 31 هزار و آذربايجان 
شــرقی 24 هزار داوطلــب تحصیات 
تکمیلی دارند. باز هم تا اينجای کار هر سه 
شبیه به هم هستند. نکته ولی اين است 
که در البرز تعداد دانشجو بسیار کمتر بوده. 
اين يعنی به نسبت کل دانشجويان ساکن 
اين استان ها، سهم بیشتری در البرز قصد 

دارند ادامه تحصیل دهند. 
   میانگین معدل در استان سیستان و 
بلوچستان در پايین ترين وضعیت است و 
عدد 7/74 را نشان می دهد اما جالب اينکه 
تقاضای تحصیات تکمیلی دانشجويان اين 
استان در مقايسه با استان های ديگر در 
رتبه های بالايی قرار دارد. 1۵ هزار و 700 
نفر برای آزمون دکتری و کارشناسی ارشد 
ثبت نام کردند. يعنی هزار نفر بیشتر از قم. 
تعداد دانشجوی ساکن قم و سیستان و 
بلوچستان هم تفاوت چندانی نداشتند. 
حتی میانگین معدل آزمون نهايی دانش 

آموزان قمی  بیشــتر از 4 نمــره بهتر از 
سیستان و بلوچستان بوده و  عدد 11/27 
را نشان می   دهد. درنتیجه دانش آموزان قم 
بعد از گرفتن لیسانس انگیزه کمتری برای 
تحصیات تکمیلی داشته اند و سیستان و 
بلوچستانی ها وقتی وارد دانشگاه می شوند، 
فقط به يک مقطع تحصیلی قانع نیستند. 
   امسال خراسان شــمالی و خراسان 
جنوبی کمترين تعداد متقاضی تحصیل 
در مقطع کارشناســی ارشد و دکتری را 
داشته اند. در اولی هزار و 188 نفر داوطلب 
بوده اند و در دومی هزار و 300 نفر. ايام هم 
به همین ترتیب از آخر سوم شده است. اين 
که خراسان شمالی و ايام متقاضی کمی 
داشته باشــد عجیب نیست. چرا که آنها 
کمترين دانشجو را سال گذشته در کشور 
داشــته اند و هر کدام کمتر از يک درصد 
از جمعیت دانشجويان کشور را در خود 
جا داده اند. ضمن اينکه معدل دبیرستان 
دانش آموزان اين استان ها سال گذشته 
حدود يک نمره پايین تر از میانگین کشوری 
بوده. يعنی میانگین معدل امتحان های 
نهايی مدارس در ايام9/27 و در خراسان 
شمالی 9/82 است. مورد خراسان جنوبی 
از اين جهت جالب اســت که اولا در اين 
اســتان معدل دانش آموزان از میانگین 

کشــوری يک نمره بیشتر است و با نمره 
11/81 رتبــه دوم بهتريــن معدل های 
کشور را داشتند، اما باز هم تقاضای ادامه 
تحصیل در آن پايین تر از استان هايی بوده 

که میانگین معدل پايین تری داشته اند. 
   بعــد از کهگیلويــه و بويراحمــد يا 
چهارمحال و بختیاری، کردستان و استان 
مرکزی قرار دارد. تقاضــای پايین ادامه 
تحصیل در اين دو اســتان وقتی عجیب 
می شود که به ياد بیاوريم دو دانشگاه قوی 
کشــور در اين منطقه قرار دارد. دانشگاه 
سنندج از نظر رتبه بندی جهانی معروف 
تايمز در ســال 2024 رتبه اول رشــته 
زمین شناسی و رتبه دوم علوم مهندسی 
در کل کشور شده بود.  مورد اراک هم از 
اين جهت عجیب است که میانگین معدل 
دانش آموزان دبیرســتانی اراکی خیلی 
بهتر از تهرانی ها بوده است. در گیان هم 
معدل دانش آموزان تعريفی نداشته و به 
ايام نزديک بوده. با اين حال 3 درصد از 
دانشجويان در گیان زندگی می کنند. 
يعنی با وجود میانگین معدل نسبتا پايین، 
اين استان دانشگاه جذاب تری برای جذب 
دانشجو داشته است. از قضا امسال 9 هزار و 
400 نفر هم در آن تقاضای ادامه تحصیل 

در بخش تحصیات تکمیلی داشته اند. 
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علی )ع( با باطل دانســتن تصور غربی ها مبنی بر اينکه »ايران در 
ضعیف ترين جايگاه خود از زمان انقاب قرار دارد«، تصريح کرد: 
قدرت نظامی بومی و قدرت امنیتی متکی بر مردم در دوره انقاب 
اســامی با تکیه بر ســاخت درونی قدرت و عــدم وام گیری از 

قدرت های بیگانه روزبه روز افزايش می يابد.
مشاور فرمانده کل قوا افزود: ملت ايران علی رغم برخی مشکات 
معیشتی به اين بلوغ و بصیرت رسیده است که در حوزه امنیت، 
هويت، وحدت ملی و انســجام درونی، ذره ای مسامحه و کوتاهی 
نکرده و مسائل و مباحث داخلی اش را با تاش و هدايت ها داهیانه 

مقام معظم رهبری حل و فصل کنند.
 وی با توجه به جنگ روانی دشمن علیه ملت بزرگ ايران اسامی 
تصريح کرد: دشــمنان در محافل امنیتی خود معترفند که نظام 
جمهوری اسامی ايران، امروز قدرتمند و بااقتدار است و در تعامل 
با ايران بايد نهايت مراقبت را به عمل آورد؛ اما همین دشــمنان 
در تبلیغات گسترده روانی و رســانه ای   اش با هدف مقهورسازی 
و ناامیدســازی مردم، به دروغ به دنبال القای ضعف نظام اسامی 

هستند.
وزير اسبق دفاع گفت: حضور میلیونی آحاد مردم در راهپیمايی 

يوم الله 22 بهمن و ساير صحنه های ملی نشان می دهد، مردم ما 
توجهی به القائات شیطانی نظام سلطه نداشته و نه تنها منفعل و 
مقهور نشده اند، بلکه پای آرمان های والای امام و شهداء ايستاده اند 
و چنانچه احســاس کنند که انقاب و کشورشان در خطر است، 

باصابت تر از هر زمانی در صحنه حاضر خواهند شد.
 وی افــزود: هدف رژيــم صهیونیســتی از بیان شــبهه ضعف 
جمهوری اسامی در اين مقطع زمانی و تاريخی فريب و نیرنگ 
آمريکايی هاست؛ از سوی ديگر، آمريکايی ها با دامن زدن به اين 

دروغ به دنبال امتیازگرفتن از ايران در آينده هستند.
مشــاور فرمانده کل قوا افــزود: امــروز ملت بزرگ ايــران اين 
خیمه شب بازی و نمايش های تکراری دروغین، »مذاکره-تهديد« 

را به خوبی شناخته و آن را مغاير با شأن خود می داند. )فارس(

 روایت انجمن اسلامی از تجمع کوی دانشگاه؛ دبیر انجمن 
اسامی دانشجويان دانشگاه تهران و علوم پزشکی تهران گفت: روز 
جمعه، در دانشگاه، ساعت 2 بعد از ظهر، تجمعی مسالمت آمیز آغاز 
شد. هدف اين تجمع بزرگداشت ياد امیر محمد خالقی، دانشجويی 
که جان خود را از دست داده بود و همچنین اعتراض به روندهای 
اتخاذ شده توسط مســئولین دانشــگاه و تاش برای پیگیری و 
پاسخگويی مسئولین دانشگاه نسبت به اتفاقات پیش آمده بود. اين 

تجمع از ساعت 2 بعد از ظهر تا حدود 10 شب ادامه داشت.

 وی ادامه داد: يکی از نکاتی که در اين تجمع به وقوع پیوســت و 
فضايی متشنج ايجاد کرد، حضور نیروی امنیتی در بین جمعیت 
دانشجويی بود. دانشجويان خواستار ورود دخترانی بودند که پشت 
نرده های کوی تجمع کرده بودند، اما همکاری لازم اتفاق نمی افتاد. 
دانشجويان فشــار بیشــتری وارد کردند و در نهايت، تعدادی از 
دانشجويان دختر توانستند وارد شوند. اما در اين میان، حلقه ای از 
محاصره دور دانشجويان دختر ايجاد شد. به نظر می رسید يکی از 
نیروهای لباس شخصی در کنار يکی از اين دختران قرار داشت که 
بی سیمش به زمین می افتد. اين دختر با ديدن اين موضوع اعتراض 
می کند و اين فرد او را هُل می دهد تا بتواند فرار کند که منجر به 
شکل گیری تنش می شــود. در نهايت، اين نیروی امنیتی توسط 
نیروهای حراست به داخل اتاق حراست منتقل می شود و بخش 
عمده ای از تجمع معطوف به برخورد با اين نیروی امنیتی می گردد.

اين دانشجو در مورد وقايع روز شنبه يعنی دومین روز از تجمعات 
دانشجويان دانشگاه تهران، عنوان کرد: روز شنبه، دو اتفاق مهم 
در پرديس مرکزی رخ می دهد. يکی در دانشــکده مديريت، که 
برنامه ای برای عزاداری و بزرگداشــت امیرمحمد خالقی ترتیب 
داده می شود و وزير علوم نیز در اين برنامه حضور دارد. دانشجويان 
شورای صنفی بیانیه ای را قرائت کرده و مسائل مطرح می شود. در 
اينجا، همه چیز به آرامی مديريت می شود. اما در پرديس مرکزی، 
تجمعی در جلــوی کتابخانه مرکزی برگزار می شــود که در آن، 

مطالبات مطرح و خواستار شفافیت در مورد اسناد و نامه نگاری های 
دانشگاه با نیروی انتظامی و نهادهای بیرونی می شوند تا مشخص 
شود که از سوی چه کسی بوده است. دکتر رضايیان در اين تجمع 
حاضر می شــود و دکتر حسینی، رئیس دانشــگاه تهران و دکتر 
موسوی، سرپرست حوزه رياست، نیز برای پاسخگويی در فضای 
تجمع حاضر می شوند. در اين تجمع، دانشجويان به سمت پرديس 
هنرهای زيبا حرکت می کنند که حراســت مانع از حرکت آن ها 
به سمت در اصلی دانشگاه تهران می شود و دانشجويان تجمع را 
به سمت دانشــکده فنی ادامه می دهند. در نهايت، با پاسخگويی 
مسئول نهاد رهبری، آقای دکتر منصوری، آقای دکتر رضايیان، 
آقای دکتر حسینی، آقای دکتر موسوی و آقای الیگودرزی، رئیس 
اداره کل حراست، اين تجمع با مطالبه ای مبنی بر رسانه ای شدن 
اسناد نامه نگاری دانشگاه با نیروی انتظامی به پايان می رسد. )ايلنا(

 سخنان معاون زنان در مورد کنســرت خانم ها؛ زهرا 
بهروزآذر يکشــنبه شــب در جريان برگزاری بخش ويژه بانوان 
چهلمین جشنواره بین المللی موسیقی فجر در پاسخ به پرسش 
خبرنگار ايرنا مبنی بر ندادن مجوز و محدوديت اجرای کنسرت ويژه 
زنان در استان های محل سکونت اين هنرمندان و اينکه برخی از 
گروه های ويژه زنان به امید کسب مجوز در جشنواره موسیقی فجر 
حضور پیدا می کنند، اظهارداشت: از جزئیات اين موضوع اطاعی 

ندارم اما بررسی می کنم که مسائل و مشکات اين گروه ها چیست، 
حتما اين موضوع را حل می کنیم، اول لازم است که کنسرت های 
موسیقی زنان به خصوص در گونه موسیقی نواحی اول در شهر و 

استان محل سکونت اين هنرمندان برگزار شود.
معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده همچنین گفت: اکنون 
در شهر تهران، بوستان های بانوان بسیار بزرگی وجود دارد اما هیچ 
وقت به اين موضوع فکر نکرديم که آيا می توانیم کنسرت های ويژه 
زنان را در همین بوســتان ها برگزار کنیم، اين ايده ای خاقانه و 
نوآورانه است، امیدواريم طی مذاکراتی با شهرداری تهران، بتوانیم 
فضاهای جديدی را برای برگزاری کنسرت داشته باشیم و آنها را 
در اختیار هنرمندان قرار دهیم که اجرای کنسرت در اين مکان ها 
صرفه اقتصادی داشته باشد. امیدواريم بتوانیم با همراهی نهادهای 
مختلف امکانات و زيرساخت ها را برای فعالیت زنان هنرمند فراهم 

کنیم. )ايرنا(

 سردار فدوی: وعده صادق ۳ به موقع اجرا خواهد شد؛ 
سردار علی فدوی، جانشین فرمانده کل ســپاه، در مراسم »بهر 
آزادی قدس از کربای ۵ بايد گذشــت« در دانشــگاه صنعتی 
امیرکبیر در اين مراسم با اشاره به گذشــت 4۶ سال از پیروزی 
انقاب خاطرنشان کرد: حتی يک روز خبیثان عالم جنگشان را با 
ما تمام نکردند. شايد شکل اقدام آنها عوض شده باشد، اما يک روز 

نشده که نباشــد. آن طرف و رو به روی ما کیست؟ شیطان بزرگ 
امريکا و کسانی که همراه او با ما جنگیدند.

وی با اشاره به اينکه 87 کشور بعد از جنگ تحمیلی به ما گفتند 
رسما با شما جنگیده ايم، گفت: در شرايطی که فرانسوی ها به عراق 
هواپیما اجاره داده بودند و ما ســیم خاردار از خارج می خريديم 
چون خودمان نداشتیم، چطور شد نتوانستند با اين شرايط به ما 
غلبه کنند؟ آيا توانمندی مادی و دنیايی ما از آنها بهتر و بیشتر بود؟ 
خیر، همین الان هم توانمندی مادی آنها از ما بهتر است. اما وعده 
خدا حق است و در آن تخلفی نیست. در همه وعده های خدا شرط 
وجود دارد که بندگان خدا بايد آن را انجام دهند، تا نتايج به بهترين 

شکل صورت پذيرد. 
جانشین فرمانده کل سپاه با تاکید بر اينکه ما در موضع اقتصاد و 
معیشت مشکل داريم تصريح کرد: چرا چون به روالی که بايد عمل 
می کرديم عمل نکرديم. بايد پای کار باشیم. هرکجا ما پای هرکاری 
رفتیم خدا ما را موفق کرده است و اگر در کاری موفق نشديم يعنی 

پای کار نرفتیم و به تکالیفمان عمل نکرديم.
ســردار فدوی در ادامه افزود: خیلی ها فکر می کردند پس از فوت 
امام )ره(، می توانند انقطاع نسلی بین دهه شصت و دهه های بعدی 
پیش بیاورند، اما در دهه 90 ثابت شد نه تنها انقطاع نسلی ايجاد 

نشد، بلکه انتقال نسلی صورت گرفت. 
جانشین فرمانده کل سپاه خاطرنشــان کرد: اگر ما قوی نشده 

بوديم که امروز موضوع اصلی حرف خبیثان عالم نشده بوديم. از 
پايان جنگ تحمیلی تا امروز جــرات نکردند به ما يک تیر بزنند 
و از راه های ديگر مثل جنگ اقتصادی وارد شدند. چندی پیش 
توانمندی های خودمان را در شهرک علم و فناوری در مجاورت 
دانشــگاه صنعتی اصفهان ديدم که بیشــمار کارهای عجیب و 
غريب کرده اند. ما هر زمانی دست به توانمندسازی زديم نتیجه 

خوبش را ديده ايم.
وی در پاسخ به سوال يکی از دانشجويان مبنی بر راهبرد ايران پس 
از آتش بس در غزه و لبنان گفت: مــا به تکالیفمان عمل خواهیم 
کرد. در غزه يک شیعه هم نیســت اما امام حسین در آنجا تجلی 
کرد و از 1۶ ماه پیش معرفتشان به امام حسین خیلی بیشتر شد. به 
قول حضرت امام ما مکلف به انجام وظیفه هستیم مکلف به نتیجه 
نیستیم. مسلمان بايد از مظلوم دفاع کند و با ظالم بجنگد. ما اين 
کار را کرديم زين پس هم خواهیم کرد. هرکس در دنیای اسام 
چه غیر اسام بخواهد در برابر ظلمی که به او می شود بايستد به او 

کمک خواهیم کرد.
سردار فدوی همچنین در پاسخ به سوالی در خصوص وعده صادق 
3 نیز گفت: به موقعش انجام خواهد شد. ما 4۶ سال است به میزان 
قابل قبولی درست عمل کرديم، از اين به بعد هم ان شاءالله درست 
عمل خواهیم کرد. مسئولین صهیونیست ها خودشان اذعان دارند 

که حماس پیروز شد و آنها شکست خوردند. )تسنیم(

بازگشت لبنان به دهه 90 میلادی
مهســا مژدهی| جنبش امل پس از دهه ها 
سپردن بار فعالیت های سیاسی و غیرسیاسی به 
حزب الله در لبنان، در حال بازپس گیری جايگاه 
سابق خود است. نواف سام، نخست وزير لبنان 
که دل خوشی از حزب الله ندارد، ترجیح می دهد 
تا حضــور شــیعیان در قدرت را که بر اســاس 
قوانین کشورش، ســهمیه دارند به جنبش امل 
محدود کند. از ســوی ديگر، برخی از ديدگاه ها 
در حزب الله هم بر بازگشــت اين گروه به عرصه 

سیاسی تاکید دارند.

   اوضاع در لبنان برای احزاب شیعه از 
چه قرار است؟

به اعتقاد بسیاری از ناظران، شباهت وضعیت در 
لبنان اين روزها به دهه 90 میادی کم نیســت. 
با پايان جنــگ داخلی، اقبال زيادی نســبت به 
شــراکت جنبش امل در عرصه سیاســی لبنان 
وجود داشــت. در آن زمان لبنان با مشــکات 
اقتصادی، شــکاف های سیاســی و بحران های 
اجتماعی فراوانی روبه رو بود. بیروت جنگ زده، 
در دهه 90 تصور می کرد که با ســهم بندی های 
سیاسی و ترمیم زخم های قومی و دينی می تواند 
يک جنــگ طولانی داخلی را جبــران کند. اين 
اتفاق البتــه هرگز به صورت کامــل رخ نداد. اما 
از دهه 90 تا امروز، شــکاف ها در لبنان تا حدود 
زيادی ترمیم شــده اند. اما اقتصاد و بحران های 
سیاســی، با شــدت تمام هنوز هم ادامه دارد. با 
ترور سیدحســن نصرالله و برخی ديگر از سران 
حزب الله، دولت در لبنــان درصدد کاهش نقش 
اين گروه برآمده است. در عوض حزب امل و نبیه 
بری که مدت ها در زمینه های سیاسی از گفت وگو 
امساک داشتند، میدان را در دست گرفته و وارد 
عرصه شــده اند. اين ماجرا را می توان يک ظهور 
دوباره برای امل دانســت. در مقابــل نداهايی از 
درون حزب الله وجود دارد که می گويند اين گروه 
بهتر اســت بار ديگر مســئله نفوذ در سیاست را 
جدی بگیرد و در حقیقت برای به دســت گرفتن 
کرسی های سیاسی در پارلمان و کابینه، با امل و 

ديگران رقابت کند.
   از جنبش امل چه می دانیم؟

جنبــش امل ۵1 ســال پیــش با ابتــکار امام 
موســی صدر در لبنان تشکیل شد. جنبش امل 
که نامش برگرفته از »افواج المقاومه اللبنانیه« 
يا گردان های مقاومت لبنانی است، داستانی پر 
فراز و نشــیب را در تاريخ معاصر لبنان رقم زده 
است. در سال 197۵، زمانی که لبنان در آستانه 
يک جنگ داخلــی ويرانگر قرار داشــت، امام 
موسی صدر، روحانی شیعه و متفکر سیاسی، با 
همکاری دکتر مصطفی چمران، جنبش امل را 
بنیان گذاشت. اين جنبش با هدف احیای هويت 
و ارتقای موقعیت شیعیان لبنان که سال ها در 
حاشیه قرار داشتند، شــکل گرفت. در واقع از 
ابتدای دهه 30 در زمانی کــه اولین انتخابات 
لبنان با حمايت فرانســوی ها آغاز شد، به مدت 
بیش از 40 سال، شــیعیان نقشی در سیاست 
لبنان نداشتند و امل در اعتراض به همین مسئله 
تشکیل شد. امل در زمانی پا به عرصه گذاشت 
که دو جريان عمــده فکری بــر منطقه حاکم 
بود: چپ مارکسیســتی و پان عربیسم. اما امل، 
راهی متفاوت را در پیــش گرفت و روی احیای 
هويت شیعی تمرکز کرد. مخالفت با اشغال گری 
اســرائیل، بحث ديگری بود که از سوی املی ها 
به صورت جدی دنبال می شــد. اوج قدرت اين 
جنبش را می توان در دهه 1980 دانست، زمانی 
که در مقابله با تجاوز اسرائیل به لبنان در سال 

1982، نقشی کلیدی ايفا کرد.
اين جنبش با چالش هايی هم روبه رو شد. ناپديد 
شدن امام موسی صدر در سال 1978، ضربه ای 
جدی به امل وارد کرد. همچنین، ظهور حزب الله 
در اواسط دهه 1980، رقیبی قدرتمند برای امل 
ايجاد کرد که بخشی از پايگاه اجتماعی آن را به 

سمت خود کشید.
درحال حاضر نبیه بری، رهبــر کنونی جنبش 
امل است  که از سال 1980 اين سمت را بر عهده 
دارد و همچنین رياست مجلس لبنان در دست 
اوست. با توجه به سن بالای او، بحث هايی درباره 

جانشینی اش در جريان است اما مشخص نیست 
که امل که در سال های اخیر در مقابل تغییرات 
به شــدت مقاومت می کرده است، چه افرادی را 

برای آينده در نظر دارد.

   آینده جنبش عمل در لبنان
 جنبش امل در ســال های اخیــر تاش کرده 
تا خود را با چالش های جديــد لبنان، از جمله 
بحران های اقتصادی و سیاسی، وفق دهد. يکی 
از چالش های اصلی امل در سال 202۵، حفظ 
جايگاه خود در میان نسل جوان است. در حالی 
که اين جنبش همچنان بر ارزش های ســنتی 
خود تأکید دارد، تاش می کند تا با مسائل روز 
مانند اصاحات اقتصادی و مبارزه با فســاد نیز 
همراهی کند. روابط امل با حزب الله هم همچنان 
پیچیده است. اگرچه اين دو گروه در بسیاری از 
مسائل همکاری می کنند، اما رقابت پنهانی برای 
نفوذ در جامعه شیعی لبنان همچنان ادامه دارد.

اين جنبش بايد خود را بــا واقعیت های جديد 
لبنان و منطقه تطبیق دهد. مسائلی مانند بحران 
اقتصادی، فســاد سیســتماتیک، و تنش های 
فرقه ای، چالش هايی هســتند کــه امل بايد به 
آن ها پاسخ دهد اما تاکنون اقدام ويژه ای برای آن 
انجام نداده است. جنبش امل در سال های اخیر 
تاش کرده بخشی از ســاختار قدرت در لبنان 
باقی بماند. بســیاری معتقدند که اين تاش در 
شرايطی که اين جنبش برای مقابله با تبعیض، 
ظلم و فقر ايجاد شده، معنايی ندارد و در عوض 
گروهی معتقدند، امل يا حزب الله فقط در صورتی 
می توانند اهداف خــود را دنبــال کنند که در 
بافت شلوغ سیاسی در لبنان، نقشی برای خود 
داشته باشند. در صورتی که آنها فقط بخواهند 
به آموزش ديدگاه های خود دست بزنند، عرصه 
سیاسی در اين کشور بر شــیعیان لبنان تنگ 
خواهد شد. از ســوی ديگر، به هر حال در قانون 
اساسی لبنان جايگاهی سیاسی برای شیعیان در 
نظر گرفته شده که نیروهای سازمان يافته بهتر 

از اشخاص تک رو می توانند نقش آفرينی کنند.

     تحلیل

     تیتر دو

ادامه ازصفحه   اول

در سال 1400، اين بودجه حدود 18 هزار 
و ۵00 میلیارد تومان تصويب شده بود که 
نشــان می دهد از آن ســال تا سال جاری، 
بیش از 3 برابر افزايش داشــته اســت. اگر 
برای ســال آينده بودجه شهرداری مشهد 
برای ۶0 همــت تصويب شــود، بــه اين 
معناست که نســبت به چهار سال گذشته 
224 درصد افزايش پیدا می کند يا حدودا 

همان 3 برابر می شود.

   قم؛ رقم پایین، افزایش زیاد
بودجه شــهرداری قم هم هنــوز به تصويب 
نرسیده اما نايب رئیس شورای شهر از بودجه 
پیشــنهادی راضی نیســت و معتقد است 
اين رقم بايد بیشــتر از اين ها باشد. بودجه 
پیشنهادی شــهرداری قم و ســازمان های 
تابعه آن رقمــی بالاتر از 22 هــزار میلیارد 
تومان اعام شده اســت. با وجود اينکه اين 
رقم حدود ۵0 درصد از بودجه سال گذشته 
بیشتر است، اين عضو شورای شهر با مقايسه 
بودجه شــهرهای ديگر مثل مشهد، کرج و 
اصفهان، آن را نامتناســب بــا ظرفیت های 

ســرمايه گذاری قم دانسته اســت. بودجه 
سال جاری برای اين شــهر بالغ بر 14 هزار 
میلیارد تومان بوده. در سال 1400 هم برای 
اين شــهرداری حدود 3هزار میلیارد تومان 
در نظر گرفته شــده بود که به عبارتی نشان 
می دهد از سه سال پیش حدود 4 برابر شده 
است. اگر برای سال آينده بودجه 22 همتی 
تصويب شــود، به اين معناست که در چهار 
سال اخیر مبلغ درنظر گرفته شده برای اين 

شهر 7 برابر می شود!

   تبریز و اصفهان پنج برابر شدند
 شــهرداری تبريز بــرای ســال آينده رقم 
40هزار میلیارد تومان را به شــورای شهر 
پیشــنهاد داده اســت که البتــه هنوز به 
تصويب نرســیده. مبلغی که در حال حاضر 
تدوين شــده 30 درصد نســبت به ســال 
جاری بیشــتر اســت. رقمی که برای اين 
شــهرداری در ســال 1400 در نظر گرفته 
شــد، حدود 7هزار همت بود در حالی که 
اين رقم در سال 1403 به 30 همت رسید 
و افزايش 4 برابری را تجربه کرد. اگر با رقم 
40 هــزار میلیارد تومان برای ســال آينده 

موافقــت شــود، بودجه شــهرداری تبريز 
نســبت به چهار سال گذشــته افزايش ۵ 

برابری را تجربه می کند. 
بودجه شــهرداری اصفهان 28 بهمن ماه، 
2 هــزار میلیــارد تومــان کمتــر از مبلغ 
پیشنهادی و با رقم 4۶هزار و ۵00 میلیارد 
تومــان بــه تصويب رســید. بودجــه اين 
شهرداری در ســال 1403 کمی بیشتر از 
تبريز، يعنی 34 هزار تومان تصويب شــده 
بود که برای سال آينده مبلغ آن 32 درصد 
افزايش داشته اســت. اين مقدار برای سال 
1400، 9هزار و ۵00 میلیارد تومان بود که 
نشــان می دهد بودجه اين شهر در عرض 4 

سال، ۵ برابر شده است. 
به طور کلی می توان گفت قم با وجود اينکه 
به احتمال زيــاد، کمترين بودجه را در بین 
اين شــهرها دريافت می کند، بیشــترين 
افزايش بودجه را در چهار ســال گذشــته 
داشــته اســت. با اين حال پس از تهران، 
مشهد بیشــترين میزان بودجه را هرساله 
دريافت کرده اســت که با توجه به جايگاه 
 اين شــهر به لحاظ مذهبی و سیاسی جای 

تعجب ندارد. 

مشهد بیشتر خرج دارد یا قم؟
مقایسه بودجه سالانه شهرداری ها نشان می دهد قم، مشهد و تهران شهرهای استراتژیکی  بوده اند

فاطمه رجبــی | از اواخر بهمن مــاه بارها 
اعام شــده که با ورود ارز حاصل از صادرات 
پتروشــیمی ها به عنوان ابرصادرکننده های 
غیرنفتــی، اوضــاع دلار کمی سروســامان 
می گیرد اما اين اتفاق نیفتــاد. حتی در يکی 
از اين روزها احمد مهــدوی  ابهری، دبیرکل 
انجمن پتروشــیمی ها اعام کرد که طی 1۶ 
روز، ۶00 میلیــون دلار ارز در بــازار تجاری 
عرضه شــده اســت، بــا اين وجــود خبری 
از کاهشی شــدن نرخ ارز نیســت. اين اتفاق 
واکنش های متفاوتی به همراه داشــته است، 
کســانی که از قبل هم می گفتند که وضعیت 
بازار طوری نیست که بتوان با ارزپاشی اوضاع 
را کنترل کرد، دوباره بر درستی نظرشان تاکید 
می کنند و می گويند تــا عوامل غیراقتصادی 
کنترل نشود، بازار آرام نخواهد گرفت اما عده 
ديگری هم پای يک احتمال ديگر را وســط 
می کشــند. آنها می گويند که صنايع بزرگ 
مخصوصا پتروشــیمی ها به تعهــدات ارزی 
خودشــان عمل نمی کنند و با وجــود امتیاز 
بزرگی که اخیرا نصیبشان شده، ارز حاصل از 
صادرات را به بازار داخلی بر نمی گردانند. حتی 
کار به ديوان عدالت اداری کشیده و اين نهاد 
از بانک مرکزی خواسته در اين مورد توضیح 
بدهد. ديروز پاســخ بانک مرکزی منتشر شد 
كه گفته بــود: »بســیاری از صادرکنندگان 
گروه هــای مذکور به تعهدات خــود، فراتر از 
درصد اعمــال محدوديت هــای قانونی عمل 
کرده اند؛ هرچند اين بانــک نیز در چارچوب 
مقررات، پرونده تمامی موارد تخلف از ايفای 
تعهــدات ارزی و صادرکنندگان متخلف را به 
مراجع قانونی و قوه قضايیه به صورت رسمی 
ارســال کرده اســت.« جالب اينکه خود اين 
توضیح نشان می دهد که بعضی صادرکننده ها 
واقعا دلارهای صادراتی را به بازار نمی آورند اما 

اين کار چطور انجام می شود؟ 

   دلارهای مشکل گشا
اول ببینیم امتیاز بزرگی کــه صادرکننده ها 
اخیــرا دريافت کرده اند چه بــوده که اينطور 
انتظارات از آنها را بیشــتر کرده اســت؟ اين 
امتیاز بزرگ جمع شــدن بازار ارز نیمايی بود. 
تا همین چند ماه پیــش صادرکننده ها بايد 
در قالب اجرای تعهدات ارزی شان، دلارهای 
صادراتی را به بازار نیمايی عرضه می کردند تا 
واردکننده های مجوز دار، ارز مورد نیازشان را 
از اين بازار تامین کنند. نرخ ارز نیمايی هم از 
ســوی دولت تعیین می شد اما چند ماه پیش 
وقتی دلار شروع به جهش کرده بود و فاصله 
ارز نیمايی و بازار آزاد مدام بیشتر و بیشتر شد؛ 
دولت بازار ارز نیمايی را جمــع کرد تا فاصله 
بین ارز صادرات-واردات و ارز بازار آزاد کمتر 
شود. قرار شد که ارز حاصل از صادرات در مرکز 
مبادله و در واقع در بازار توافقی عرضه شــود 
و نهايت دخالتی که دولــت در تعیین قیمت 
دلار در اين بــازار می کند، تنظیــم عرضه و 

تقاضا باشد.
 اعام شــد که اين کار با هدف برداشته شدن 
فشار تنظیم بازار نیمايی از روی دوش دولت، 
کاهش میزان رانــت حاصل از اختاف قیمت 
نیمايی و آزاد، افزايش انگیزه و ســود ناشــی 
از تولید و... انجام شده اســت اما همان موقع 
کســانی که مخالف اين اقدام دولت و اساسا 
مخالف هر نوع آزادســازی در مــورد نرخ ارز 

هستند، گفتند که دولت بايد همزمان با چنین 
تصمیمی، تاش برای گرفتن تعهدات ارزی از 
صادرکننده ها را تقويت کند اما موافقان حذف 
بازار نیمايی می گفتند اتفاقا کم کردن فاصله 
ارز صــادرات-واردات و ارز بازار آزاد، خودش 
از جمله راه هايی اســت کــه صادرکننده ها 
به تعهــدات ارزی شــان عمل کننــد و اين 
کار آســان تر از بیرون کشــیدن مو از ماست 
صادرکننده هاست. موافقان حذف بازار نیمايی 
می گفتند که به حال صادرکننده ها که غريبه 
نیســتند، اغلب ابرصادرکننده هــا که همان 
پتروشیمی ها باشند به نهادهای عمومی تعلق 
دارند، پس سود و انگیزه بیشــتر آنها به نفع 
همه تمام خواهد شد، ضمن اينکه رانت عظیم 
واردات هم کم خواهد شد و فشار روی دولت 
برای تامین ارز به نرخ نیما در اين وانفســای 
اقتصادی برداشــته می شــود. ضمن اينکه با 
چنین کاری صادرکننده ها کمتر به دورزدن 
تعهدات ارزی شــان می پردازند و واقعا دلارها 
را به بازار داخلی می آورند، در حالی که هرچه 
فاصله دلار نیما و آزاد بیشــتر شــود، انگیزه 
نیاوردن دلار به بازار رسمی هم بیشتر می شود. 
موافقان می گفتند که همیــن انگیزه، کاری 
می کند که با افزايش آمدن دلارهای صادراتی 
به بازار، قیمت تنظیم شــود و جلوی رشــد 

افسارگسیخته نرخ دلار گرفته شود.

   دلارها کجا می روند؟
احتمالا می توانیــد حدس بزنیــد که وقتی 
پیش بینی ها دربــاره تاثیر آمــدن دلارهای 
پتروشــیمی به بازار روی کاهش نرخ دلار به 
وقوع نپیوست اولین ســناريويی که به ذهن 
خیلی ها رسید اين بود که پتروشیمی ها هنوز 
هم کاما به تعهدات ارزی شان عمل نمی کنند 
و دلارها يک جايی اين وســط از مسیر آمدن 
به بازار توافقی غیب می شــوند. موضوعی که 
اگرچه بانک مرکزی، گستردگی اش را رد کرده 
اما آن را به طور کلی تکذيب نکرده اســت اما 
کارشناسان می گويند که خود بانک مرکزی 
هم به خوبی در جريان میزان دقیق دلارهايی 
که بايد به بازار بیايند اما نمی آيند قرار ندارد و 
دورزننده های قانون کارشان را خوب بلدند و 

البته بستر خوبی هم برای آنها مهیاست.
شايد باورتان نشود اما يکی از اين بسترها که 
به خوبــی کار دورزدن تعهدات ارزی را فراهم 
می کند، يــک کار کاما قانونی اســت يعنی 
»واردات از محل ارز حاصل از صادرات«. اين 
قانون به صادرکننده ها اجــازه می دهد که با 
ارز حاصل از صادرات، کالاهــای مجوزدار را 
وارد کننــد. در ايــن روش صادرکننده اصا 
لازم نیســت که ارز را به داخل کشور بیاورد 
بلکه می تواند آن را همان بیرون در کانال های 
مخصوص نگه دارد و با آن کار سفارش خريد 
و بعــد واردات را انجام بدهد. بــه اين ترتیب 
گروه بزرگــی از واردکننده های عمده همان 
صادرکننده ها هستند اما ناگفته پیداست که 
در اين مسیر چطور می توان رقم های بزرگ را 
جابه جا کرد يا مدت زمان اجرای تعهدات ارزی 
را به تعويق انداخــت مخصوصا وقتی که بازار 
نوسان دارد و صادرکننده اگر بتواند  فقط چند 
هفته آوردن دلارها را معطل کند سود بسیار 

بزرگی نصیبش خواهد شد. 
يکی ديگر از راه هــای دورزدن قانون تعهدات 
ارزی، تنظیم اسناد کالاهای صادراتی است. 

در واقــع در ايران بــه دلیل نبــود گمرکات 
تخصصــی، امــکان ســنجش ارزش واقعی 
يک بارِ صادراتی يا وارداتــی وجود ندارد، در 
نتیجه اظهار صادرکننده ماک قرار می گیرد 
که باعث می شــود صادرکننــده در مواردی 
»کم اظهــاری« و واردکننــده »پراظهاری« 
کند. مثا صادرکننده ادعا می کند که »عیار 
ســنگ آهن اين بار صادراتی به دلیل خرابی 
معدن افت کرده و قیمت آن 40 درصد کاهش 
داشته است« اما به دلیل نبود زيرساخت های 
لازم، کسی نیست که بار صادرکننده را آنالیز 
کند.  حالا تصور کنید که ترکیب اين ترفند و 
ترفندی قبلی چطــور اختاف های بزرگ در 
میزان واقعی ارز حاصل از صادرات و ارزی که 

به بازار می آيد را رقم خواهد زد.
مسیر ديگری که برای دورزدن الزام بازگشت 
ارز به بازار داخل از طرف بعضی صادرکننده ها 
طی می شود، فروش اظهارنامه صادراتی بدون 
حواله ارزی اســت که به آن لاشه فروشی هم 
گفته می شود. در اين روش کالا صادر می شود 
و صادرکننــده اظهارنامــه صادراتی تنظیم 
می کند و بايد در ازای اين اظهارنامه ارز آن را 
هم به واردکننده ای کــه آن را می خرد، بدهد 
اما گاها اظهارنامه بدون رد و بدل شدن واقعی 

ارز جابه جا می شود.
همه اينها بخشی از ترفندهايی است که برای 
دورزدن قانون تعهدات ارزی اجرا می شود اما 

راه حل جلوگیری از اين اتفاق چیست؟

   شکاف بزرگ اینجاست
جدا از اينکه بعضی ها می گويند شــیب رشد 
نرخ ارز در شرايط فعلی ربط چندانی به میزان 
عرضه ندارد و حتی اگر تمام دلارهای صادراتی 
وارد بازار شــود باز در میان مدت و بلندمدت 
عوامــل ديگر مانند کســری بودجــه، تورم و 
عوامل غیراقتصــادی تعیین کننده نرخ واقعی 
ارز هستند اما به هر حال نمی توان از دلارهايی 
که بايــد به بــازار داخلی بیاينــد و نمی آيند، 
چشم پوشــی کرد. راه حل اما خیلی پیچیده تر 
از اين حرف هاســت. در واقع بســته به اينکه 
کارشناســان مدافع چه مشی اقتصادی باشند 
راه حلشان متفاوت است. کســانی که منتقد 
هر نوع آزادسازی هستند و می گويند که بازار 
ارز تمام و کامل بايد در دســت دولت باشد در 
اين مورد هم موافق برخورد پلیســی بیشــتر 
هســتند. آنها می گويند که دولــت بايد آنقدر 
ابزارهای نظارتی اش را تقويــت کند که هیچ 
صادرکننده ای جرات و توان دورزدن قانون را 
نداشته باشــد. در مقابل کسانی که می گويند 
نقش دولت بايد به کمترين حد خودش برسد، 
می گويند که تا وقتی حاشــیه سود دور زدن 
قانون اينقدر زياد اســت، دولت هر چقدر هم 
بگیر و ببند را بیشــتر کند باز اجبارها دور زده 
خواهند شد ضمن اينکه بگیر و ببند بیشتر از 
سوی دولت آنقدر مفسده های بیشتر دارد که 
به فايده اندکش نمی ارزد. اين گروه می گويند 
که دولت بايد خودش را به کلی از بازار بکشــد 
بیرون و به دلار تک نرخی تــن بدهد تا با اين 
کار ديگر اجرا نکردن تعهد ارزی معنی نداشته 
باشــد و خود به خود ارز حاصل از صادرات به 
بازار داخل بیايد. از آن طــرف دولت با اجرای 
سیاست های اقتصادی درست در کنترل تورم 
و همچنین بهبود روابــط بین المللی و کاهش 

تهديدات منطقه ای ثبات را به بازار بیاورد. 

بانک مرکزی می گوید پتروشیمی ها دلارهای حاصل از صادرات را به بازار 
داخلی آورده اند اما تردیدها ادامه دارد

بازی پرسپولیس، ماجرای مذاکره دلارهایعزیزصادراتیکجاهستند؟
و ...

کاربران در گوگل، اینستاگرام، 
تلگرام، توییتر، ویکی پدیا، ایتا و 
یوتیوب به دنبال چه موضوعاتی 

بودند؟
   گوگل – 2۴ ساعت منتهی به ساعت 20 

روز دوشنبه: بازی پرسپولیس – النصر و 
جزییات آن مثل ساعت شروعش، جدول 
لیگ نخبگان و بازی پاختاکور مقابل السد 

بیشترین میزان رشد جست وجو را داشتند 
و پس از آن تلوبیون، السد، تیم ملی فوتبال 

زیر ۱۷ سال ایران، شبکه ۳، فیش حقوقی 
بازنشستگان کشوری، عبدالغنی برادر، 

یوونتوس مقابل اینتر، سیمین غانم، فوتبال 
۳۶0، جی تی ای، قیمت تپ سواپ، فوتبال 

امروز، سید حسن نصرالله، کامران قاسم پور، 
امید عالیشاه، جلال الدین ماشاریپوف، 

زلزله، صندوق بازنشستگی، بازی النصر 
– پرسپولیس و آب و هوا کلمات، عبارات 
و نام هایی بودند که بیشترین میزان رشد 

جست وجو را تجربه کردند. 
   اینستاگرام – 2۴ ساعت منتهی به 

ساعت 20 روز دوشنبه: صفحات جیمین، 
باشگاه النصر، پویان مختاری، منصور 

خواننده، رگی ژان، وینی، ساناز سعیدی، 
ریحانا، پرسپولیس، آیسان اسلامی، 

محمد صادقی و آتوسا لطیفی مورد توجه 
قرار گرفتند و آهنگ های »ریمیکس اگه 

ارومیه بشی روت ارس می کشم«، »ورزشی 
خفن«، »ریمیکس هی آبادی مسموم«، »گل 

ناز نازنینم اگه یک روزت نبینم«، »تولد 
ترند اینستا«، »ریمیکس باز ای الهه ناز«، 
»ریمیکس توی قلبم تو لایق سلطنتی«، 

»عاشقانه جدید اینستا شاد«، »زنگ 
غمگین اینستا«، »ریمیکس روزای روشن 

خداحافظ«، »های فانک«، »لالالالا لالالالا« 
و »تو شیرین من گفتا تو فرهادی مگر« آن 

قدر مورد توجه قرار گرفتند که کاربران 
برای دانلود آن ها به گوگل مراجعه کردند. 

   تلگرام – پر بیننده ترین پست ها در روز 
2۸ بهمن: این ادعا که تعطیلی کامل برنامه 
هسته ای شرط آمریکا برای مذاکره با ایران 
است، تبلیغ تور نوروزی، این ادعا که ایلان 
ماسک از قوی ترین هوش مصنوعی جهان 

رونمایی خواهد کرد، باز هم یک تبلیغ برای 
تورهای نوروزی، تبلیغ یک نئوبانک، تبلیغ 

یک کانال که قیمت لحظه ای طلا را می گوید، 
سخنان مدیرکل مدیریت بحران خوزستان 

درباره خسارات زلزله منطقه حسینیه، 
شایعه سرمای شدید هوایی که در راه ایران 
است، سخنان رئیس پلیس فتا در خصوص 

اینکه دیوار و شیپور از انتشار آگهی وام 
خودداری کنند و احساس شدن زلزله 

منطقه حسینیه خوزستان در خرم آباد. 
   توییتر – پربازدیدترین توییت ها در روز 

2۸ بهمن ۱۴0۳ بر اساس اطلاعات حساب 
کاربری مردمک: بازنشر سخنان رهبری 

در مورد سردار سلیمانی، توییتی از یکی از 
سران اپوزیسیون، توییتی در مورد ظاهر و 

البته اخلاق زنان، یک توییت طنز با رویکرد 
اپوزیسیون، خاطره یک کاربر از مخالفت 

پدرش با سر کار رفتنش، توییت یک کاربر 
در مورد ماشین خریدنش، رشته توییتی 

در مورد یک ماجرای جنایی البته در خارج 
از کشور، توییتی در مورد ترسناک بودن 

مواجه شدن با دختران دبیرستانی در 
خیابان، توییتی از یک گروه اپوزیسیون 

علیه یک گروه دیگر و انتقادی از یک کاربر 
که حین رانندگی غذا پخته است!

   ویکی پدیا – پربیننده ترین مقالات 
در روز 2۸ بهمن: کشته شدن امیرمحمد 
خالقی، آبان )مجموعه نمایش خانگی(، 
سرزمین مادری )مجموعه تلویزیونی(، 

بمب مارک ۸۴، پرویز فنی زاده و محمدرضا 
پهلوی به همراه چهار مقاله غیراخلاقی. 
   ایتا – هشتگ های پراستفاده در 2۴ 

ساعت منتهی به ساعت 2۱ روز دوشنبه: 
میلاد حضرت رقیه، حضرت رقیه، ماه 

شعبان، نیمه شعبان و رقیه. 
   یوتیوب – پربیننده ترین ویدئو در 2۴ 
ساعت منتهی به ساعت 2۱ روز دوشنبه: 

موزیک ویدئوی رز و برونو مارس با عنوان 
ای پی تی که ظرف یک روز نزدیک به ۷ 

میلیون بار دیده شده است. 

رند
ت

 گالری   

    
قابی از ششمین 
روز چهلمین 
جشنواره 
بین المللی 
موسیقی فجر، که 
شامگاه یکشنبه با 
اجراهای ارکستر 
»نوای آفتاب« 
در تالار وحدت و 
تک نوازی شب 
در تالار رودکی 
برگزار شد. عکس 
از محمد مهدی 
پورعرب، ایرنا 

    
قابی از آیین اختتامیه 

هفدهمین جشنواره 
حضرت علی اکبر ویژه 
منتخبین سرباز سپاه 

که با حضور سردار 
دریادار »علی فدوی« 
جانشین فرمانده کل 

سپاه صبح دوشنبه 
در دانشگاه انقلاب 
اسلامی برگزار شد. 

عکس از مهراد 
اصفهانی، میزان

     حجت الاسلام والمسلمین مطهری اصل، نماینده ولی فقیه در استان آذربایجان شرقی و امام جمعه تبریز و مسعود 
پزشکیان، رئیس جمهور تبریزی الاصل در دیدار هزاران نفر از مردم آذربایجان شرقی با رهبری 

     قابی از فینال مسابقات وزنه برداری بانوان قهرمانی باشگاه های ایران که روز یکشنبه 2۸ 
بهمن ۱۴0۳ در تهران برگزار شد. عکس از پریسا بهزادی، ایسنا

     در چارچوب اولین بخش از رزمایش پیامبر اعظم، 
عملیات نقل و انتقال هوایی تیپ نیروهای ویژه صابرین در 
شب و با استفاده هواپیمای ایلوشین ۷۶ نیروی هوافضای 

سپاه اجرا شد. عکس از مسعود شهرستانی، تسنیم

     خانم مبینا نعمت زاده، در مراسم تجلیل از مدال آوران 
المپیک پاریس که عصر دوشنبه با حضور علیرضا زاکانی 
شهردار تهران برگزار شد. عکس از محمدرضا علیمددی، 

ایرنا

     تعدادی از لبنانی هایی که به ایران سفر کردند و برخی 
دیگر از لبنانی های مقیم قم در اعتراض به لغو پروازهای 

ایرانی به لبنان ظهر دوشنبه 2۹ بهمن ماه ۱۴0۳ تجمع 
اعتراضی در محل اقامت خود برگزار کردند. عکس از 

امیرمحمد پیرانی، مهر

عاشق ترین دست های این زمستان !
ادامه ازصفحه   اول

حالا شما بفرمايید جدايی مريم ومحمد  قبل ازبرپايی 
مجلس عروسی آيا خبر از روزگاری نمی دهد كه مردمان 
معصوم و مظلوم گُله گله دارند به ســیاره ناشناخته ای 
پرتاب می شوند ! آيا بايد از نو قاعده زنده بودن وزندگی 
كردن را نوشت ؟ البته وصدالبته از آن جايی كه ارباب 
تمام قلب ها خداســت پس امیدها واهی نیست  اين را 
خوب می دانید  و می دانید دســت های شما همچنان 

عاشق ترين دست های  اين زمستان قنديل است. 
آوازی بخوان دلبندم

ما که کاری از دستمان بر نمی آيد 
تاغروب / مهتابی مان را فرا نگیرد

 شعرها به ترتیب از رشدی اونور و ناظم حكمت

     ستون سه شنبه
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بازنشر مطالب روزنامه هفت صبح صرفا با 
اجازه کتبی مجاز است، در غیر این صورت 

ممنوع و قابل پیگیری قانونی است
مدیر مسئول و سردبیر: آرش خوشخو

دبیر آنلاین: صدرا بکتاش
مدیر هنری: وحید غفاری

امام صادق عليه السلام  
المومِنُ لَ یَمضِی عَلَیهِ اربَعُونَ لَیلَه الَ عَرَضَ لَهُ امرُ یَحزُنُهُ یُذَکَرُ بِهِ 

چهل شب بر بنده مومن نگذرد مگر اینکه واقعه ای برایش رخ دهد و او را غمگین سازد و به واسطه آن ، متذکر گردد.

 واگویه های انتظار
سوی عدم دری ز جهان وجود نیست
ما جاودانه ایم بر این می توان گریست

هر کس به روزگار کسی غبطه می خورد / این حال و روز ماست ،  ببین آرزوی کیست ...

 دستور زبان عشق
ای که از خاطر چشمان تو بیرون شده ام

من زلیخا شدنم را به تو مدیون شده ام
فاضل نظری لطف آن قهوه ی چشمان تو بوده است که من / صاحب این همه آرایه و مضمون شده ام سیده پروا ربیع زاده

رفقا یه چيز جالب تعریــف کنم براتون، یکی 
دو دقيقه به دلار و ســکه و ترامپ فکر نکنين. 
چند وقت پيش، دو تا کفتــر یاکریم با ترس و 
لرز ميومدن پشــت پنجره اتاقم. انگار داشتن 
برآورد می کردن اینجا لونه کنن یا نه. یکيشون 
که به نظر ميومد، کفتر خانومه باشــه با دقت 
و وســواس همه چيز رو چــک می کرد و من 
رو نگاه می کرد که آدم حســابی ام یا نه.  ولی 
آقاهه فکر کنم حوصله نداشت. یه جوری دور 
خودش می چرخيد و بال بــال ميزد که معلوم 
بود حوصله نداره. شــبيه این بود که داره زیر 
لب غر ميزنه: »همينجا خوبه دیگه... والا هزار 
تا لب پنجره رو دیدیم تا حالا... این عموعه هم 
که اینجاست، بی آزاره... خُل وچل خوبی هم 
به نظر مياد... سرش به کار خودشه... موزیک 
ميذاره دلمون وا ميشه...« ولی خانمه گوشش 
بدهکار نبود و یهو می پرید و می رفت. احساس 
می کردم آقاهه یه سری تکون ميداد و زیرِ نوک 
می گفت: »گرفتار شدیم. چی شد دوباره...«، 

بعدش هم پر می زد و دنبال خانمش می رفت.
یه چند وقتــی برنامه شــون این بــود و من 
هم تو نخشــون بودم ببينم ماجراشــون چی 
ميشه. خلاصه، خانمه بالاخره راضی شد لونه 

عشقشون رو لب پنجره اتاق من بنا کنن.
دو ســه هفته ای اوضاع بر وفق مــراد بود. با 
هم صبح هــا می رفتن و با هم برمی گشــتن و 
بغبغویی می کردن و می گذروندن. ولی از وقتی 
که کفتر خانم، دو تا تخم گذاشت و نشست تو 

لونه، اعصابا دیگه ریخت به هم. بغبغوها دیگه 
عادی نبود...

دیروز، کفتر آقاهه از پهنه آسمون فرود نيومده 
خانمه شــروع کرد و دو تا نوک تو سرش زد و 
کرک و پر آقاهه رو در جا چيد: »کدوم گوری 

بودی تا حالا؟«
کفتر آقاهه هم که تابلو بود بلد نيست چجوری 
حرف بزنه و فقط پریدن یــاد گرفته بود، پفی 
کرد و گفت: »کجا بــودم؟... رفته بودم دنبال 
چهار تا دونــه...« / »این دو تا که ســر از تخم 
درآوردن حاليت می کنم، می شــينی تو لونه، 
من ميرم دنبال چار تا دونه...« / »می فرمایيد 
بنده دهنشون دونه بذارم؟« / »گناه کردم تخم 

گذاشتم؟« / »می خواستی من تخم بذارم؟«
گفت و گرفت خوابيد...

- »خوابيدی؟« / »نخوابم؟« / »همچين ميفته، 
هر کی ندونه فکر می کنه از سر کوه رفته دونه 
بياره...همين خــورده نونای کوچــه بالایيه 

دیگه...«
دیگه بغبغوشــون داشــت به جاهای باریک 
می کشيد که احساس کردم باید دخالت کنم...

یه ســرفه بلندی کردم و یــه موزیک آرومی 
براشون گذاشتم، ولی ول کن نبودن...

- »بفرمــا... آهنگ هــم برات گذاشــت این 
یاروهه... یه وقت بهت بد نگذره...از صبح تا حالا 
پای تلفن بود و چرت و پرت ميگفت ها... تو که 
سر و کله ت پيدا شــد، آهنگ برات گذاشت... 

ماشالا شانس هم داریا...«

آقاهه صرف رو در این دیــد که خودش رو به 
خواب بزنه.خانمه هم دو تا نوک محکم دیگه 

زد تو سرش که : 
- »با توام کفتر حســابی...« / »هــااان؟...« / 
»پاشــو...« / »پاشــم چيکار کنم؟« / »پاشو 
ميو ميو کن... خــب تعریف کــن...« / »چی 
بگم...« / »از صبح که پر زدی تو این آســمون 
کوفتی، هيچ خبری نبود؟...« / »نه والا...مثل 
هميشه...« / »ببين... خودتو به خواب نزن... اینا 
از تخم دران، لونــه رو عوض می کنيم...« / »یا 
خدا...چرا؟؟؟« / »این عموعه خيلی قاطيه... رو 
اعصابمه... با خودش حرف ميزنه... ميخنده... 
ساکت ميشه یهو...« / »بابا تو به مردم چيکار 

داری؟...«
کل کلشون ادامه داشــت...هوا هم که تاریک 
شد، با وجود این که پرنده ها می خوابن، این دو 

تا بيخيال نمی شدن...
امروز صبح زود بيدار شدم که برای کاری برم 
بيرون از خونــه. دیدم آقاهه، قبــل از این که 
همسر مهربانش چشماشو باز کنه و قلاب رو 
بندازه، پر کشــيد و لونه رو به ســمت مقصد 
نامعلومی ترک کرد. طرفــای ظهر تو خيابون 
بودم کــه باد شــدیدی گرفت و رعــد و برق 
هولناکی، همراه با تگرگ و باران شــروع شد. 
نمی دونم چرا ولــی تموم فکــرم رفت پيش 
کفترها و بچه هاشون. دلشوره گرفتم... با وجود 
این که از خونه دور بــودم، کارم رو انجام داده 

نداده، خودمو رسوندم.

دندهعقب
اشكانعقيليپور

می دانم که بــرای ليلی ارجمنــد صدها صفحه 
گزارش و سند منتشر شده؛ درباره نزدیکی اش به 
فرح دیبا و استفاده از منابع دولتی. مثلا در واردات 
یک دســتگاه اتومبيل بنز بدون حقوق گمرکی 
یا روابطش با ســفارتخانه های اروپای شــرقی و 
هدایای گران قيمتی که سفرا برایش می فرستادند 
و آن محمولــه گران قيمــت و افســانه ای که از 
کریستال های جمهوری چک )چکسلواکی ( به در 
خانه اش آمد و حاصل عشق دبير دوم سفارت این 
کشور )دیپلماتی به نام بری هگر(   به خانم ارجمند 
بود   یا روابط غيرافلاطونی اش با وابسته اطلاعاتی  
سفارت مجارســتان )کارولی هالکر( که ساواک 
عضویتش در کی جی  بی را محرز می دانســت و 
بارها ليلــی اميرارجمند را متهم کــرد که با یک 
جاسوس بلوک شــرق رابطه پيدا کرده است.  باز 
هم می شود در جســت و جو ميان اسناد ساواک 
و کتاب هــای خاطرات دوران پهلــوی )به فرض 
صحتشان( چيزهای دیگری هم عليه اميرارجمند 
پيدا کرد. از عکس هــای بی پرده اش در تفریحات 
درباری و استفاده مســتمرش از زیبایی صورتش  
در مذاکرات تامين بودجه و  روایت های نگهبانان 

کاخ ها و ساحل ها از رفتار بی قيد و بندش. مثلا در 
مرکز مطالعات وپژوهش های  سياســی سرفصل 
مربوط به اميرارجمند این گونه شروع شده است :  
ليلی اميرارجمند از زنان فاســد دربار پهلوی دوم 
بود. ... اسناد موجود بيانگنر ارتباطات مرموز وی با 
افسران اطلاعاتی بلوک شرق است. این ارتباطات 
که بر اساس اسناد ساواک تا روابط جنسی امتداد 
داشت.یا در فایل مرکز اســناد تاریخی در مورد 
اميرارجمند آمده است: » ليلی اميرارجمند، هيچ 
قيد و بندی در مورد روابط زن و مرد نداشت و هرگاه 
به او اعتراض می شد که شما شــوهر دارید و این 
رفتار برای یک زن شوهردار، خلاف شرع، عرف و 
اخلاق اجتماعى است، او پاسخ مى داد: »شوهرم با 

طرز فکر من موافق است!«« 
یا داستان رابطه جنجالی  اش با دو مامور آمریکایی 
در باهاما کــه از قرار توســط راکفلــر برای حل 
مشــکلات اقامت محمدرضا و خانواده پهلوی به 
این جزیره آمده بودند و آنطور که شایعات در این 
مورد سنگ تمام گذاشته اند، با ليلی اميرارجمند 
و یکی دیگر از دوســتان فرح رابطه خاصی پيدا 
می کنند که در نهایت منجــر به دیپورت خانواده 

پهلوی از باهاما  می شود.
از محافــظ ویــژه محمدرضــا پهلــوى هم نقل 
شده:»هنگامی که ليلی اميرارجمند و ليلی دفتری 
در نوشهر همراه فرح پهلوی بودند، با وضع قبيح 
و زننده اى روى ماسه ها مى خوابيدند و در مقابل 

سربازان گارد، حرکات شنيعى انجام مى دادند.«
 در واقع از همان ســال 1358 و در مجلاتی مثل 
سپيد وسياه و تهران مصور، حجم غيرقابل باوری 
از تصاویر و اسناد درباره ليلی اميرارجمند منتشر 
شدند. مجلاتی که دنبال سوژه جذاب می گشتند 
و این زن کوچک اندام گســتاخ برای آنها بهترین 

سوژه  بود. 
خواســتم بگویم همه اینها را می دانم و مطمئن 
هســتم اگر ليلی ارجمند در ســال 58 دستگير 

می شد حکمش اعدام بود. 
  با این حال در ورای این خبرها و سندها و حتی به 
فرض درست بودن همه آنها، کانون پرورش فکری 
به مرکزی برای توليد ادبيات و موســيقی و فيلم 
و نمایش  برای کودکان و نوجوانان تبدیل شــد و 
گنجينه بزرگی به وجود آورد که  هنوز هم  مرکز 
جذابی برای فعالان حوزه کودک و نوجوان است. 
آن مجتمع بزرگ و  مجهز جنب پارک لاله حتی  
در دوران فعلی هم در کشــورهای منطقه جایگاه 
ویژه ای دارد و هنــوز هم مایه حيــرت مهمانان 
و دیپلمات های خارجی می شــود کــه به ایران 

می آیند. 
راز کيفيت حيرت انگيز محصولات کانون چيست؟  
توليدات کانون در دهه 40 و 50  مطمئنا مذهبی 
نبودند. یعنی از ارتباط بــا بخش بزرگی از جامعه 
روز ایران محروم بودند اما در هدف گذاری چيزی 
که در نظر داشــتند، موفق بودنــد. آن مرکز در 
ميان پارک لاله مرکزی شــد برای فعاليت عباس 
کيارستمی،  زرین کلک، علی اکبر صادقی،  ناصر 
تقوایی،  بهرام بيضایی،  مهدی اخوان ثالث،  مسعود 
کيميایی،  پری زنگنه، فریدون شهبازیان، سيمين 
غدیری و.... موفقيت کانون شاید  به خاطر حضور 
نام هایی مثل احمدرضا احمدی و فيروز شيروانلو  
باشد که هردو نفر مسئوليت های اجرایی در کانون 
داشتند. اگر در دهه 50 کودک و یا نوجوان بودید 
از حجم آثاری که برای این رده سنی توليد می شد، 
حيرت می کردید.  من فقط شماری از کتاب ها را 
برایتان مرور می کنم: کودک، سرباز، دریا، لک لک ها 
بر بام، کلاس پرنده، نگهبان شب،  کوه های سفيد،  
دوقلوهای ترک و... یا فيلم هایی مثل رهایی،  عمو 
سيبيلو، مسافر، ســازدهنی،  هفت تيرهای چوبی 
و چندین و چند کتابخانه کــه در مناطق جنوبی 
شهر تهران یا در شهرهای کوچک و بزرگ ایران 
تاسيس شدند. خواســتم بگویم که تاریخ خيلی 

مقوله سختی است. خيلی !

چیزهایی که درباره لیلی می دانیم 
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چالش بزرگ آخر سال
درباره یک مبحث تقویمی و تب تولید محتوا و شاگردان عبدی

1    امســال یک چالش بزرگ در آخر سال 
داریم. 29 اسفند که روز تعطيل آخر سال است 
و در آن موعد ملی شدن صنعت نفت را  گرامی 
می داریم، درســت روز ضربت خوردن حضرت 
علی است )یعنی 19 رمضان( و شب قبلش هم 
اولين شب قدر. امسال کبيســه است و سی ام 
اســفند را هم داریم که پنجشنبه است. ساعت 
12 و ســی  و یک دقيقه همين روز سال تحویل 
می شود. همين شــب یعنی پنجشنبه شب که 
وارد سال جدید شده ایم شب شهادت حضرت 
علی اســت و دومين شــب قدر. به این ترتيب، 
جمعه اول فروردین روز شهادت حضرت است. 
برای برنامه ریزان و برنامه سازان و  بقيه دوستان و 
ناظران چالش جالب توجهی است. امروز خبرنگار 
ایران آنلاین  از وزیر ميراث فرهنگی در مورد این 
تقارن سخت ســوال کرده  و ایشان هم جواب 

منطقی و درستی داده اند:  هيچگاه بين رمضان 
و نوروز تعارض وجود نداشــته وقتی رمضان در 
نوروز وارد می شــود، نوروز آداب رمضان را به 
رسميت می شناســد و مردم ایران بدون اینکه 
مداخله هيچ دولــت، نهاد، قــدرت و جریانی، 
می دانند چگونه نوروز را جشن بگيرند و چگونه 

حرمت رمضان را حفظ کنند. 
قبول کنيد که جواب خوبی بوده است. 

2    تب توليد محتوا کــه در ورای خود یک 
عطش باورنکردنی براي پــول درآوردن پنهان 
است، فضای مجازی ایران بخصوص اینستاگرام 
را به شــرایط مغشــوش و بی سروسامانی بدل 
کرده که درآن به هيچ چيزی نمي شود اطمينان 
کرد. گروهی مثلا نابغــه ریخته اند کف بازار و با 
ایده های مثلا تجاری خود کاری کرده اند که پس 
از  بالا  پایين کردن صفحات ایرانی اینســتاگرام 

ذهنی مغشوش و روحی آزرده و انبانی پر از دروغ 
و نمایش و فریب با خود به همراه می آوری. رک 
و راســت بودن و صادق بودن کلا از اینستاگرام 
ایرانی خداحافظی کرده و خودنمایان و شومن ها 
و ایده پردازان شــتاب زده و حریص همه جا را 

تسخير کرده اند. 
3    تيم جوانان ایران شــش بر صفر، یمن را 
شکست داد. اما گول این نتيجه را نخورید. در12 
دقيقه ابتدایی یمنی ها کاملا برتر بودند و ســه، 
چهار فرصت خوب را از دســت دادند که با 10 
نفره شدنشان  در دقيقه 13 ،  درواز  ه های بخت و 
اقبال به روی ایرانی ها باز شد و حریف نااميد را با 
شش گل بدرقه کردیم. شاگردان حسين عبدی 
فعلا شش امتياز دارند و تنها تيمی هستند که 
قفل دروازه شان باز نشده است. بازی با ازبکستان 

عيار واقعی آنها را مشخص می کند. 

  قصه های گمشده 120 ) این پاورقی روزهای فرد منتشر می شود(        آرش خوشخو

  سایت نگار

جنسیت نامعلوم هیوا، دست فرمان ایده آل معصومه
  مبينا نعمت زاده عضو تيم ملی تکواندو بانوان در حاشيه مراسم تجليل از مدال آوران 

المپيک پاریس، اظهار کرد: تا به امروز تقدیرها خيلی خوب بوده …
پس از المپيک فقط 3 هفته استراحت کردم و بعد تمریناتم را آغاز کردیم. تغيير وزن 
داشتم و خوشبختانه نتایج خوبی را هم با وزن جدیدم به دست آوردم. اخيراً در 2 دوره 
از مسابقات ليگ حاضر شــدم و در هر دو با اقتدار مقام اول را به دست آوردم و هفته 

گذشته نيز در مسابقات فجيره موفق شدم صاحب مدال نقره شوم.
روزی که از المپيک برگشــتم اعلام کردم که می خواهم تغيير وزن بدهم. پس از این 
تصميم 2 بار هم با ناهيد کيانی بازی کردیم که من موفق شدم برنده این دیدارها باشم. 
چه ناهيد و چه من فرصت زیادی تا المپيک بعدی داریم و قطعاً در این مدت قرار است 
بارها مقابل یکدیگر بازی کنيم. ناهيد کيانی بازیکن خوب و توانمندی است و هميشه 
اولين های تکواندوی بانوان را رقم زده او حتــی روزی الگوی من بود که این روزها به 
رقيب هم تبدیل شده است. وزن عادی من هميشه روی عدد ۶0 است ولی رنکينگ 
المپيکی من وزن 49 کيلوگرم بود بنابراین قبل از المپيک پاریس هم ســختی های 
زیادی را برای تغيير وزن داشــتم. حالا تصميم گرفتــم در وزن 5۷ بازی کنم چون 

پتانسيلش را دارم.
نعمت زاده در مورد برنامه های تحصيلی خود که پس از المپيک نيز با حواشی زیادی 
همراه شد؛ گفت: هنوز هيچ چيز مشخص نيست. من شبانه روز تمرین می کنم و اردو 

حضور دارم. فعلًا با این روند شرایط ادامه تحصيل ندارم.
  علی پروین، بازیکن، کاپيتان و سرمربی سابق باشگاه پرسپوليس این روزها دوباره 
تبدیل به سوژه ای برای هواداران این باشگاه شــده تا مورد انتقادش قرار دهند. دليل 
تازه، اظهارات پروین درباره شــانس قهرمانی در ليگ برتر است که او این بخت را به 
تراکتور می دهد. تا به اینجا مشکلی نيست ولی ابراز اميدواری علی پروین برای اینکه 
»تراکتور تا رسيدن به قهرمانی کم نياورد« دليلی است که موجب ناراحتی هواداران 
پرسپوليس شده است. علی پروین در شرایطی برای قهرمانی تراکتور ابراز اميدواری 
کرده که این روزها این تيم به همراه پرسپوليس و البته سپاهان در مسير قهرمانی ليگ 
برتر هستند. تراکتور برخلاف پرســپوليس تا به الان در ليگ برتر عنوان قهرمانی ای 
کسب نکرده و یکی دو بار در ثانيه های پایانی، جام قهرمانی از دستش سُر خورده است. 
در این فصل، تراکتور مدعی قدرتمندی نشان داده و این روزها صدرنشين ليگ برتر 
است. این صدرنشينی درشرایطی حاصل شده که پرسپوليسی ها در دیدارهای اخير 
سينوسی نشان داده و فرصت نزدیک شــدن به صدر را از دست داده اند؛ البته که این 
موضوع به معنای از دست رفتن بخت قهرمانی نيست. حتی در چنين شرایطی هم هنوز 
بسياری از هواداران پرسپوليس اعتقاد دارند این تيم بيشترین بخت را برای قهرمانی در 
همين فصل دارد. حالا در چنين فضایی، اینکه فردی مثل علی پروین که در برهه های 
مختلف خودش را شناسنامه پرســپوليس معرفی کرده، برای رقيب این باشگاه ابراز 

اميدواری کرده تا قهرمان شود، سوژه ای برای خشم هواداران این باشگاه شده است.

  معصومه ســلطان 
بلاغی، ساکن مهرشهر 
کرج است که کار خود 
را بــه عنــوان راننده 
اتوبوس برون شهری از 
سال 13۷۶ آغاز کرده 
است.  به گزارش ایسنا، 
خانم ســلطان بلاغی 
در تمــام طــول این 
ســال های رانندگی با 
اتوبوس در جاده های 

ایران، هيچگونه تخلف و تصادفی نداشته است.  ميثم قدمی معاون حمل و نقل اداره 
کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان البرز با اهدای لوح از زحمات چندین ساله 

این راننده پيشکسوت اتوبوس ناوگان برون شهری قدردانی کرد.

  انجمن دانش آموختگان علوم اجتماعی دانشــگاه تهران که یک نهاد 
اصولگرایانه و با گرایش به سمت جبهه پایداری است ، فشار برخی اساتید 
این دانشگاه  را دلیل جمع آوری کیوســک های پلیس از اطراف دانشگاه 

دانسته و نوشته: 
این انجمن دانشگاهی با صحه گذاشتن بر توضيحات فرمانده پليس تهران در برنامه 
گفتگوی ویژه خبری مبنی بر درخواست مسئولان دانشــگاهی برای جمع آوری 
کيوسک های پليس در حوالی کوی دانشگاه در ســال 1401، به اطلاع می رساند 
متأثر از قضایای ســال 1401 و وجود التهابات اجتماعی، برخی اساتيد محترم در 
دانشکده های علوم انسانی بخصوص دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه تهران در یک 
ارزیابی اشتباه معتقد بودند وجود هرگونه نماد امنيتی و انتظامی بخصوص نمادهای 
پليس در حوالی اماکن تردد دانشجویان باعث حساســيت و تحریک دانشجویان 
خواهد شــد و لذا با فشــارهای متعدد به بخش های اجرایی وزارت علوم خواستار 
جمع آوری هرگونه تحرک عوامل پليس در این منطقه شــدند. این فشارها که در 
لوای توجيهات عمدتاً فرهنگی و جامعه شناسانه تئوری پردازی شده بود بایستی به 
عنوان علت العلل عواملی که منجر به حادثه قتل دانشجوی مرحوم آقای خالقی شد، 
شناسایی گردد و مســببان چنين تحليل ها و محاسبات غلطی را با در نظرگرفتن 
شئونات علمی و اجتماعی و ميزان تاثيرگذاری آنان مواخذه نمود. متاسفانه همسو با 
اقدامات ناپخته سرپرست محترم دانشگاه تهران در تحریک احساسات دانشجویان، 
مطلع شدیم قرار اســت یکی از اصلی ترین افرادی که در ســال 1401 در فشار به 
پليس برای جمع آوری کيوسک های انتظامی در اطراف کوی دانشگاه نقش داشته، 
قرار است از طرف سرپرست دانشگاه به عنوان مدیر گروه جامعه شناسی دانشگاه 

تهران منصوب شود.

   حجت الاسلام سيدحسين حسينی رئيس کل دادگستری کردستان روز دوشنبه با 
اشاره به خودکشی پسر 14 ساله بعد از مورد تجاوز قرار گرفتن توسط 2 نفر، اظهار کرد: 
پس از شکایت اوليا دم و انجام تحقيقات و رسيدگی لازم در شعبه اول دادگاه کيفری 
یک استان، 2 نفر از متهمان به اتهام تجاوز به عنف نسبت به مجنی عليه مرحوم فرید 

صادقی به اعدام محکوم شدند.
 در خصوص اتهامات دیگر متهمين فوق الذکر و دیگر متهمان پرونده مبنی بر مشارکت 
در آدم ربایی با وســيله نقليه و حبس غيرقانونی، پس از انجام تحقيقات لازم بصورت 
فوق العاده در دادسرای شهرستان قروه، کيفرخواســت صادر و برای صدور حکم به 
دادگاه کيفری 2 آن شهرستان ارسال شده است. اواخر مردادماه سال جاری، نوجوان 
14 ساله اهل شهرستان قروه در پی آدم ربایی توسط عده ای از تبهکاران شهرستان 

مورد تعرض و تجاوز قرار گرفته و در پی این جنایت اقدام به خودکشی کرد.

  فاطمه محمدبيگی نماینده مجلس  در همایش روز ملی جمعيت در بيمارســتان 
نجميه اظهار کرد: در زمان حاضر سالانه 250 تا ۶50 هزار سقط جنين در کشور رخ 
می دهد و از علما درخواست داریم که حرمت سقط جنين را بيش از پيش برای مردم 
تبيين کنند. وی افزود: 85 درصد سقط جنين ها در خود خانواده و توسط پدر و مادر و 

با آموزش های فضای مجازی و یا مصرف داروهای قاچاق شده صورت می گيرد.

  مهدی بستانچی رئیس شورای هماهنگی شهرک های صنعتی سراسر 
کشور: 

به تازگی ویدیوی تذکر مقام معظم رهبری به آقــای علی آبادی وزیر نيرو بازتاب 
زیادی در ميان فعالان صنعتی داشت. به ویژه آن که رهبری هم ادعای جبران 20 هزار 
مگاوات برق در تابســتان را جدی نگرفتند و تاکيد بر صرفه جویی داشــتند. رئيس 

جمهور پزشکيان هم در انتقادی علنی محاسبات وزیر را زیر سوال برد.
وزیر نيرو مهرماه امسال گفته بود ســال 1404  برآورد می شود 25 هزار مگاوات 

کسری برق داشته باشيم و 4 ماه بعد 5 هزار مگاوات از آن کم کرده.
البته بســيار بعيد اســت در یک فاصله ۶ماهه وزارت نيرو بتواند 20 هزار مگاوات 
کسری برق کشور را تامين کند اما از آن جایی که در 3 سال دولت مرحوم رئيسی بار 
اصلی قطعی برق و خاموشی بر روی توليد و صنعت بود و بر اساس برآوردها تا 30 درصد 
کاهش توليد در تابستان را به صنعت تحميل کرد، چند پيشنهاد زیر را به دولت برای 
کمک به جبران ورشکستگی و کسری برق ارایه می کنم تا لااقل توليد در کشور دوباره 

شاهد آن اتفاقات تلخ نباشد.
لغو طرح غلط و اشتباه تثبيت ساعت: مجلس انقلابی و دولت رئيسی بدون توجه به 
داده های واقعی کسری شــدید برق و هشدار   های کارشناســی که ساعت تابستانی 
صرفه   جویی 8 تا10درصدی را به همراه دارد طرح عدم تغيير ســاعت را از فروردین 

1402 آن را اجرایی کردند.
تبدیل کولرهای گازی قدیمی با حمایت از توليد کولر اینورتر: از 10 ميليون کولر 
گازی حدود 5/۷ ميليون دســتگاه از انواع قدیمی و پر مصرف هستند. ارزیابی من به 
عنوان رئيس انجمن توليدکنندگان سيستم های تهویه مطبوع ایران این است که در 
کشور ظرفيت توليد یک ميليون کولر گازی اینورتر وجود دارد. اگر ما بتوانيم با کمک 
دولت و نظام بانکی یک ميليون کولر گازی در سال به مردم تحویل دهيم، توانسته ایم 

۶00 مگاوات صرفه جویی ایجاد کنيم.
 تسهيلات مالی برای بهينه سازی چيلرها و هواسازها: اگر دولت بتواند مشوق های 
مالی برای بهينه سازی سيستم های هواساز تامين کند، می توان شاهد صرفه جویی 
مصرف باشيم. نکته مهم این است بخش زیادی از این سيستم ها در ساختمان های 

دولتی و بيمارستان ها نصب هستند.
تغيير الگوی خاموشــی در کلانشهرها: یکی از سياســت های غلط دولت مرحوم 
رئيسی در بحران ورشکستگی برقی تابستان، سياست خاموشی صنایع در طول هفته 
بود. پيشنهاد می کنم وزارت نيرو در طول هفته و در روزها که سراها و مال ها مشتری 
کمتری دارند و نيمه فعال هســتند، برای آن ها برنامه خاموشی تنظيم کند./دنيای 

اقتصاد

  یوزپلنگ »هيوا« فرزند هَرب که تا چندی پيش به عنوان خواهر هليا و هانا شناخته 
می شد، اکنون در آستانه ۶ سالگی در جنسيت آن شبه وجود دارد. البته که تایيد نر 
بودن آن با توجه به اینکه کمتر از انگشتان یک دست در طبيعت یوزپلنگ نر شناسایی 

شده، می تواند نویدبخش پویایی جمعيت این گونه ارزشمند در خطر انقراض باشد.
به گزارش ایرنا، یوزپلنگ »هيوا« ســال 1398 در پارک ملی تــوران به دنيا آمد و با 
وجود تلاش ها برای ثبت یوزها توســط دوربين های تله ای از ســال 1399 تا بهمن 

1402 دیده نشد.
 مشاهده »هيوا« فرزند یوزپلنگ ماده »هرب« در بهمن 1402 موجی از اميد و پویایی 
جمعيت یوزپلنگ آسيایی این گونه ارزشمند در خطر انقراض را در دل های دوستداران 
محيط زیست ایجاد کرد و اکنون در بهمن 1403 سرنوشت به نوعی دیگر ورق خورده 
است. »هيوا« که تا دیروز خواهر »هليا« و »هانا« بود، در تعيين جنسيتش شبه ایجاد 

شد و مشخص نيست این گونه زیبا نر است یا ماده؟

  سرپرست دفتر سلامت روانی، اجتماعی و اعتياد وزارت بهداشت به ایلنا می  گوید:   
خيلی اوقات وقتی با کارگــردان و تهيه کننده صحبت می کنيــم می گویند که این 
شخصيت منفی است و معلوم است که مواد یا الکل مصرف می کند و یا سيگار مصرف 
می کشد. اما واقعيت این است که آن ها شخصيت قهرمان شر را ساخته اند. وقتی این 
فيلم در جامعه نمایش داده می شود و این قهرمان شر به طور مثال کسی را می کشد، 
هرچند که همه می دانند غيرقانونی است، اما برایش کف می زنند و این جای نگرانی 
دارد. اگر ما به این نکته توجه نکنيم که نوجوانان و جوانان با او هم ذات پنداری می کنند، 

این می تواند تأثير منفی در سطح جامعه داشته باشد.

مظنونین همیشگی

گربه
خانه   تيمی ما در زمستان سال 1354 در مشهد با ترکيبِ 
ویدا گلی آبکناری، من،احمد غلاميان، محمد حسينی  
حق نواز، کاظم غبرایــی و رفيق چشم بســته ای به نامِ 
مستعارِ عسگر تشکيل شــده بود؛ به مسئوليت محمد 
حسينی حق نواز. روزی گربه کوچک خاکستری-سفيد 
بخت برگشــته ای از روی دیوار خانه گذر می کرد. ویدا 
گلی آبکناری با چشــمان درشت خود با حسرت نگاهی 
به او کرد و گفت: ببين مهرنوش، مثل بچه هاســت. چه 
صورت زیبایی دارد! بيچاره! نمی داند که به  کجا آمده و 

ما چيزی برای خوردن او نداریم!
ما با تکان دادن دســت گربه  بيچاره را بدرقه کردیم. او 
با ســرعت از روی دیوار به کوچه پرید و رفت. ما هردو 
خندیدیم. گویا رفقــا این گفت وگو  و اظهار علاقه  ویدا و 
من را در حياط خانه شنيدند. شب؛ هنگامِ برنامه نویسی, 

انتقادات فراوانی به ویدا و نيــز به من مطرح کردند. )به 
 ویژه ليلا که از نظرِ ســنی از من جوان تر بود( تنبيه من 
نوشــتن انتقاد از خود بود. من موظف شده بودم که بر 
روحيه  لطيف حيوان دوســتی ام غلبه کنــم و آن  را در 
نوشــته ام منعکس نمایم. اما در مورد ویدا که جوان تر 
و تجربه زندگی کمتری داشــت، رفقا تصميم دیگری 

گرفتند....
تصميمی بی رحمانه و ظالمانه! ویدا به این گربه عادت 
کرده بود. گربه از ماه ها پيش به روی دیوار خانه  ما می آمد 
و ویدا گویا یواشکی تکه نانی یا چيزی به او می داد و حتي 
دستی به سرورویش می کشيد. ویدا رابطه اش را با گربه 
پنهان کرده بود، آن  شــب رفقا ویدا را مورد حمله قرار 
دادند و انتقادات سختی به این دختر جوان روا داشتند. 
ویدا تصميم رفقا را در این باره که هنوز جوان اســت و 
نتوانسته بر احساسات و عواطف خود غلبه کند، پذیرفت.

تصميم تنبيهی ویدا این بود که او بایــد گربه را بگيرد 
و بکشــد! ویدا گربه را گرفت و به زیرزمينِ خانه برد. با 
اســلحه ای که صدا  خفه کن داشــت گلوله ای در گوش 
گربه شليک کرد. گربه را در همان جا رها کرد و به اتاقش 
برگشت. فردای آن روز، احمد غلاميان مسئول روز خانه   
تيمی، غذای آب گوشتی که گه گاه می پختيم برای مان 
درست کرد و به خوردمان داد. بعد از جمع کردنِ سفره، 
به  کنایه گفت آب گوشــت خوش مزه ای بود؟! ما امروز 
آب گوشت گربه خوردیم. من باورم نمی شد که گوشت 
کوبيده ما همان گربه روی دیوار باشــد از آن روز به بعد 

ویدا، همان ویدای شاد و سرحال نبود...
کتاب راهی دیگر _ روایت هایی در بود و باشِ 
چریک های فدایی خلق گردآوری و ویرایش 
ناصر مهاجر و تورج اتابکی _ص1۸۵ _ روایت 

ناهیدقاجار از اعضای سازمان، شاخه مشهد
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     عکس روز

وحشت در اسرائيل از سنوار دوم 
رسانه اسرائيلی: برادر رئيس سابق حماس،خطرناک ترین فرد غزه برای ما است

مرد سایه در خان یونس است؛ این تعبیری است 
که روزنامه یدیعوت آحارانوت در گزارشی برای 
برادر شــهید یحیی الســنوار که گفته می شود 
رهبری مبارزات حماس را در نوار غزه بعد از او به 

عهده گرفته، به کار برده است.
در مقدمه این گزارش آمده اســت: سرســخت 
اما بذله گو که نفرتش از اســرائیل دست کمی از 

برادرش ندارد؛ اما پنهانکارتر از برادرش است.
در بخشــی از این گزارش طولانی آمده اســت: 
20 ســال پیش بود که »محمد السنوار« توجه 
سرویس امنیت داخلی اســرائیل )شاباک( را به 
خود جلب کرد؛ دقیقــا ژانویه 2005 بود. در آن 
زمان او 30 ساله بود و یکی از شخصیت های در 
حال رشد در شــاخه نظامی جنبش حماس به 
حساب می آمد. او برادر )شهید( »یحیی السنوار« 
که در آن زمان در زندان های اسرائیل قرار داشت، 
بود و از همــان زمان توجه مســئولین امنیتی 

اسرائیل را به خود جلب کرد.
یک مسئول عالی رتبه سابق در شاباک می گوید: 
محمد الســنوار به دقت بازداشــت ها توســط 
شــاباک را در اطراف خان یونس بررســی کرد؛ 
به همین خاطر یکی از افرادی که می دانســت 

تحت تعقیب ما قرار دارد را آماده انجام عملیات 
)شهادت طلبانه( کرد.

این فرد بــه طور بالفعــل خود را بــه نیروهای 
اســرائیلی نزدیک کرد و ما هم او را بازداشــت 
کردیم. ما هم رفتار عادی خاص خود را داشتیم. 
پیش از آنکــه او را مورد بازجویــی قرار بدهیم، 
دستور دادیم تمام لباس هایش را در آورد؛ او هم 
این کار را کرد و به نقطه ای دورتر از محل توقفش 

انداخت و فقط با لباس زیر باقی ماند.
او از ما خواســت که آب بخورد. براساس روتینی 
که السنوار به آن دست یافته بود، هماهنگ کننده 
شــاباک که به زبان عربی مســلط است، پاسخ 
بازداشت شده را می دهد. به محض آنکه »عودید 
شارون« به زبان عربی به این بازداشت شده پاسخ 
داد، این فلســطینی عودید را در آغوش گرفت و 
مواد منفجره را که در لباس زیر خود پنهان کرده 
بود، منفجر کرد. بعد از آن بود که محمد السنوار 

در لیست ترورهای اسرائیل قرار گرفت.
شش ماه پیش هم محمد السنوار به دنبال انجام 
عملیات مشابهی بود اما این بار قرار بود آن را از 
زیر زمین انجام دهد. او یک عملیات سری برای 
حفر تونلی زیر یک قرارگاه اسرائیلی و تعبیه مواد 

منفجره در زیر این قــرارگاه طراحی کرد. انجام 
این عملیات و انفجار این بمب باعث کشته شدن 

)دست کم( یک نظامی اسرائیلی شد.
یکی از مسئولین سابق در سرویس امنیت داخلی 
اســرائیل می گوید بعد از ترور عودید شــارون، 
هماهنگ کنندگان شاباک تلاش های زیادی را 

برای کشتن محمد السنوار انجام دادند.
چند روز کوتاه بعد از اجرایی شدن آتش بس بین 
اســرائیل و حماس، یعنی حدود یک ماه پیش، 
خبرنگاران فلسطینی موجود در نوار غزه از پدیدار 
شــدن تعدادی از شــخصیت های ما که تصور 
می شد جزو کشته شدگان باشند، خبر دادند و 10 
روز بعد از آغاز آتش بس، شهر غزه شاهد دریایی 
از اعضای حماس بود که با یونیفرم نظامی جدید 
خود و سلاح های مختلفشان سوار بر خودروهای 

تویوتا و موتور ظاهر شدند.
آنها در اولین مبادله خود )و مبادله های بعدی( 
نشــان دادند که بعد از بیش از یک سال جنگ 
سخت، حماس همچنان  روی پای خود ایستاده 
اســت. در پس تمام این نمایش قدرت، محمد 
السنوار ایستاده است؛ فردی که فرماندهی شاخه 
نظامی حماس را بعد از )شهید( »محمد ضیف« 
به عهده گرفت. او در مدتی که پس از کشته شدن 
)شهادت( محمد ضیف گذشته موفق شد هزاران 
نیروی جدید را جذب کند و بــا وجود محاصره 
طولانی و حملات گســترده و مستمر اسرائیل، 
موفق به مسلح کردن و تجهیز نیروهای خود شد.

محمد الســنوار به عنوان رهبر جدید شــاخه 
نظامی، یکی از قدرتمندترین شــخصیت های 
نوار غزه و قوی  ترین حاکم آن محسوب می شود.

با وجود آنکه سالیان درازی است که تحت تعقیب 
ارتش اسرائیل و ســرویس امنیتی عمومی آن 
قرار دارد، اما یکی از مرموز  ترین شخصیت ها به 

شمار می رود.
نهاد امنیتی اســرائیل معتقد اســت آنچه که از 
محمد السنوار نمی داند بسیار بیشتر از اطلاعاتی 
اســت که در اختیار دارد. همین امر باعث شده 
است تا نهاد اطلاعاتی و مأموران شاباک پرونده 
محمد السنوار را مجدداً گشوده تا تصویری از این 

سایه در خان یونس ایجاد کنند. )تسنیم(

وقتی دونالد ترامپ، رئیس جمهــور آمریکا، اعلام 
کرد   ممکن است برای مذاکره درباره  راه های پایان 
دادن به جنگ اوکراین در عربســتان ســعودی با 
ولادیمیر پوتین، رئیس جمهور روسیه دیدار کند، 
بسیاری از ناظران از انتخاب این کشور برای چنین 
نشست حساسی متعجب شدند. اکنون مارکو روبیو 
و سرگئی لاوروف، وزرای خارجه آمریکا و روسیه به 
ریاض رفته اند تا گفت وگوها درباره جنگ اوکراین 
را در غیاب مقام های اوکراینی آغاز کنند و مقدمات 
دیدار دو رئیس جمهور را در عربستان فراهم کنند. 
چرا ترامپ عربستان را برای میزبانی این مذاکرات 

پیشنهاد کرد؟
1. مکان بی طــرف: پل ســالم، معاون موسســه  
خاورمیانه در واشــنگتن، می گوید: »عربســتان 
سعودی انتخابی منطقی برای میزبانی این نشست 
اســت، زیرا موقعیــت بی طرفــی دارد.« به گفته  
سالم، برگزاری این نشســت در یک کشور اروپایی 
غیرممکن به نظر می رســد، زیــرا اروپا در جنگ 
اوکرایــن موضعی قاطع علیه روســیه اتخاذ کرده 
است. دکتر خضر ابودیا، اســتاد روابط بین الملل، 
معتقد است که در گذشته، شهرهایی مانند ژنو برای 
چنین مذاکراتی انتخاب می شدند  اما وخامت روابط 
روسیه با سوئیس و سایر کشورهای اروپایی باعث 
شده گزینه  دیگری مانند عربســتان مطرح شود. 
البته کشورهایی مانند چین و امارات متحده عربی 
نیز آمادگی خود را برای میزبانی نشســت ترامپ و 

پوتین اعلام کرده بودند.
2. اعتمادســازی: دکتــر خضر ابودیــا، همچنین 
تاکید می کند که عربستان توانسته اعتماد و منافع 
مشترکی با پوتین ایجاد کند و از آنجا که عضو دیوان 
کیفری بین المللی نیست، مانعی برای سفر پوتین 

به این کشور وجود ندارد.
در ســال 2023، دیوان کیفــری بین المللی حکم 
بازداشــت پوتین را بــه اتهام جنایــات جنگی در 
اوکرایــن صادر کرد. امــا ناظــران معتقدند که او 

می تواند بدون نگرانی از بازداشــت به عربســتان 
سفر کند.

3. نقــش ســابق: عربســتان ســعودی از جمله 
کشــورهایی اســت که در مبادله  زندانیان میان 
روسیه و اوکراین نقش میانجی داشته و موفق شده 
اعتماد هر دو طرف را جلب کند. در مبادله دیگری 
که اخیرا با کمک عربستان انجام شد، مارک فوگل، 
معلم آمریکایی، پس از بیش از ســه سال بازداشت 
در روسیه آزاد شــد. عربســتان در ماه های اخیر 
میزبان زلنسکی و پوتین بوده و گفته است که برای 
دستیابی به یک توافق صلح پایدار تلاش می کند. 
در همین چارچوب، ریاض یک نشست بین المللی 
در جده با حضور نمایندگان چندین کشور برگزار 
کرد. عبدالله باعبود، کارشــناس کشورهای حوزه 
خلیج فارس، معتقد است که عربستان سعودی قصد 
دارد مانند عمان، قطر و امارات، نقش پررنگ تری در 

میانجی گری های بین المللی ایفا کند.
4. امتیازدهی: باعبود می گوید میزبانی نشســت 
ترامپ و پوتین می تواند امتیاز دیپلماتیک بزرگی 
برای عربستان باشد که شاید در ازای آن واشنگتن 
حمایت بیشتری از اهداف اســتراتژیک ریاض، از 
جمله پیوستن به پیمان ابراهیم ارائه دهد؛ توافقی 
که به عادی سازی روابط برخی کشورهای عربی با 

اسرائیل منجر شد.
پل سالم نیز بر این باور است که ترامپ برای منافع 
اقتصادی، مالی، سرمایه گذاری و استراتژیک، در پی 
تقویت روابط آمریکا و عربستان است و احتمالا در 
آینده به دنبال یک توافق میان واشنگتن، ریاض و 

تل آویو خواهد بود.
دکتر نضال شقیر، استاد ارتباطات راهبردی، تاکید 
می کند که عربســتان ســعودی نقش کلیدی در 
سیاست های ترامپ در خاورمیانه، به ویژه در مورد 
مناقشه اسرائیل و فلســطین، دارد. او همچنین به 
فشارهای اخیر آمریکا بر عربستان اشاره می کند، به  
ویژه پس از اظهارات بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر 

اسرائیل، درباره انتقال ساکنان غزه به عربستان، که 
ریاض قاطعانه آن را رد کرده است.

5. نفت: آمریکا بزرگ ترین تولیدکننده  نفت در جهان 
اســت و پس از آن، عربستان ســعودی و روسیه در 
جایگاه های بعدی قــرار دارند. تحلیلگران می گویند 
جنگ روسیه و اوکراین تاثیر زیادی بر بازارهای جهانی 
انرژی داشته و عربستان نقشی کلیدی در حفظ ثبات 

قیمت نفت ایفا کرده است.
عبدالله باعبود می گوید عربستان و روسیه، به عنوان 
دو قدرت بزرگ نفتی جهان، منافع مشترکی دارند. او 
معتقد است که نشست ترامپ-پوتین فراتر از موضوع 
جنگ اوکراین خواهد بود و بر مســائل مهمی مانند 
قیمت جهانی نفــت و همکاری هــای اقتصادی نیز 

متمرکز خواهد شد.
او می گویــد: »ترامــپ احتمالا به دنبــال تضمین 
قیمت های مناســب نفت برای شــرکت های انرژی 
آمریکایی اســت، همانطور که در گذشــته خواهان 
کاهش قیمت ها بوده است.« او همچنین تاکید می کند 
که ترامپ تولید سوخت های فسیلی را بر انرژی های 
پاک ترجیح می دهد، سیاستی که با نقش عربستان 
سعودی به عنوان یکی از بزرگ ترین صادرکنندگان 

نفت همسو است.
6. منافع راهبردی: اولین سفر خارجی رسمی ترامپ 
بعد از رســیدن به ریاســت جمهوری در سال 201۷ 
به عربستان ســعودی انجام شــد. این سفر موقعیت 
دیپلماتیک ریاض را در عرصه  بین المللی تقویت کرد. 
ترامپ این بار هم اشاره کرده بود که در صورت انتخاب 
مجدد، ممکن است در نخستین ســفر خارجی خود 
به عربستان برود. او ماه گذشــته در کاخ سفید گفت: 
»اگر عربســتان بخواهد 450 یا 500 میلیارد دلار از 
محصولات ما خریداری کند، احتمالا می روم.« چند روز 
بعد، محمد بن سلمان اعلام کرد که عربستان طی چهار 
سال آینده 600 میلیارد دلار در آمریکا سرمایه گذاری 
خواهد کرد. ترامپ در اجــلاس داووس گفت: »اما از 
ولیعهد که فردی فوق العاده است، می خواهم این رقم را 
به یک تریلیون دلار برساند.« او گفت: »فکر می کنم آنها 
این کار را انجام خواهند داد، چون ما رفتار بسیار خوبی 
با آنها داشــته ایم.« دکتر نضال شقیر بر این باور است 
که ترامپ عربستان سعودی را یک شریک کلیدی در 

عرصه  استراتژیک و اقتصادی می بیند.
او همچنین اشاره می کند که ترامپ تلاش دارد نقش 
اقتصادی برتر آمریکا را در منطقه  خلیج فارس تثبیت 
کند، به  ویژه در شرایطی که جو بایدن، رئیس جمهور 
پیشین، تمرکز سیاست خارجی آمریکا را به سمت آسیا 
ســوق داده بود. به گفته  خطار ابودیاب، استاد روابط 
بین الملل، ترامپ همچنین به دنبال تقویت نفوذ آمریکا 
در عربستان ســعودی و منطقه  گسترده تر خاورمیانه 
اســت؛ اقدامی که در چارچوب رقابت اســتراتژیک 

واشنگتن با چین انجام می شود. )بی.بی.سی.(

   ینگه دنيا

چرا ترامپ عربستان را برای دیدار با پوتين انتخاب کرد؟
۶ دليل برای اینکه صحرای آسيایی برای ميزبانی صلح اروپایی برگزیده شده است

     
  کيوسک

نیویورک تایمز هم از استیصال اهالی غزه برای پیدا 
کردن اجساد افرادی گفته که در جریان بمباران های 
سنگین اسرائیل به شهادت رسیدند و هنوز زیر 
خروارها آوار هستند. 

لس آنجلس تایمز در عکس یک خود نوشته هنوز 
کسانی که از سال ۲۰۱۸ خانه خود را در بلایای طبیعی 

در مالیبوی کالیفرنیا از دست دادند نتوانستند به 
روزگاری عادی برگردند چه رسد به افرادی که در آتش 

سوزی جدید به این بلا مبتلا شدند!
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ره 
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مراسم جایزه سالانه فیلم بفتا روز یکشنبه، 16 فوریه، 
در سالن رویال فستیوال هال به میزبانی دیوید تننت، 

هنرپیشه نامدار بریتانیایی برگزار شد.
فیلم مجمــع کاردینال ها کــه درباره وقایع پشــت 
پرده انتخاب پاپ، بــا تمام دسیســه ها، تخریب ها و 
افشاگری های آن است جایزه بهترین فیلم مراسم بفتا 
را از آن خود کرد. مجمــع کاردینال ها برای 12 جایزه 

نامزد شده بود و تا پایان شــب چهار جایزه را از جمله 
بهترین فیلمنامه اقتباسی و بهترین فیلم بریتانیایی را 

دریافت کرد.
جایزه بهترین بازیگر مرد به آدرین برودی رســید که 
نقش یک معمار برجســته را در فیلم بروتالیست بازی 
می کند. این فیلم سه ساعت و نیمه به چهار جایزه دیگر 
از جمله جایزه بهترین کارگردان دست یافت؛ جایزه ای 

که به بردی کوربرت رسید. 
داستان فیلم بروتالیست ماجرای یک معمار مجارستانی 
اســت که تلاش می کند زندگی جدیدی برای خود و 
همســرش در آمریکای پس از جنگ جهانی دوم بنا 
کند  اما برنامه های آنها با ورود یک مشــتری ثروتمند 

تغییر می کند.
فیلم امیلی پرز، جایزه بهترین فیلم غیر انگلیسی را برد. 
زوئی سالدانا، جایزه بهترین نقش مکمل زن را به خاطر 

بازی در این فیلم گرفت.
مایکی مدیسون، جایزه بهترین بازیگر زن را به خاطر 
اجرای نقش اول در فیلم آنــورا دریافت کرد. رقبای او 
در این رشته، سینتیا ارویو، سوفیا گس کن و دمی مور 
بودند. او جایزه خود را به کارگران جنسی تقدیم کرد. 
آنورا داستان یک زن رقصنده اســتریپ در نیویورک 
است که عاشق پســر یک میلیاردر روسی می شود و 
رابطه عاشــقانه پرشــور آنها خیلی زود با مشکلاتی 

روبه رو می شود.
رقابت بــرای جوایز ســالانه بفتــا به فیلمســازان و 
توزیع کننــدگان فیلم و موفقیت  آنها در گیشــه های 
سینما کمک می کند. این کمک به ویژه برای تولیداتی 
که با سرمایه کمتر و تهیه کنندگان کوچک تری ساخته 
شــده اند حیاتی اســت.  در قابی که رویتــرز گرفته، 
رالف فاینز و ایزابلا روســینی بازیگــران فیلم مجمع 

کاردینال ها را می بینید. )بی.بی.سی.(

»مجمع کاردینال ها« جایزه بهترین فيلم بفتای ۲۰۲۵ را برد

خانم جسیکا چستاین، در جشنواره برلین و در فرش قرمزی به مناسبت اکران فیلم »رویاها« با کارگردانی میشل فرانکو و بازیگری او آیزاک 
هرناندز و روپرت فرند. این فیلم محصول مکزیک است.

رئيس جمهور آرژانتين به کلاهبرداری متهم شد

خاویر میلی، رئیس جمهور آرژانتین عصر جمعه در پلتفرم شبکه اجتماعی ایکس پیامی 
منتشــر کرد و در آن از یک »پروژه خصوصی« در حوزه رمزارز با هدف »تحریک رشــد 
اقتصادی آرژانتین از طریق تأمین مالی کسب وکارهای کوچک و کارآفرینان آرژانتینی« 
تمجید کرد. پیام منتشر شده توسط آقای میلی چنین بود: »جهان مشتاق سرمایه گذاری 
در آرژانتین است.« لیبرا نام ارز دیجیتال تبلیغ شده توسط خاویر میلی است که نشان 
دلار )$( در کنار آن نقش بسته نیز در این پســت به چشم می خورد و همچنین، لینک 
وب سایت مربوط به این پروژه نیز توسط رئیس جمهوری آرژانتین تبلیغ شده بود. توکن 
تبلیغ شده توسط رئیس جمهوری آرژانتین اما پس از جهشی یکباره به سرعت دچار افت 
شد و در نهایت ارزش آن به شدت پایین آمد. خاویر میلی ساعاتی بعد پیام خود را از روی 
شبکه های اجتماعی حذف کرد و نوشــت: »من از جزئیات این پروژه اطلاعی نداشتم و 
پس از آشنایی با آن، تصمیم گرفتم تبلیغ آن را ادامه ندهم.« او همچنین افزود: »بدیهی 
است که هیچ ارتباطی با شرکت خصوصي مدعی راه اندازی این پروژه نداشته ام.« اما بنا 
به برخی گزارش ها، طراحان این پروژه بیش از 10۷ میلیون دلار نقدینگی ناشی از جهش 
اولیه ارزش رمز ارز لیبرا را به جیب زدند و رئیــس جمهوری آرژانتین را نیز در موقعیتی 
بسیار دشوار قرار دادند. کارشناسان این ماجرا را نوعی کلاهبرداری موسوم به »راگ پول« 
دانستند. در این نوع کلاهبرداری، توســعه دهندگان متقلب، توکن رمزنگاری جدیدی 
ایجاد می کنند و قیمت را بالا می برند و پس از جذب سرمایه گذاران، ارزش توکن را خارج 

کرده و قیمت آن را به حدود صفر می رسانند. )یورونیوز(

پت و کیم؛ دوباره؟  حادثه روز

گزارش شده که پت دیویدسون و کیم کارداشیان در حاشیه 
 Saturday Night Live پنجاهمین سالگرد برنامه زنده شنبه شب یا
با یکدیگر ملاقات کردند و این باعث شده که برخی بگویند دوباره این 

زوج، ممکن است با هم تعاملاتی داشته باشند. دیویدسون، کمدین 
۳۱ ساله و مدل ۴۴ ساله پس از جدایی کیم کارداشیان از کانیه وست، 
رپری که اخیرا حواشی زیادی داشت؛ با یکدیگر زندگی کردند.  با این 
حال کسانی که در برنامه بودند گفتند که این دو در پارتی پس از این 
برنامه با هم صحبت کردند ولی این صحبت ها ارتباطی به شروع یک 
زندگی دوباره نداشت و دیویدسون به کارداشیان احترام می گذارد 
ولی امیدوار است که او بتواند به راه خود ادامه بدهد و در آن موفق 
باشد.  با این حال شایعات ادامه دارد چون در سال ۲۰۲۱ و در آغاز 

زندگی مشترک این دو، کیم کارداشیان میزبان دیویدسون در این 
برنامه بوده است. )جاست جیرد(
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قيم

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

۲۷ میلیون و ۷۰۰ هزار

۲۸ میلیون و ۹۳۶ هزار

۳۷ میلیون و ۵۰۰ هزار

۲۹ میلیون و ۱۰۰ هزار

۳۶ میلیون و ۸۰۰ هزار

۴۱ میلیون و ۳۵۰ هزار

۳۹ میلیون و ۷۶۰ هزار

۲۷ میلیون و ۹۰۰ هزار

۳۷ میلیون و ۷۰۰ هزار

۳۶ میلیون و ۹۶۰ هزار

پرفروش ترین ماشین های  ظرفشویی 

ایکس ویژن

پاکشوما

 دوو

اسنوا

دوو

کنوود

پاکشوما

جی پلاس

ایکس ویژن

پاکشوما

S140/W/S

PDA 3511 S

DW-200S

SDW-A11W

 DW-200W

KDW3141 W

PDV 3513

GDW-N1362S

M160

 PDB 3512

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

قیمت انواع هاردهای یک ترابایتی

ای دیتا

توشیبا

وسترن دیجیتال

ای دیتا

ای دیتا

سیلیکون پاور

توشیبا

ای دیتا

ای دیتا

سیگیت 

Pro HD۷۱۰ 

 Canvio Basics

My Passport

HD۷۲۰

HD۷۷۰G

Armor A۶۶

Canvio Ready 

HD۷۱۰M Pro 

HV۳۰۰

Backup Plus Slim

شش میلیون و ۳۷۰ هزار

چهار میلیون و ۴۰۰ هزار

چهار میلیون و ۹۰۰ هزار 

پنج میلیون و ۵۰۰ هزار

شش میلیون و ۵۰۰ هزار

پنج میلیون و ۹۷۵ هزار

چهار میلیون و ۱۹۰ هزار

شش میلیون و ۴۰۰ هزار

پنج میلیون و ۵۰ هزار

چهار میلیون و ۴۰۰ هزار

1

2

3

4

5

6

7

8

9

10

۹۱ هزار و ۲۲۰

۹۶ هزار و ۲۴۰

۲۵ هزار  و ۱۰۰

دوهزار و ۵۳۰

۷۴ میلیون و ۱۴۵ هزار

۷۰ میلیون و ۱۸۰ هزار

۴۰ میلیون و ۹۶۰ هزار

۲۰ میلیون و ۶۴۰ هزار

۱۰ میلیون و ۶۳۰ هزار

شش میلیون و ۵۱۱ هزار  و ۶۰۰

جدول قیمت طلا و ارز

دلار  آمریکا

یورو 

درهم امارات

لیر ترکیه

سکه تمام جدید

سکه تمام قدیم

سکه نیم بهار 

سکه ربع بهار

سکه گرمی

طلای ۱۸ عیار

۹۰ هزار و ۶۸۵

۹۵ هزار و ۶۳۰

۲۴هزار و ۹۵۴

دوهزار و ۵۲۰

۷۳ میلیون و ۱۳۰ هزار

۶۹ میلیون و ۸۶۰ هزار

۴۰ میلیون و ۸۶۰ هزار

۲۰ میلیون و ۵۴۰ هزار

۱۰میلیون و ۵۳۰ هزار

شش میلیون و ۴۷۳ هزار و ۵۰۰ 

  طلا

دور کدام قطعات طلا را خط بکشیم؟
این سرمایه گذاری ممکن است شما را به دردسر بیندازد

خريد و نگهداری طلا به اشکال مختلف، يکی از رسوم 
قديمی ما ايرانی ها برای ســرمايه گذاری اســت. طلا 
به راحتی نگهداری می شــود، هر کســی می تواند آن 
را از هر شــهر و روســتايی در ايران تهیه کند و البته 
مطمئن باشــد که ارزش پولش، همیشه حفظ خواهد 
شد. اين روزها خريد انواع سکه رايج شده و در وزن های 
مختلف، حتی زير يک گرم، می توانید سکه هايی برای 
ســرمايه گذاری پیدا کرده و به اشــکال مختلف حتی 
به صورت آنلاين خريداری کنید. بســیاری از افراد هم 
ســراغ خريد قطعات گوناگون طلا می روند که انواع و 
اقسامی دارند. اما اگر قصد ســرمايه گذاری روی طلا 

داريد، کدام قطعات طلا شما را به دردسر می اندازند؟
1    سکه پارسیان: اين نوع سکه با هر مبلغ اندکی 
قابل خريد است. اما يک مشکل بزرگ آن، دشواری در 
نقدشوندگی است که باعث می شــود اگر نیاز فوری به 
پول داشتید، نتوانید به سادگی قطعات پارسیان خود 
را که مدت ها آنها را جمع کرده ايد، بفروشــید. از طرف 
ديگر سودی که سکه پارســیان به شما می دهد، قابل 
مقايسه با سودی نیست که ديگر قطعات سکه می توانند 

نصیبتان کنند.
2    طلای خارجی: اگر قصــد داريد تا طلا را فقط 
برای استفاده شخصی بخريد، طلای خارجی محاسنی 

دارد که شامل زيبايی و طراحی و ظرافتش می شود. اما 
برای سرمايه گذاری، اصلا مناسب نیست. برای خريد 
طلای خارجی شما بايد هزينه بسیار زيادی را به عنوان 
کارمزد پرداخت کنید که باعث می شود اين پول،  هنگام 

فروش از جیبتان برود.
3    طلای آب شــده بدون انگ: در شهر تهران، 
انگی که زده می شود شش رقمی است و در شهرستان ها 
انگ زده شده چهار رقمی است. بنابراين اگر انگ روی 
طلای آب شــده پنج رقمی بود، حتمــا بايد قیدش را 
بزنید. از سوی ديگر اگر طلای آب شده انگ ندارد، اصلا 

سراغش نرويد.
4    شمش سوئیســی: خريد اين نوع شمش ها 
ريســک فراوانی دارد. فروشش ســخت است و هنگام 
خريد بايد اصالتش تائید شود که کاری دشوار و زمان بر 
و با خطر فراوان است. در واقع خريد شمش سوئیسی 

اصلا به دردسرش نمی ارزد.

5    طلای دســت دوم: اين مورد را بــا احتیاط 
می گويیم. چراکــه اين روزها اخیر طلای دســت دوم 
حسابی رونق قرار گرفته و بسیاری از افراد از آنجايی که 
نمی خواهند بابت اجرت هزينه کنند، ســراغ طلاهای 
دســت دوم می روند. اما نکات خريد طلای دست دوم 
فراوان است. مثلا شما بايد بدانید که چنین طلايی را 
فقط می توانید از طلافروش های مورد اطمینان بخريد. 
امکان اينکه هنگام خريد سرتان کلاه برود بسیار زياد 
اســت و برخی از طلاهايی که به اين شــیوه فروخته 
می شوند، آلیاژ ديگری به غیر از طلا دارند که حسابی 

ريسک خريد را بالا می برد.
6    سکه غیربانکی یا بدون بسته بندی: سکه های 
بانکی عموما توسط بانک های مرکزی يک کشور صادر 
می شوند و ارزش آن ها به مقدار ارزی که بانک مرکزی 
دارد،   بستگی خواهد داشت. اين سکه ها قابل تبديل به 
ارز نقد بوده و در تعاملات مالی و تجاری از آن ها استفاده 

می شود. از سوی ديگر، ســکه های غیربانکی معمولا 
توسط شــرکت ها يا افراد خصوصی صادر می شوند و 
ارزش آن ها ممکن است به دلايل مختلفی نظیر ارزش 
محصول يا خدمت مرتبط باشد. عیار و وزن سکه بانکی 
با سکه غیربانکی متفاوت است. سکه های بانکی دارای 
عیار 900 )يا21/6عیار طلا( هستند. اما سکه هايی که 
توســط مجريان خصوصی يا کارخانجات و گالری طلا 
تولید می شوند، عیار مختلفی دارند. يکی از روش های 
مطمئن برای تشخیص بین سکه های بانکی و غیربانکی، 
درنظرگرفتن وزن سکه است. وزن سکه تمام بهار آزادی 
۸/۸133 گرم است و وزن سکه های وکیومی بین 10/۵ 
تا 11/۵ گرم است. پس اگر وزن سکه با وکیوم، کمتر از اين 
میزان بود به اصالت سکه خود، شک کنید. وزن سکه های 
غیربانکی معمولا خیلی دقیق نیستند و کمی کمتر از 
سکه های بانکی وزن دارند. رنگ سکه بانکی نزديک به 
رنگ شمش طلا است، يعنی نه خیلی زرد و نه به سفیدی 

يا سبزی بزند. از سوی ديگر بهترين کار اين است که سکه 
را از صرافی های بانکی بخريد که بسته بندی آن دقیق 
باشد. اگر سکه بسته بندی مرسوم صرافی ها را نداشته 

باشد، موقع خريد ضرر کلانی خواهید کرد.
7    طلای شکن: طلای شکن کیفیت طلای خالص 
را ندارد و در برخی از موارد به عنوان کلا هبرداری به افراد 
فروخته می شود. از آنجايی که انواع طلا اين روزها روی 
بورس آمده، برخی از خريداران عادی هم سراغ طلای 
شکن می روند و ريســک بالايش را به جان می خرند. 
طلايی اســت کــه در فراينــد ذوب، ناخالصی بالايی 
دارد و به همین خاطر زمانی که ســرد و جامد می شود 
شکننده است و از آن نمی توان برای ساخت جواهرآلات 
و مصنوعات طلا استفاده کرد. تشخیص طلای شکسته 
از روی ظاهر کاری بسیار دشوار است. به همین دلیل 
برخی از بازاريــان از اين راه کلا هبــرداری می کنند و 
طلاهای شکسته را به افراد بی تجربه و ناآگاه می فروشند.

متین شیری | هرگاه حرف از  ترويج خودروهای برقی می شود، 
ذهن بیشتر مردم به ســراغ خودروهای شــخصی و سواری 
می رود  اما واقعیت اين است که زمانی می توانیم بگويیم که اين 
خودروها رايج شــده اند که ناوگان حمل ونقل  عمومی در تمام 
ابعاد و کلاس های خود با اين خودروها تجهیز شود، چراکه اين 

خوردوها بیشترين سهم را تردد روزانه دارند.

   ون برقی ریویان، چه برگ برنده ای دارد؟  
در دنیای امروز که تحويل کالا به بخــش جدايی ناپذير زندگی 
شــهری تبديل شده است، اســتفاده از وســايل نقلیه   مدرن و 
کارآمد نه تنهــا موجب افزايش بهره وری می شــود، بلکه نقش 
مهمی در کاهش آلايندگی نیز دارد. ون برقی ريويان با طراحی 
منحصربه فرد خود يکی از گزينه های ايده آل برای ناوگان های 
تحويل شهری محسوب می شــود. اين ون ها به گونه ای طراحی 
شــده اند که حرکت در خیابان های پرترافیک را تسهیل کرده 
و ورود و خروج مداوم راننده را ســاده تر کنند. ســقف بلند و درِ 
عقب بزرگ نیز امکان بارگیری و تخلیه   سريع تر را فراهم کرده و 
بهره وری عملیات تحويل را به شکل قابل توجهی افزايش می دهد.

   مشخصات جذاب یک خودروی باری
 Delivery ۵00 و Delivery ريويان اين ون ها را در دو مدل
700 عرضه می کند. مدل ۵00 به دلیل ابعاد جمع وجور خود، 
گزينه ای مناسب برای مسیرهای شلوغ شهری است، در حالی 
که مدل 700 با فضای بار بیشتر، برای کسب وکارهايی طراحی 
شده که به ظرفیت حمل بالاتری نیاز دارند. مدل ۵00 دارای 

حجم بار 13.۸ مترمکعب، ظرفیت حمل 1/210 کیلوگرم و بُرد 
2۵9 کیلومتر است، درحالی که مدل 700 با 1۸/۵ مترمکعب 
حجم بار و ظرفیت حمل 1/024 کیلوگرم، بُردی معادل 2۵7 
کیلومتر دارد. هر دو مدل مجهز به موتور 320 اسب بخاری با 
40۵ نیوتن متر گشتاور هستند و از باتری LFP )فسفات آهن 
لیتیوم( استفاده می کنند که قابلیت شــارژ با 11 کیلووات در 

سطح 2 و 100 کیلووات در شارژ سريع DC را دارد.
ريويان برای اين ون ها ويژگی های جذابــی در نظر گرفته که 
راحتی و بهره وری راننده را به حداکثر می رســاند. ســويیچ 
ديجیتالی امکان ورود بدون کلید و اســتارت سريع را فراهم 
می کند، درحالی که کابین ارگونومیک و طراحی خاص درب 
راننده موجب تسهیل در تحويل کالا شده است. علاوه بر اين، 
فضای بار بزرگ و قابل تنظیم به ناوگان هــای مختلف اجازه 
می دهد تا آن را مطابق با نیازهای خود سفارشی سازی کنند، از 

جمله تغییر در قفسه بندی داخلی.

   شاید گران  اما راحت، جدید و مدرن
از نظــر قیمت گــذاری، مــدل Delivery ۵00 بــا قیمت 
79/900 دلار و مدل Delivery 700 با قیمت ۸3/900 دلار 
عرضه می شــوند. اين قیمت ها تقريباً هم سطح مرسدس بنز 
eSprinter هستند اما در مقايسه با فورد e-Transit تقريباً 
دو برابر گران تر محسوب می شــوند. با اين حال، ويژگی های 
پیشرفته، فناوری های نوآورانه و طراحی مدرن اين ون ها، آن ها 
را به يکی از بهترين گزينه ها برای آينده   حمل ونقل شــهری 

تبديل کرده است.

خداحافظی با کامیون های دیزلی تحویل مرسولات در غرب وحشی

حواشی اضافه وزن انقلاب ریویان، اکنون در اختیار همگان
M5 ب.ام.و  نسل جدید 

افزایش وزن شدید M5 جدید، 
انتقادات گسترده ای را در شبکه های 

اجتماعی به همراه داشت
ب.ام.و  با معرفی نسل جديد M۵ به 
عنوان يک پلاگین هیبريد، با افزايش 

وزن چشمگیری مواجه شد که 
واکنش های گسترده ای را در شبکه های 

اجتماعی به دنبال داشت. وزن 
2/4۵0کیلوگرمی اين سدان اسپرت 

باعث شد که بسیاری آن را بیش از 
حد سنگین بدانند. فرانک فن میل، 

رئیس بخش M، اعتراف کرد که اعلام 
زودهنگام اين عدد اشتباه بوده و در 

آينده اطلاعات مربوط به وزن مدل های 
هیبريدی شده را ديرتر منتشر خواهند 
کرد. با اين حال، ب.ام.و   معتقد است 

که تجربه رانندگی با M۵ جديد، 
نگرانی های مربوط به وزن را برطرف 

می کند، چراکه فروش اين خودرو بسیار 
موفق بوده و در برخی بازارها تا اواسط 

 202۵ پیش فروش شده است.
ب.ام.و   انتظار نداشت که مدل جديد 
M۵ با انتقادات مربوط به اضافه وزن 
مواجه شود. رئیس بخش M اعتراف 
کرد که انتشار زودهنگام وزن خودرو 
يک اشتباه بوده و ديگر تکرار نخواهد 

شد.مدل جديد M۵ در مقايسه با نسل 
قبلی خود به شدت سنگین تر شده است. 
اين موضوع برای ب.ام.و   ظاهراً يک شر 
ناگزير بوده است. زير کاپوت همچنان 
يک موتور V۸ بزرگ قرار دارد، اما اين 

بار با پشتیبانی از يک موتور الکتريکی و 
 باتری سنگین تر.

تبديل اين سدان اسپرت فوق العاده 
به يک پلاگین  هیبريد باعث افزايش 
چشمگیر وزن شده است، اما در عین 
حال به ب.ام.و  امکان داده که خودرو 

را برای آينده آماده کند و قوانین 
 سخت گیرانه تر آلايندگی را 

رعايت کند. 
با اين حال، در شبکه های اجتماعی مدل 

G90 از همان ابتدا مورد انتقاد شديد 
 M۵ قرار گرفت.با اينکه نسل هفتم

در ژوئن 2024 معرفی شد، انتقادات 
درباره وزن بالای آن همچنان ادامه 
دارد. برای يادآوری: وزن اين سدان 

حدود 2/4۵0کیلوگرم است، در حالی 
که مدل تورينگ آن 2/۵10کیلوگرم 

وزن دارد. فرانک فن میل، رئیس بخش 
M ب.ام.و ، در مصاحبه ای با مجله 

استرالیايی Carsales اعتراف کرد که 
اين شرکت در اين زمینه مرتکب اشتباه 
شده است. او گفت که ب.ام.و  نبايد وزن 
خودرو را اينقدر زود اعلام می کرد و بايد 
تا زمان تست های رانندگی صبر می کرد. 

او همچنین اذعان داشت که بخش 
پرفورمنس ب.ام.و  دست کم گرفته 

بود که مردم در فیسبوک، اينستاگرام 
و ساير شبکه های اجتماعی چقدر 

نسبت به وزن زياد M۵ واکنش نشان 
خواهند داد. اين برند لوکس آلمانی از 
اين تجربه درس گرفته و قول داده که 

در آينده وزن مدل های پرفورمنس 
الکتريکی شده را تنها مدت کوتاهی قبل 
از عرضه رسمی اعلام کند. او گفت: آنچه 

شخصاً از معرفی M۵ ياد گرفتم، اين 
است که شبکه های اجتماعی چگونه 
کار می کنند. دفعه بعد شما می بینید 

که ديگر رقبا هم اين موضوع را متوجه 
شده اند  هیچ خودروسازی وزن يک 
خودروی اسپرت هیبريدی را قبل از 

تست های رانندگی اعلام نخواهد کرد. 
اين مهم ترين درس برای ما بود.البته 

پنهان کردن وزن بالای يک خودرو برای 
مدت طولانی چیزی از واقعیت آن کم 

 نمی کند  اما منظور فن میل قابل 
درک است.
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بعد از دو سال کيا EV4 هويدا شد 
      چهارچرخ

اين خودروی الکتريکی با طراحی خاص در دو نسخه هاچ بک 
و سدان عرضه می شود. بیش از يک سال از زمانی که کیا مدل 
مفهومی EV4 را معرفی کرد، می گذرد. با توجه به عملکرد 
کره ای ها در تولید خودروهای برقی با ويژگی های خاص مانند 
طراحی های منحصربه فرد ياپیمايش های جذاب، چشــم 
بسیاری از دنبال کنندگان صنعت خودرو و همچنین بسیاری 
از تولیدکنندگان خودرو به دنبــال رونمايی از اين محصول 
جديد کیا بوده و همچنان برای جزئیات بیشتر هست. بالاخره 
ديروز کیا پرده از روی اين محصول خود برداشت و آن  را آشکار 
کرد. اين مدل تقريباً همانند مدل مفهومی قبلی است، با اين 
تفاوت که اکنون آينه  بغل های معمولی و دستگیره های در 
به شکل هم سطح در آمده اند. نسخه های هاچ بک و سدان تا 
اين لحظه نمايش داده شده اند و کسی از داخل کابین خبری 
ندارد.اما اگر همچنان می خواهید جزئیات بیشتر و دقیق تری 

از اين خودرو بدانید بايد تا آخر اين ماه میلادی صبر کنید.
کیا EV4 در دو نسخه هاچ بک و سدان، با طراحی های جذاب 
و متناسب با روحیه خودرويی روز دنیا معرفی شده است. اين 
خودرو در نسخه پرچمدار GT-Line با رينگ های 19 اينچی 

و طراحی های مختلف خود به خوبی نمای بیرونی را تکمیل 
کرده است. در طراحی سدان، سقف شیب دار به وضوح شبیه 
به کراس اوورهای پنج در  است که پیش از اين در مدل هايی 
مانند استینگر ديده ايم. البته، خط برش پايین و درب صندوق 
جداگانه اين خودرو، آن را از ديگر خودروهای مشابه متمايز 
می کند. علاوه بر ايــن، کیا برای هر دو مــدل، طراحی های 
مختلفی برای ســپر جلو در نظر گرفته است که به جذابیت 
بیشتر خودرو افزوده است. همچنین، چراغ های عمودی در 
جلو و عقب اين خودرو به طراحی آن جلوه ای مدرن بخشیده 

که اين روزها محبوبیت زيادی پیدا کرده است.
با وجود اينکه سدان EV4 طراحی جســورانه تری دارد، اما 
برآمدگی طولانی قسمت عقب باعث شده که نسخه هاچ بک 
از نظر ظاهری جذاب تر به نظر برســد. نسخه هاچ بک نیز با 
طراحی خاص خود، از مدل های سنتی خارج شده و بیشتر 
به يک خودروی آينده نگرانه شبیه است. اين طراحی می تواند 
توجه کســانی را جلب کند کــه از کراس اوورهای معمولی 
خسته شــده اند. در صورت معرفی مدلی مشــابه از سوی 
هیوندای، ديدن يک مدل مشــابه مانند Ioniq 4 بســیار 

جذاب خواهد بود.
کیا قصد دارد تا EV4 را در تاريخ 24 فوريه 202۵ در رويداد 
روز EV در تاراگونا، اسپانیا رونمايی کند. پس از آن، در تاريخ 
27 فوريه مشــخصات فنی آن اعلام خواهد شــد. احتمال 
ورود اين خــودرو به بازار ايالات متحده نیــز وجود دارد، اما 
مدل ارزان تــر EV2 به احتمال زياد در بــازار آمريکا عرضه 

نخواهد شد.
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در اقدامی جالب توجه، پلن بی تحلیلگر بیت کوين، 
اعلام کرد که تمام بیت کوين های خود را از کیف پول 
شخصی به صندوق های ETF منتقل کرده است. او 
دلیل اين اقدام را مديريت آسان تر دارايی ها و رهايی 
از پیچیدگی هــای مربوط بــه کلیدهای خصوصی 
عنوان کرد. طرفداران افراطی بیت کوين معتقدند که 
کاربران بايد همیشه کنترل کلیدهای خصوصی خود 
را حفظ کنند، اما نگهداری شخصی دارايی خطراتی 
مانند هک و ســرقت را به همراه دارد.  طبق گزارش 
شرکت امنیتی سايورس، هکرها در سال 2024 بیش 
از2/3 میلیارد دلار دارايی ديجیتال را سرقت کردند 

 که نســبت به ســال قبل 40 درصد افزايش داشته 
است. لوکاس کیلی، مدير ســرمايه گذاری يیلد اپ، 
در فوريه 2024 اظهار كرد که از نظر بازدهی، تفاوت 
زيادی بین ای تی اف  های  اسپات، ای تی اف های آتی و 
سرمايه گذاری مستقیم در بیت کوين وجود ندارد و 
تفاوت اصلی در کارمزدهای مديريتی است. تصمیم 
پلن بــی واکنش های متفاوتی در میــان دو میلیون 
دنبال کننده اش داشت. او از کاربران پرسید که آيا اگر 
به جای ای تی اف، سهام شــرکت مايکرواستراتژی را 
خريداری می کرد، واکنش ها مشابه بود يا خیر.  برخی 
کاربران نیز درباره عواقب مالیاتی اين انتقال پرسیدند. 

پلن بی توضیح داد که در هلند، مالیات بر ثروت اعمال 
می شود و افراد ســالانه حدود دو درصد از کل ثروت 
خود را به دولت پرداخت می کنند. در همین حال، مت 
هوگان، مدير سرمايه گذاری بیت وايز، پیش بینی کرد 
که ای تی اف  های اسپات بیت کوين در سال جاری بیش 
از ۵0 میلیارد دلار جذب سرمايه داشته باشند. قابل 
توجه است که در ژانويه 2024، اين صندوق ها4/94 
میلیارد دلار جذب کردند که در صورت تداوم، به ۵9 
میلیارد دلار در سال می رسد. همچنین، پیش بینی 
 شده که در ســال 202۵ میزان ســرمايه گذاری در
 ETFهای بیت کوين حتی از سال 2024 نیز فراتر رود.

بیت کوین هایمان را کجا نگه داریم؟
یک سرمایه گذار مطرح سنت شکنی کرد

تعيين تکليف آيفون های قاچاق 
دفتر مقررات صادرات و واردات سازمان توسعه تجارت، حقوق ورودی گوشی های آيفون 

موجود در کشور که قبل از مصوبه هيئت وزيران و آزادسازی واردات آيفون وارد کشور شده 
بودند را، جهت اجرا به گمرک ابلاغ کرد تا امکان رجيستری اين گوشی ها به صورت قانونی 
فراهم شود.  نرگس باقری زمردی، رئيس دفتر مقررات صادرات و واردات سازمان توسعه 
تجارت، در نامه ای به دفتر واردات گمرک اعلام کرده که ثبت آن دسته از تلفن های همراه 

هوشمند موضوع اين مصوبه که قبل از ابلاغ اين تصويب نامه در کشور موجود بوده اند، منوط به 
پرداخت حقوق ورودی معادل واردات در ساير رويه ها )3۰ درصد( خواهد بود.

پيش از اين تکليف آيفون های قاچاق نامشخص بود. در حال حاضر حتی وضعيت آيفون هايی 
که بصورت رسمی وارد شدند هم چندان واضح نيست.

شاخص کل بورس رشد کرد 
روز دوشنبه 2۹ بهمن ماه شاخص کل بورس تهران در پايان معاملات بازار سرمايه، بيش از 

22 هزار واحد رشد کرد. شاخص کل بورس تهران با رشد 22 هزار و 174 واحدی در ارتفاع 
2 ميليون و 7۰1 هزار و 5۹ واحدی قرار گرفت و پس از دو روز که روند بازار در هفته جاری 
منفی بود سبزپوش شد. ارزش بازار بورس تهران به ۸6 همت و 1۸5 ميليارد تومان رسيد و 

تعداد 6۰7 هزار و 26۹ معامله مورد دادوستد قرار گرفت. نماد های فملی، فولاد، نوری، وغدير، 
پارس، شپديس و وبملت، بيشترين، تاثير بر رشد شاخص کل بورس تهران، داشتند. شاخص 

کل فرابورس ايران در پايان معاملات امروز بازار سرمايه با رشد 21 واحدی در ارتفاع 26 هزار 
و ۸5 واحدی قرار گرفت.

سولانا در بحران

خارجی ها چقدر سرمايه به بورس ايران تزريق کرده اند؟

      رمز ارز

      خبر

سولانا با چالش های جدی زير سطح 200 دلار مواجه 
شده و تقريبا 17 درصد از سقف ماهانه خود که بیش 
از 220 دلار بود، کاهش يافته است. پس از چندين 
تلاش ناموفق برای شکست سطوح مقاومت کلیدی، 
قیمت سولانا اکنون در آستانه سقوط به زير سطح 
حمايت چندماهه قرار دارد و نگرانی ها درباره روند 
قیمتی آينده آن افزايش يافته است. يکی از دلايل 
اصلی اين کاهش، جنجال های پیرامون اکوسیستم 
سولاناست که شــامل کلاهبرداری های مرتبط با 
میم کوين هايی مانند لیبرا، پامپ فان و متئورا می شود.

ارزش کل قفل شــده )TVL( در ايــن شــبکه از 
بالاترين سطح 12 میلیارد دلار به ۸/9 میلیارد دلار 
کاهش يافته و حجم معاملات نیــز از 3۵ میلیارد 
دلار به 2/۵ میلیارد دلار ســقوط کرده اســت. با 
 اين حــال، تعــداد تراکنش ها همچنــان در حال 
افزايش اســت. داده های فوق از ديفای لاما نشان 
می دهد که معامله گران درباره روند قیمتی آينده 
نامطمئن هستند. کاهش حجم معاملات نشان دهنده 

کاهش تقاضا برای توکن است، در حالی که افزايش 
تعداد تراکنش ها از رشد تراکنش های فردی حکايت 
دارد. علاوه بر اين، شاخص سود باز نیز از 6/۵میلیارد 
دلار به 4/1 میلیارد دلار کاهش داشــته است. اين 
موضوع از زمان ســقوط قیمت از بالاترين ســطح 
تاريخــی در 296 دلار رخ داده و عــدم اطمینان 
بازار را تأيید می کند. ســوال اينجاست: آيا گاوها 
می توانند از ســطح حمايت 1۸0 دلار دفاع کنند؟ 
سولانا مدت هاســت که يکی از قوی ترين ارزهای 
ديجیتال بوده و روند صعودی قابل توجهی را حفظ 
کرده اســت. با اين حال، افزايــش میم کوين ها در 
 اين پلتفرم امــواج نزولی را بر ايــن توکن تحمیل 
کرده است. نمودار فوق، سیگنال های نزولی قوی را 
برای روند قیمتی سولانا نشان می دهد. قیمت در 
آستانه تأيید شکســت زير میانگین متحرک 200 
روزه در سطح 1۸3/47 دلار قرار دارد و شاخص حجم 
تعادلی )OBV( نیز روند نزولی خود را با تشــکیل 

سقف ها و کف های پايین تر حفظ کرده است. 

آمــار مربــوط بــه ارزش دارايی ســرمايه گذاران 
خارجی در پايان فصل پايیز ســال جاری در بورس 
تهران10/724میلیارد تومان است. خبرگزاری ايلنا 
در گزارشی نوشته بورس تهران  درباره آمار و ارقام 
منتشر شــده از ســرمايه گذاری خارجی در بورس 
تهران و مصاحبه ای به نقل از يکی از کارشناسان بازار 
ســرمايه مبنی بر اينکه »آمار معامله گران خارجی 
در بورس ايران شــوآف اســت« توضیحاتــی را به 
خبرگزاری ايلنا برای جلوگیــری از ابهامات و برای 

شفاف سازی ارائه کرد.
آمار مربوط به ارزش دارايی سرمايه گذاران خارجی 
در پايان فصل پايیز ســال جاری10/724میلیارد 
تومان و افزايش 1۸ درصدی آن، بر اساس داده های 

دقیــق و مســتند سیســتم های معاملاتی بورس 
تهران محاسبه شده اســت. اين اطلاعات از طريق 
سامانه های ثبت شــده و گزارش های رسمی بورس 
تهران استخراج شــده و قابل تأيید و بررسی توسط 
مراجع ذی صلاح است. ارزش دارايی سرمايه گذاران 
خارجی بر اساس قیمت روز سهام و ساير اوراق بهادار 
متعلق به اين ســرمايه گذاران محاسبه شده است. 
افزايش 1۸ درصدی نیز ناشی از رشد قیمت سهام 
شرکت های پذيرفته شده در بورس و افزايش حجم 
سرمايه گذاری خارجی در اين بازار بوده است. اين 
روند با بهبود کلی شاخص های بازار سرمايه در فصل 
پايیز همخوانی دارد. بورس تهران همواره بر شفافیت 
و پاسخگويی به ذی نفعان بازار سرمايه تأکید داشته 

است. در اين راستا اخبار و آمار معاملات بورس تهران 
به صورت هفتگی، ماهانه و سالانه به زبان انگلیسی 
در وب سايت بورس تهران قرار می گیرد و به صورت 
ايمیل به سرمايه گذاران خارجی و علاقه مندان بازار 
سرمايه ايران ارائه شــده و به سوالات تخصصی آنها 

پاسخ داده می شود. 
بورس تهران همچنین درباره کارکرد بورس کیش 
توضیح داد: بورس کیش بــه عنوان تالار منطقه ای 
بورس تهران در جزيره کیش داير شده و مانند ساير 
22 تالار منطقه ای مشغول به فعالیت های معمول 
و متداول اســت و بورس بین المللــی کیش هنوز 
تاسیس نشده است. لذا لازم است بین اين دو مورد 

تمییز قائل شد.
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گناه گرانی برنج بر گــردن ناهمخوانی در عرضه و 
تقاضا افتاد. در روزهــای اخیر زمزمه های فراوانی 
در مورد افزايش قیمت  انواع برنج ايرانی به گوش 
می رسد. اگر سری به فروشــگاه ها بزنید، متوجه 
می شــويد که قیمت برنج ايرانی از نوع کاشــت 
دوم که در گیلان عمل آمده تا کیلويی 200 هزار 
تومان هم می رســد. اين يعنی اگر بخواهید يک 
گونی 10 کیلوگرمی را تهیه کنید، بايد دو میلیون 
تومان پول بدهید. يکی از دلايلی که اين روزها در 
مورد بالا رفتن قیمت برنج مطرح شده، بحث عدم 
همخوانی میان عرضه و تقاضاست. البته افزايش 
قیمت فقط بازار برنج ايرانی را تحت تاثیر قرار نده 
و برنج های وارداتی هم گران تر شــده اند که گفته 
می شــود؛ تغییر نرخ ارز و تبديل ارز نیمايی به ارز 
توافقی، تأثیر مستقیمی بر قیمت اين نوع برنج ها 

داشته است.
افزايش قیمت برنج ايرانی از دی ماه در بازار مشهود 
بود. در اين ماه متوسط قیمت هر کیلو برنج 131 
هزار و 27۸ تومان بود و اين نوع برنج در بیشترين 
حالت با قیمت کیلويی 160 هزار تومان فروخته 
می شــد. همین رقم هم در مقايسه با قیمت های 
آذرماه نزديک به ســه درصد افزايش داشــت. با 
رسیدن به ماه بهمن، بالارفتن قیمت برنج ايرانی، 
مشهودتر شد. گفته می شود دولت قصد دارد تا با 
عرضه برنج با نرخ مصوب ثبات را به بازار برگرداند. 
اگر می خواهید بدانید قیمت انواع برنج اين روزها 

چقدر است، گزارش ما را بخوانید:

   قیمت انواع برنج ایرانی
قیمت يکــی از محبوب ترين برنج هــا در بازار که 
صدری هاشــمی آقاجانیان است به کیلويی 233 
هزار و 240 تومان رسیده است و برای يک گوني 
پنج کیلوگرمی بايد يک میلیون و 166 هزار و 200 
تومان هزينه کنید. نگاهی به سوابق قیمت ها به ما 
می گويد همین برنج با وزن پنج کیلوگرم، در میانه 
بهمن ماه با قیمت 607 هزار تومان فروخته می شد. 
کســانی که دنبال برنج طارم استخوانی هستند، 
می توانند گونی پنــج کیلوگرمی را با قیمت 999 
هزار و ۵00 تومان بخرند که نشان می دهد هر کیلو 
از آن کمی از 200 هزار تومان ارزان تر محاســبه 
شــده اســت. قیمت همین گونی برنــج پیش از 
بالارفتن قیمت ها 720 هزار تومان بود. برنج ايرانی 
هاشــمی کیلويی 1۸2 هزار تومان قیمت خورده 
که گونی 10 کیلويی آن برايتــان يک میلیون و 
۸20 هزار تومــان آب می خورد. پیش از اين برای 

خريد چنین برنجی بايد يک میلیون و 100 هزار 
تومان پول می داديد. قیمــت هر کیلو برنج ايرانی 
عنبربو که کاشت جنوب کشور است به 120 هزار 
تومان رسیده و برای خريد گونی 10 کیلويی آن 
يک میلیــون و 200 هزار تومان پول نیاز اســت. 
عنبربو در اوايل ماه جاری کیلويی 10۵ هزار تومان 
قیمت داشت. برنج شــیرودی که به عنوان يکی از 
گزينه های اقتصادی در بازار برنج ايرانی شناخته 
می شود، به کیلويی 106 هزار و 2۵0 تومان رسیده 
و گونی 10 کیلويی آن با قیمت يک میلیون و 62 
هزار و ۵00 تومان فروخته می شود. قیمت همین 
برنج در اوايل ماه، کیلويی 9۵ هزار و 600 تومان 
بود. قیمت برنج طارم شــیرودی که اواسط بهمن 
کیلويی 10۵ هزار تومان تعیین می شــد، حالا به 

کیلويی 1۵0 هزار تومان رسیده است.

   قیمت برنج خارجی
بیشتر برنج های خارجی موجود در بازار هندی يا 
پاکستانی هستند. بد نیست بدانید که فروشندگان 
اين نوع برنج ها، آنها را در گونی های 10 کیلويی يا 
نهايتا پنج کیلوگرمی می فروشند و شما نمی توانید 
برنــج خارجی را در مقــدار کم تهیــه کنید. اگر 
بخواهید يک گونی برنج دانه بلند هندی بخريد که 
وزنش 10 کیلوگرم باشد، به يک میلیون و 99 هزار 
تومان پول نیاز خواهید داشت. قیمت همین گونی 
برنج اوايل بهمن 760 هزار تومان بود. قیمت برنج 
هندی ساده کیلويی ۸0 هزار تومان است و برای 

10 کیلويش بايد ۸00 هــزار تومان هزينه کنید. 
برنج هنــدی 1121 تنه به تنــه برنج های ايرانی 
می زند و گونی 10 کیلويی اش يک میلیون و 2۸0 
هزار تومان قیمت خورده. چنیــن گونی برنجی 
تا اواســط بهمن ۸40 هزار تومان قیمت داشت. 
برای خريد برنج پاکســتانی معمولی بايد کیلويی 
110 هزار تومان کنار بگذاريد تا بتوانید گونی 10 
کیلويی را با قیمت يک میلیون و 110 هزار تومان 
تهیه کنید. اگر قصدتان خريد برنج پاکستانی سوپر 
باسماتی است، بايد يک میلیون و 200 هزار تومان 
جهت خريد گونی 10 کیلويی هزينه کنید. قیمت 
گونی پنج کیلويی برنج پاکستانی سوپر کرنل يک 
میلیون تومان است که نشــان می دهد اين برنج 
خارجی را با قیمــت کیلويی 200 هــزار تومان 
عرضه می کنند. بین برنج های پاکستانی نوع 3۸6، 
ارزان تر است و گونی 10 کیلويی آن با 990 هزار 
تومان قابل خريد اســت. همین برنج در اوايل ماه 
گذشته ۵00 هزار تومان و در اواسط ماه 63۵ هزار 
تومان بود. ارزان ترين برنج خارجی که می توانید 
در بازار پیدا کنید، گونی 10 کیلويی برنج هندی 
1121 تاکسی با بســته بندی کمتر شناخته شده 
اســت که 749 هزار تومان قیمت خورده اســت 
و در حقیقت برای خريد هر کیلــوی آن بايد 7۵ 
هزار تومان هزينه کنیــد. قیمت اين برنج چندان 
بالا نرفته و اگر می خواســتید در اوايل بهمن ماه 
سراغش برويد، بايد به ازای گونی 10 کیلوگرمی 

73۸ هزار تومان کارت می کشیديد. 

بازار برنج غافلگیرمان کرد
انتظار می رود که قیمت ها در روزهای پیش رو متعادل شود

   سال ۱۳۹۴، شــرکت آب معدنی دماوند به 
دلیل آلودگی محصولاتش با مشــکلاتی مواجه 
شــد. ماجرا از اين قرار بود کــه نتايج آزمايش ها 
نشــان داد برخی بطری های آب معدنی دماوند 
حاوی نوعی باکتری به نام ســودوموناس هستند 
که می تواند برای ســلامتی مضر باشــد. در پی 
اين اتفاق، ســازمان غــذا و دارو دســتور توقف 
تولیــد و توزيع محصولات آب معدنــی دماوند را 
صادر کرد و کارخانه اين شــرکت پلمب شد. اين 
موضوع بازتاب گســترده ای در رسانه ها داشت و 
نگرانی هايی بین مصرف کنندگان ايجاد کرد. پس 
از بررسی های بیشــتر، شرکت آب معدنی دماوند 
اعلام کرد مشــکل آلودگی مربــوط به يک خط 
تولید خاص بوده و ســاير محصولات اين شرکت 
سالم هســتند. اين موضوع برای مدتی به شهرت 
و اعتبــار برند دماونــد که يکــی از معروف ترين 
و پرفروش تريــن برندهای آب معدنــی در ايران 
بود، آســیب جــدی وارد کرد و برخــی منابع از 
احتمال تعطیلی کارخانــه آب معدنی دماوند به 
دلیل اين رســوايی خبر دادنــد. در حال حاضر، 
با گذشــت حدود 10 ســال از اين ماجرا، به نظر 
 می رسد شرکت دماوند موفق شده وجهه خود را 

ترمیم کند.
   ســال ۱۳۹۹، اتهاماتی مبنی بر آزار و اذيت 
جنســی برخی از کارکنــان زن توســط يکی از 
مديران ارشد ديجی کالا مطرح شد. اين موضوع با 
واکنش های تند کاربران در شبکه های اجتماعی 

مواجه شد و انتقادات بســیاری به نحوه برخورد 
ديجی کالا با اين موضوع وارد شــد. پس از انتشار 
اين خبر، ديجی کالا بیانیه ای منتشر و اعلام کرد 
که اين موضوع را به طور جدی بررســی خواهد 

کرد.
   ســال ۱۴۰۰، معاونت حقوقی وزارت صمت 
ايران اعلام کرد درج برنــد دوو  روی محصولات 
ايرانی غیرقانونی اســت. اين اتفاق پس از آن رخ 
داد که اخباری مبنی بر استفاده غیرقانونی از برند 
دوو توسط برخی شرکت های ايرانی منتشر شد. 
پیگیری  ها نشان داد پس از ورشکستگی شرکت 
دوو، طرف ايرانــی اقدام به خريد حق اســتفاده 
از لوگــو دوو و الصــاق آن روی محصــول تولید 
داخل، کرده با اين حال در بعضی مواقع همچنان 
تبلیغات خود را به شکلی اغواکننده انجام می دهد 
طوری که مخاطب تصور کنــد محصولات دوو با 

وجود منع ورود لوازم خانگی، خارجی هستند.
   در ســال های اخیر، شــايعات و ادعاهای 
مختلفی در مــورد محصولات ســاقه طلايی در 
فضای مجازی و شبکه های اجتماعی منتشر شده 
است. در يک مورد کاربران شبکه های اجتماعی 
ادعا کردند وزن بسته های ساقه طلايی نسبت به 
گذشته کاهش يافته است، در حالی که قیمت آن 
تغییری نکرده اســت. در پی انتشار اين شايعات، 
شــرکت مینــو، تولیدکننده محصولات ســاقه 
طلايی، واکنش نشان داد و اعلام کرد اين ادعاها 
بی اساس هســتند. چون وزن بســته های ساقه 

طلايی مطابق با استانداردهای تعیین می شود و 
هیچ گونه تغییری در آن ايجاد نشده است.

   اوایل عرضه خودرو شــاهین به بازار، 
ويدئويی از آتش گرفتن اين خودرو در يک شــهر 
منتشــر شــد. اين موضوع بازتاب گسترده ای در 
رســانه ها و شــبکه های اجتماعی داشت. پس از 
بررسی های انجام شده توســط کارشناسان فنی 
و مراجع ذيصلاح، مشخص شد علت آتش سوزی 
به دلیل وجود نقص فنی در سیستم برق رسانی و 
اتصالات مربوط به آن بوده اســت. به گفته سايپا 
اين مشکل در تعدادی محدود از خودروها وجود 
داشته و با انجام اصلاحات لازم، از بروز مشکلات 

مشابه در ساير خودروها جلوگیری شد.
   اوایل ســال ۱۴۰۳، ويدئويی در شبکه های 
اجتماعی منتشر شد که نشان می داد اکسل عقب 
يک خودرو MVM X۵۵ پرو در اتوبان کاشان - 
قم از خودرو جدا شده و باعث واژگونی شديد آن 
شده است. شــرکت مديران خودرو، مونتاژکننده 
خودروهــای MVM در ايــران، فراخوانی برای 
بررسی ســلامت و عملکرد اکســل خودروهای 
X۵۵ پرو منتشر کرد و از مشتريان خود، خواست 
برای بررسی خودروهايشــان به نمايندگی های 
اين شــرکت مراجعه کنند. فروش ايکس ۵۵ پرو 

در ايران همچنان ادامه دارد.
   سال ۱۳۹۹، شرکت آرايشــی و بهداشتی 
کامان، به دلیل آنچه از ســوی گروهی تبلیغات 
دروغین خوانده می شــد، مورد انتقاد قرار گرفت. 
اســتفاده از پرچم ســوئیس در محصولات برند 
کامان و کاربرد اغراق آمیز نوشــته های انگلیسی 
عامل اين اتفاق بود اما پس از مدتی با ورود سری 
جديد محصولات کامان که در آنها پرچم سوئیس 

حذف شده بود، وضعیت آرام گرفت.
   پس از آنکه چند شرکت اقدام به تولید گوشی 
موبايل با برند نوکیا کردند، نماينده اين شرکت و 
سفیر فنلاند در ايران ضمن نوشتن نامه رسمی و 
ثبت شــکايت نزد نهادهايی چون وزارت صنعت، 
به اطلاع عموم رساندند چون چنین محصولاتی 
بدون اطــلاع آنها تولیــد می شــود، نمی توانند 
کیفیــت و سلامتشــان را تضمین کننــد و اين 
گوشــی ها را نوکیای تقلبی خواندنــد. کمی بعد 
مشخص شد يک شــرکت ايرانی با خريد قطعات 
گوشی از کشــورهای ثالث به تولید گوشی با برند 
نوکیــا در ايران اقدام می کند ولی چون شــرکت 
فنلانــدی در تحريم های بین المللــی علیه ايران 

مشارکت دارد، به اعتراض آنها رسیدگی نشد.

بچه معروف  ها در پیچ خطرناک 
مرور حواشی سال  های اخیر برندهای تجاری مشهور

آبان فرزیان |شرکت فولکس واگن چند سال پیش به تقلب در تست های آلایندگی خودروهای 
دیزلی خود اعتراف کرد و بابت آن جریمه های سنگین، کاهش فروش و لطمه به اعتبار و شهرت 
برند خودش را پذیرفت. پای افت ارزش سهامش ایستاد و مدیرانش را تغییر داد ولی با وجود 
این رسوایی بزرگ، فولکس واگن توانست به تدریج جایگاهش را در بازار جهانی پس بگیرد. 
چند برندهای ایرانی، به خصوص طی سال های اخیر که شبکه های اجتماعی گسترده شده اند، 

تجربه هایی مشابه را پشت سر گذاشتند.

آريا شاهين؛ يک خودروی ايرانی با روح کلاسيک
      دنده عقب

آريا شاهین، يکی از خودروهای کلاسیک و به يادماندنی 
ايران است که در دهه ۵0 شمسی به بازار آمد و به نوعی 
نمادی از خودروســازی ايران در آن دوران به حساب 
می آيد. اين خودروی زيبا، محصول تلاش های شرکت 
ايران خودرو )پارس خودرو( بود و به ويژه در میان مردم 

ايران محبوبیت خاصی داشت. 
آريا شاهین با پیشرانه 4 ســیلندر خطی به حجم 1/۵ 
لیتر تولید می شــد که قدرتی در حدود 72 اسب بخار 
را فراهم می کــرد. اين موتور به همــراه يک گیربکس 

4 سرعته دســتی، به راننده اين امکان را 
می داد تا تجربه ای نسبتاً نرم و لذت بخش 
از رانندگی با خودرويی کاملًا ايرانی داشته 
باشد. آريا شــاهین به عنوان يک خودروی 
خانوادگی معرفی می شــد  اما ويژگی های 
فنــی اش آن را در جاده هــا و خیابان های 
شــهری يک انتخاب نســبتا خوب برای 

بسیاری از رانندگان می کرد. 
طراحی آريا شاهین به ويژه در زمان خود، 

بسیار چشــم نواز و جذاب بود. خطوط بدنه اين خودرو 
با تناسبی درست و منحنی های جذاب، حس شیکی و 
مدرن را به بیننده منتقل می کرد. طراحی جلوپنجره آن 
که با کروم های براق تزئین شده بود، به همراه چراغ های 
گرد و کشــیده، چهره ای دوست داشتنی و متین به آن 
می داد. در قسمت عقب، طراحی ساده و در عین حال 
شــیک، نمايی کلاســیک را تکمیل می کرد. استفاده 
از رنگ هــای مختلف و متنوع بدنه نیــز به اين خودرو 

جذابیت ويژه ای می بخشید.

داخل کابین آريا شاهین طراحی نسبتا ساده و کاربردی 
داشت. داشبورد اين خودرو با متريال مقاوم و طراحی 
خطی، فضــای داخلی جــاداری را فراهــم می آورد. 
صندلی ها از جنس پارچه يا چــرم مصنوعی بودند که 
راحتی مناســبی را برای راننده و سرنشــینان فراهم 
می کرد. امکاناتی چون راديو و سیستم تهويه در کابین 
اين خودرو قرار داشــت و جزو تجهیزاتی بود که در آن 
زمان، آن را برای کاربــران خود به عنوان يک خودروی 

راحت و به روز معرفی می کرد.
در زمان ورود آريا شــاهین به بازار ايران، 
اين خودرو به عنوان يکــی از انتخاب های 
محبــوب در میــان خانواده هــای ايرانی 
شناخته می شــد. به ويژه در دهه ۵0 و 60 
شمسی، زمانی که کشــور در حال گذار به 
مدرن شــدن بود، شــاهین به عنوان يک 
خــودروی قابل اعتماد بــا طراحی جذاب 
و مصرف سوخت نســبتاً مناسب، جايگاه 

ويژه ای در بازار ايران داشت. 
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پیش بینی آینده 
میم کوین های مشهور

بلانتز، تحلیلگر معروف ارزهای دیجیتال 
در شبکه اجتماعی ایکس که در صرافی 

بای بیت نیز رتبه »معامله گر ارشد« را 
دارد، معتقد است که دو میم کوین برتر 

در حال آماده شدن برای صعودهای 
چشمگیر هستند. بلانتر می گوید که 

فلوکی  در چارت های روزانه و ۴ ساعته 
علائم بازگشت صعودی را نشان می دهد. 

او همچنین اشاره می کند که فلوکی در 
یک الگوی مثلث صعودی معامله می شود 

که معمولا یک الگوی منجر به بازگشت 
صعودی تلقی می شود. بلانتز پیش بینی 
می کند FLOKI به ۰/۰۰۰۱۲۵ دلار صعود 

کند. در مورد دوج کوین نیز بلانتز می گوید 
که این میم کوین در حال شکل دهی یک 

کف محلی با ساختار آدم و حوا است که یک 
الگوی بازگشت صعودی دیگر محسوب 

می شود. او معتقد است چین لینک نیز در 
وضعیت مشابهی قرار دارد.

کته
ن
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   گزارش

در فصل پر از گرفتاری منچسترسیتی خبری هم از 
رکوردشکنی های ارلینگ هالند نیست. برنده عنوان 
آقای گلی 2 فصل اخیر لیگ برتــر انگلیس در اين 
فصل زير سايه ستاره درخشان مصری لیورپول قرار 
گرفته و اين بار محمد صلاح  پس از 2 فصل دوباره 
شانس آقای گلی را بیشــتر از رقبا می بیند. رقابت 
آقای گلی در لیگ برتر انگلیس داغ و پرحرارت شده 
و البته هنوز فرصت زيادی برای تغییر در معادلات 

اين رقابت وجود دارد.
   صدرنشین آماده

ستاره مصری قرمزهای آنفیلد و ديگر بايد بگويیم 
اسطوره باشگاه لیورپول در 25 بازی اين فصل فقط 
6 مسابقه را برای گلزنی از دست داده. محمد صلاح 
با به ثمر رساندن 23 گل تا اينجای فصل فعلا فاصله 
خوبی با رقبا ايجاد کــرده و مدعی اصلی آقای گلی 
در لیگ برتر انگلیس به شمار می رود. صلاح در اين 
فصل 3 بار در جريان يک بازی 2 گله شده و با نظر 
به جايگاهش در ترکیب تیم آرنه اســلوت و شانس 
بهره بردن از پنالتی ها می تواند رکوردهای خودش را 
هم در زمینه کلزنی در يک فصل لیگ انگلیس ارتقا 
ببخشد. او آخرين بار با 23 گل در فصل 2021-22 
به طور مشترک با هیونگ مین سون به عنوان آقای 

گلی لیگ دست پیدا کرده بود.
   غول نروژی در کمین

ســیتی رفته رفته حال و روزش را بهبود می بخشد 

و وقتی چرخه خلق موقعیــت در اين تیم به خوبی 
حرکت کند، ماشــین بی رحم گلزنی هم کارش را 
خوب بلد است. تمام کننده متبحر پپ گوارديولا با 
وجود فرم نامطلوب تیمش در اين فصل با ثبت 19 
گل تا اينجای فصل خودش را در جمع مدعیان آقای 
گلی حفظ کرده و اگر چه شــايد دستش به رکورد 
خیره کننــده خودش با 36 گل نرســد اما يقینا در 
لیست ستاره هايی با شانس آقای گلی در لیگ برتر 
انگلیس باقی می ماند. اضافه شــدن مرموش شايد 
بتواند انحصار گلزنی در سیتی را از هالند بگیرد و از 
همین نظر غول نروژی بايد برای رسیدن به محمد 

صلاح از همیشه بهتر باشد.
   گلزن شگفتی سازها

کريس وود، ســتاره 33 ســاله نیوزلندی ناتینگام 
تمام کننده متبحری در اين فصل بــوده. با نظر به 
افت نسبی ناتینگام نسبت به روزهايی که اين تیم 
برای جاه طلبی های بزرگی می جنگید، شايد وود هم 
نتواند در ادامه فصل پا به پای مدعیان بزرگ آقای 
گلی پیش برود اما تا همین جا هم عملکرد درخشان 

او قابل تحسین است.
   ستاره درخشان نیوکاسل

تیم ادی هــاو با گلزنی هــای متوالــی او موفق به 
بازســازی برند در آستانه شکســت خوردنش شد. 
نیوکاسل به اوج برگشت چون الکساندر ايساک در 
اوج قرار داشت و دروازه رقبای تیمش را يکی پس 

از ديگری باز می کرد. ايســاک بهترين فصل از آغاز 
دوران بازی در لیگ برتر انگلیس را سپری می کند 
و با نظر به مهاجم هدف بــودن در ترکیب کلاغ ها 
و با پشــتوانه 17 گل، تهديدی بالقوه برای هالند و 

صلاح است.
   ادامه رقبا

از الکساندر ايســاک به بعد به بازيکنان 14 گله ای 
مثل کول پالمر و برايان امبومو می رسیم. ستاره هايی 
که برای نزديک شدن به قافله مدعیان کار سختی 
دارند؛ اما نمی توانیم آنها را از نظر بیندازيم و ناديده 
بگیريم. حتی متیوس کونیا بــا 12 گل تا اينجای 
فصل هم در صورت بهتر شدن شرايط ولورهمپتون 
ظرفیت اوج گیری و نزديک شدن به رده های بالاتر 

را خواهد داشت.
   ادامه دارد

همانطور که لیورپــول از قهرمانی اش در اين فصل 
مطمئن نیست، ســتاره  اول اين تیم يعنی محمد 
صلاح هم نمی تواند درباره آقای گلی اطمینان داشته 
باشد. رقابت ادامه دارد و تیم ها هنوز 13 بازی برای 
انجام دادن دارند. 13 مسابقه ای که می تواند در يک 
روز طوفانی برای ارلینگ هالند، يا يک شب درخشان 
برای الکساندر ايساک معادلات را تغییر دهد. صلاح 
برای شکســتن انحصار ارلینگ هالند و توقف روند 
آقای گلی های اين ستاره در لیگ برتر انگلیس هنوز 

بايد هفته های زيادی را در اوج بماند.
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حق خسرو را خوردند!
جناب خســرو حیدری در مصاحبه ای گفته اند: »در مقطعی که آقای نکونام رفته بودند قــرار بود بین من و آقای 
بختیاری زاده يک نفر موقت بايستد که ايشان را انتخاب کردند.« آن روزها شايعه شده بود که خسرو حیدری هم يکی 
از کانديداهای سرمربیگری موقت استقلال تا زمان انتخاب سرمربی خارجی است. در نهايت سهراب بختیاری زاده 
انتخاب شد و بعد هم که پیتسو موسیمانه هدايت استقلال را پذيرفت. خسرو در ادامه گفته: »بعد هم قرار بود اگر 
آقای بختیاری زاده برای بازی شمس آذر برنگشت، من روی نیمکت بنشینم که خدا را شکر برگشتند.« با خواندن 
اين صحبت ها، با خودمان گفتیم برويم و روزمه مربیگری خسرو حیدری را بررسی کنیم، شايد بفهمیم چرا گزينه 
سرمربیگری استقلال در اين فصل بحرانی شده اند. ايشان چند ماه پیش هدايت تیم خوشه طلايی را بر عهده داشتند 
که در 4 بازی، يک مساوی، 3 باخت و فقط يک گل زده را ثبت کردند. البته مهم فقط نتايج تیم نبود و خسرو حیدری 
در آن مدت کوتاه توانســت رنگ پیراهن اصلی اين تیم را که قرمز بود، به آبی تغییر بدهد. علاوه بر اين لوگوی اين 
باشگاه را هم که چند سال به رنگ قرمز و طلايی بود، به رنگ آبی درآورد! آخرين نتیجه ای هم که ايشان روی نیمکت 
مربیگری به دست آورده اند، باخت به پرسپولیس در دربی امیدهاست که همین دو سه روز پیش رقم خورد! همانطور 
که می بینید، کارنامه مربیگری او تفاوت چندانی با ساير گزينه ها مثل غلامرضا عنايتی، سهراب بختیاری زاده، مهدی 
پاشازاده و ... ندارد. ضمن اينکه او تعصب بیشتری هم نسبت به ديگران نشان داده و به هر باشگاهی که می رود که 
همه چیز را آبی می کند! انصافا حق او بود که در اين روزهای سخت سرمربی استقلال باشد نه سهراب بختیاری زاده!

تبریک به دلال ها یا گلایه از مدیران؟
چند روز از رفتن خوان کارلوس گاريدو از پرسپولیس نگذشته بود که خبر رسید او هدايت يک تیم باشگاهی از 
کشور لیبی را برعهده گرفته است. نکته جالب اين خبر، مبلغ قرارداد او بود. گفته شده بود او با رقمی 36 هزار 
دلاری هدايت اين تیم را پذيرفته است و اين در حالی بود که قرارداد او با پرسپولیس 800 هزار دلار بود. البته 
خود گاريدو مبلغ 36 هزار دلار را تکذيب کرد اما تقريبا همه می دانستند که حتی اگر اين مبلغ حقیقت داشته 
باشد، اصلا عجیب نیست. چند روز بعد از باشگاه استقلال خبر رسید که محمد منتظر بازيکن عراقی اين تیم که 
به صورت قرضی در مس رفسنجان بازی می کرد و اين روزها در نساجی بازی می کند، از استقلال به فیفا شکايت 
کرده و خواستار دريافت مبلغی در حدود 20 میلیارد تومان شده است، آن هم در حالی که حتی يک دقیقه هم 
برای استقلال به میدان نرفته است. همین دو سه روز پیش هم خبر رسید که لوکاس ژوائو مهاجم نیم فصل اول 
پرسپولیس که به دلیل عملکرد ضعیف از اين تیم جدا شده، به تیم عمرانیه ترکیه پیوسته، آن هم با مبلغ 100 
هزار دلار تا پايان فصل! پیتسو موسیمانه هم از استقلال شکايت کرده و خواهان کل مبلغ قراردادش با استقلال 
شده، آن هم در حالی که کمتر از يک نیم فصل ســرمربی اين تیم بوده! اين ها فقط چند نمونه پر سر و صدا از 
اتفاقاتی است که در نقل و انتقالات برای باشگاه های ايرانی رخ می دهد. نمی دانیم بايد به دلال های اين مربیان 
و بازيکنان تبريک گفت که می توانند آنها را با مبلغی در حدود 10 برابر قیمت واقعی شــان به تیم های ايرانی 

بفروشند يا از مديران باشگاه های ايرانی گلايه کرد که به همین راحتی فريب دلال ها را می خورند.

پرحرارت در حد لیگ برتر
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نادر نامدار | پرونده مرحله گروهی نخستین دوره لیگ نخبگان آسیا سه شنبه شب در 
منطقه غرب بسته خواهد شد و شاید یکی از مهم ترین نقصان های این دوره از رقابت ها، 
عدم برگزاری هماهنگ مسابقات هفته پایانی مرحله گروهی بود. این شرایط، بیش از 
همه تیم ها به نفع الریان و استقلال شده و آنها با کسب اطلاع از سرنوشت رقبای شان 
در مسیر صعود به مرحله حذفی، به مصاف هم خواهند رفت و شاید حتی یک نتیجه 

تساوی هم برای شان در مسیر رسیدن به مرحله حذفی رضایت بخش باشد.

A آمار ضعیف اینتر در بازیهای بزرگ سری
شکست يک بر صفر يکشنبه شــب برابر يوونتوس مانع از صعودش به صدر جدول 
رده بندی مسابقات شد. اينتر که به سبب اين باخت نتوانست فاصله دو امتیازی اش با 
ناپولی صدرنشین را جبران کند، در اکثر مصاف های خود با رقبای اصلی اش در بالای 
جدول رده بندی امتیاز از دست داده است. اينتر از ابتدای فصل تا کنون 10 بازی برابر 
8 تیم بالای جدول انجام داده است که به طور میانگین در آنها 1/3 امتیاز گرفته. تنها 
پیروزی های نراتزوری در اين بازی ها برابر تیم های آتالانتا، لاتزيو و فیورنتینا بوده است 
و در سه بازی برابر يوونتوس، میلان و فیورنتینا هم تن به شکست داده است. از ساير 
بازی ها هم که مساوی شدند، اينتر در حالی در خانه به تساوی 4-4 برابر يوونتوس 
رضايت داد که تا آخرين دقايق با نتیجه 4 بر 2 پیش بود. آبی  و مشکی پوشان يکی از 
دربی های دلامادونینای فصل جاری را هم فصل با تساوی 2-2 به پايان رساندند. دو 
تساوی ديگر برابر ناپولی با نتیجه يک - يک و در خانه مقابل بولونیا با نتیجه 2-2 رقم 
خورده است. آمار ضعیف قهرمان فصل گذشته ســری A در بازی های بزرگ فصل 

جاری در حالی است که اين تیم هنوز چهار بازی بزرگ ديگر تا پايان فصل دارد. 

داور بازی رئال مادرید - اوساسونا تهدید 
به مرگ شد

حواشی مربوط به بازی اخیر تیم  های رئال مادريد و اوساســونا در ورزشگاه السادار 
پامپلونا با تهديد شدن داور اين بازی ادامه پیدا کرد. رئالی ها پس از اين بازی که قضاوت 
آن برعهده خوسه لوئیس مونوئرا بود، به روش  های مختلف به کمیته داوران، سازمان 
لیگ و فدراسیون حمله کردند که شامل پیام های توهین  آمیز و تهديد آمیز هواداران 
اين تیم در فضای مجازی نیز می شد. طبق گزارش نشريه موندودپورتیوو؛ آخرين پست 
مونوئرا در يکی از شبکه های مجازی، بیش از 100 هزار کامنت )نظر( دريافت کرده که 
اکثرشان همراه با توهین و بسیاری از آنها هم حاوی پیام هايی تهديدآمیز برای خود 
او و اعضای خانواده اش بوده اند طــوری که مونوئرا را مجبور به غیرفعال کردن بخش 
نظردهی کاربران کرده است. ظاهراً اين ماجرا زنگ خطری برای لالیگا بوده و سبب 
شده که سازمان لیگ اسپانیا به دنبال يافتن راهی برای افزايش امنیت داوران است. در 
همین حال گفته می شود که باشگاه رئال مادريد قصد دارد به حکم داور برای اخراج 
بازيکن اين تیم، جود بلینگام اعتراض کند و احتمال موفق آمیز بودن فرجام خواهی اش 
نیز بالاست چرا که پیش از اين هم در موردی مشــابه، رأی داور برای اخراج میسون 

گرينوود، بازيکن سابق ختافه به تصور اهانت بازيکن انگلیسی به او، باطل شد.

دو مصدوم بزرگ رئال به سیتی رسیدند
تمرين ديروز رئال صبــح خبرهای خوبی برای کارلو آنچلوتی به همراه داشــت. 
آنتونیو روديگر و آلابا هر دو تمرينات خود را به همراه تیم بدون مشکل انجام دادند 
و می توانند در فهرست بازی برگشــت مقابل منچستر سیتی در سانتیاگو برنابئو 
قرار بگیرند. هر دو بازيکن   يک آزمون نهايی را پشت سر خواهند گذاشت و سپس 
کادر فنی تصمیم نهايی را خواهد گرفت. از بین اين دو، روديگر شانس بیشتری 
برای حضور در ترکیب اصلی دارد و اين ممکن است آنچلوتی را مجبور کند تا بین 
شــوآمنی و آسنســیو يکی را برای حضور در قلب دفاع انتخاب کند. خبر منفی، 
مصدومیت لوکاس واسکز است که البته با توجه به زمان بندی های قبلی، انتظار 
می رفت برای اين بازی اروپايی به موقع بهبود نیابد. اين موضوع به معنای آن است 
که فده والورده همچون بازی گذشته در پست دفاع راست به میدان خواهد رفت. 
والورده ديروز صبح به دلیل ناراحتی های جزئی ناشی از بازی مقابل اوساسونا، در 
تمرينات گروهی حضور نداشت، اما انتظار می رود امروز تمرين کند و در ترکیب 

اصلی قرار گیرد.

انتقاد از عملکرد طارمی در دربی ایتالیا
مهدی طارمی، مهاجم ايرانی تیم فوتبال اينتر يکشــنبه شــب در ديدار تیمش 
مقابل يوونتوس )موســوم به دربی ايتالیا( که به شکســت يک بر صفر نراتزوری 
انجامید از ابتدا و برای 62 دقیقه در ترکیب نراتزوری حضور داشــت و در نهايت 
هم تعويض شد. عملکرد ضعیف مهاجم تیم ملی فوتبال ايران در اين بازی مورد 
انتقاد نشريه »کوريره دلواسپورت« گرفت؛ طارمی از نگاه اين سايت نمره4/5  را 
گرفت که پايین ترين نمره میان بازيکنان اينتر بود )اين نشــريه به حضور کوتاه 
زيلینسکی و کوره آ در زمین به آنها نمره ای نداد(. کوريره دلواسپورت درباره طارمی 
نوشت: »ناامیدکننده؛ به خصوص از لحاظ نگرش. او ناگهان خودی نشان داد و با 
يک ضربه آکروباتیک ديدنی روی دروازه يوونتوس خطر ايجاد کرد. با اين وجود، 
صحنه فوق فقط يک جرقه بود و بعــد از هدر دادن يک ضد حمله، کار طارمی در 
زمین به پايان رسید.« طارمی تاکنون در هزار و 224 دقیقه برای اينتر بازی کرده 

و سه گل و پنج پاس گل از خود بر جای گذاشته است.

دو هدف بزرگ سیدحسین در بازی با الریان
سیدحسین حســینی برای ديدار با الريان انگیزه زيادی دارد. کاپیتان استقلال 
جدا از اينکه به عنوان يک بازيکن باتجربه نقش مهمی در عملکرد آبی پوشان در 
آخرين بازی دور گروهی لیگ نخبگان خواهد داشت، از نظر فنی هم امیدوار است 
عملکرد خوبی داشته باشد تا بعد از پايان بازی به دو هدف مهم و بزرگ دست يابد. 
اولین هدف حسینی در بازی سه شنبه شب صعود استقلال به دور بعدی است که 
با برد مقابل الريان قطر محقق خواهد شد. از طرف ديگر سیدحسین يک رکورد 
شخصی خوب دارد. حسینی تا قبل از هفته پنجم دور گروهی بیشترين سیو را در 
مسابقات داشت و بهترين دروازه بان بازی ها شناخته می شد، اما هفته پیش به رده 
دوم بهترين گلرها رفت. حسینی که تا به حال 28 سیو را به نام خود ثبت کرده، 
انگیزه زيادی دارد تا با درخشش مقابل الريان رکورد شخصی خود را هم ارتقا بدهد 

و در عین حال کمک حال استقلال در راه صعود به دور بعدی باشد.

    گوشه و کنار مستطیل سبز

اســتقلالی ها که بعد از شکست  دادن الغرافه 
در هفته نخســت لیگ نخبگان در ورزشگاه 
شهدای شــهر قدس، ديگر طعم پیروزی را 
در مسابقات آسیايی نچشیده اند و در 6 بازی 
اخیر خود، هیچ بردی نداشته اند و از 18 امتیاز 
ممکن، فقط 3 امتیاز به دست آورده اند، حالا 
چالش مهمی را در پیش دارند. فعلًا استقلال 
در منطقــه صعود اســت اما بــرد احتمالی 
پاختاکور   يا کســب امتیاز پرسپولیس برابر 
النصر می تواند آبی ها را از منطقه صعود خارج 
کند و آنها برای ثبت يک صعود بی دردســر، 
نیازمند کســب پیروزی مقابل الريان در قطر 

هستند.
   کارنامه رویایی آبی ها؛ 7 برد در 10 بازی!

آبی ها که روز شنبه تهران را به مقصد دوحه 
ترک کردند تا ســپس آماده اعزام به الريان 
شــوند، در تاريخ رقابت های آسیايی کارنامه 
درخشــانی را  از خود  برابــر حريف  قطری 
به جای گذاشــته اند؛ به طوری که بازخوانی 

آمار و ارقام نشــان می دهد که اســتقلال در 
10 رويارويی اش با الريان، فقط يک بار طعم 
شکســت را چشــیده و 7 برد و 2 تساوی در 
کارنامه آبی پوشان ديده می شود که بايد گفت 
آبی ها هم در مرحله گروهــی، هم در مرحله 
پلی آف و هم در مرحله مهمی چون نیمه نهايی 
تجربه رويارويی و کسب موفقیت برابر الريان 

را دارند.
   رکورد ویژه در کارنامه استقلال؛ 10 

سال و 11 ماه شکست ناپذیری
اســتقلال در 4 رويارويی اخیــرش با الريان 
شکست نخورده و آبی پوشــان آخرين بازی 
خود برابر اين تیم را در مرحله پلی آف انتخابی 
لیــگ قهرمانان آســیا 2020 انجــام دادند 
که شــاگردان فرهاد مجیدی بــردی 5گله 
را در خانه حريف به دســت آوردنــد! اولین و 
آخرين برد الريان برابر استقلال در دور رفت 
مرحله گروهی لیگ قهرمانان آســیا 2014 
به دســت آمد؛ جايی که اين تیــم با هدايت 

مانولو خیمنس توانست يک بر صفر در خانه 
از سد استقلالِ امیر قلعه نويی بگذرد و از آن 
مسابقه تا به امروز، بیش از 10 سال و 11 ماه 

می گذرد!
   این حساس ترین تقابل است

نتايجی که در اين دوره از مسابقات به دست 
آمده، باعث شــده تا تقابل امشــب دو تیم، 
مهم ترين و حســاس ترين رويارويی آنها در 
دو دهه اخیر باشد. هر دو تیم شانس صعود به 
مرحله حذفی لیگ نخبگان را دارند، ممکن 
است يکی از آنها حذف شود، اما امکان حذف 
هر دو تیم وجود ندارد. الريان با يک مساوی 
هم صعودش قطعی می شود و حتی در صورت 
باخت هم ممکن است صعود کند. اما صعود 
قطعی استقلال فقط با پیروزی بر الريان است 
که رقم می خورد. نکته مهم اينکه بازی دو تیم 
وقتی برگزار می شود که نتايج ساير بازی های 
مهم و تاثیرگذار يک روز قبل تر مشخص شده 
و دو تیم وقتی مقابل هم قرار می گیرند، ديگر 

به احتمالات فکر نمی کنند و سرنوشت شان 
دست خودشان است.

به نظر می رســد مهم ترين دغدغه استقلال 
و کادر فنی اش برای ايــن بازی، مهار مهاجم 
برزيلی و سرحال الريان است. راجر گوئدس، 
مهاجم برزيلی، در 15 بازی لیگ ســتارگان 
قطر 12 گل زده و 2 پاس گل داده  اســت و 
به همین دلیــل به عنــوان »خطرناک ترين 
بازيکن الريــان در رويارويی با اســتقلال در 
لیگ نخبگان« شناخته می شود. اين مهاجم  
28 ساله با ارزش 10 میلیون يورو گرانترين 
بازيکن الريان و پنجمین بازيکن ارزشــمند 
لیگ ستارگان است. براساس گزارش شبکه 
الکاس قطر، الريان در ايــن فصل 26 گل به 
ثمر رســانده که گوئدس به تنهايی در به ثمر 
رســیدن بیش از 50 درصد گل های تیمش 
تاثیرگذار بوده است. گوئدس در لیگ نخبگان 
هم 3 گل زده و دروازه الهلال، النصر و العین را 
باز کرده است. آدام باريرو مهاجم پاراگوئه ای 

هم ديگر بازيکن خطرناک الريان است که به 
تازگی به اين تیم پیوسته و در 3 بازی يک گل 

برای اين تیم به ثمر رسانده است.
   به یاد صعود تاریخی به فینال؛ 

»دوباره ببر و صعود کن«
آبی پوشان در جام باشــگاه های آسیا 1992 
توانســتند با گذر از ســد الريــان در مرحله 
نیمه نهايی، خود را به فینال رقابت ها برسانند 
که در مرحله فینال در ضربات پنالتی مغلوب 
الهلال شدند. حالا بعد از آن صعود دراماتیک 
به فینال، استقلالی ها در شــرايطی بايد بار 
ديگر برابر الريان به میدان بروند که برای ثبت 
صعودی بی دردسر،  نیازمند کسب موفقیت 
مقابل حريف قطری هستند. استقلالی ها در 
صورت شکســت  دادن الريان شانس حضور 
در رتبه ششــم گروه خود را هم دارند که اين 
مســئله می تواند آن ها را از خطــر رويارويی 
زودهنگام با الهلال و الاهلــی نجات بدهد و 

آبی ها را رقیب النصر در مرحله بعدی کند.

بهترین رکورد فصل لوِا برای عبور  از رئال
روبرت لواندوفسکی يک هفته ديگر صدرنشینی جدول ال پی چی چی 

را حفظ می کند، هرچند اين بار امباپه نزديک تر شده است. مهاجم 
فرانسوی در بازی با اوساسونا در پامپلونا يک گل زد که نتیجه نهايی 
را 1-1 کرد و با 17 گل، دو گل کمتر از مهاجم لهستانی دارد که 19 

گل زده است. در برابر رايو، لوا فرصت دارد تا فاصله بیشتری با کیلیان 
ايجاد کند، هرچند اگر روند اخیر را ادامه دهد، قطعا رکورد بهتری ثبت 

خواهد کرد. او به ترتیب به والنسیا، آلاوس و سويا در سه بازی متوالی 
گل زده است. اگر لواندوفسکی در بازی با رايو گل بزند و بتواند چهار 

هفته متوالی در لالیگا گلزنی کند، بهترين رکورد لیگ خود در اين فصل 
را به ثبت می رساند. او در اکتبر 2024 توانسته بود سه بازی پیاپی در 

برابر آلاوس )3 بار(، سويا )2 بار( و رئال مادريد )2 بار( گلزنی کند و در 
آن زمان 7 گل در سه بازی به ثمر رسانده بود. اما در نهايت نتوانست به 
روند چهار بازی متوالی گلزنی برسد. لوا در هر يک از سه بازی اخیر يک 
گل زده و برای رسیدن به بهترين رکورد فصل و افزايش فاصله با کیلیان 

تنها کافی است همین روند را ادامه دهد و يک گل به رايو بزند. بارسا با 
فقط يک گل او می تواند صدر را هم از رئال پس بگیرد.
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پســر جوان که متهم اســت به دنبال رابطه 
پنهانی با یک زن متاهل، شــوهر او را کشته 
در حالــی در دادگاه محاکمه می شــود که 
مدعی اســت بی گناه اســت. همسر مقتول 
نیز می گوید شــوهرش قربانــی درگیری با 
قاچاقچیــان  مــواد مخــدر شــده اســت. 
رسیدگی به این پرونده از ساعت ۲۳ شامگاه 
بیست و پنجم دی ماه ســال ۱۴۰۰ به دنبال 
پیدا شدن جسد خونین مرد ۳۸ ساله ای  به 
نام بهرام در پارک معلم پاکدشــت آغاز شد. 
شواهد نشــان می داد قرباني با ۹ ضربه چاقو 
از پا درآمده اســت . جســد با دستور قضایی 
به پزشکی قانونی منتقل شد و ماموران برای 
رازگشــایی جنایت خاموش به تکاپو افتادند 

. بررسی های پلیسی نشــان می داد بهرام که 
همســر و چهار فرزند دارد سال هاست به دام 
اعتیاد افتاده و برای خرید و فروش موادمخدر 

به پارک معلم رفت وآمد داشته است.
   افشای راز سیاه همسر قربانی 

 ماموران در نخســتین گام از بررســی ها به 
پرس و جو از همسر و فرزندان بهرام پرداختند 
و در بررســی تماس های تلفنی همسر بهرام 
به نام ســارا به رابطه پنهانی او با پسر جوانی 
به نام شهاب پی بردند.  شواهد نشان می داد 
شــهاب با اینکه هم سن و ســال پسر بزرگ 
سارا بود و با آنها رفت و آمد خانوادگی داشت 
از مدتی قبل با ســارا رابطه پنهانــی برقرار 
کرده و آنها تلفنی  با هــم در ارتباط بوده اند.  

با افشای رابطه ســیاه زن جوان، فرضیه قتل 
بهرام در پی توطئه زن قوت گرفت و ســارا و 
شهاب بازداشت شده اما ادعا کردند، دستی 
در ماجرای قتل نداشته  و از نحوه مرگ بهرام 

بی اطلاع هستند.
   اعتراف به جنایت ۷۲ســاعت بعد از 

بازداشت 
 ۷۲ ساعت از بازداشــت سارا و شهاب گذشته 
بود که شهاب ۲۲ ســاله لب به اعتراف گشود 
و به قتل بهرام اعتراف کرد.  شــهرام در اولین 
اعترافات خود گفت  به خاطر علاقه به سارا  و با 
همدستی او، همسرش را کشته است. در حالی 
که در بازجویی های بعدی، شهاب اعترافاتش 
را پس گرفته و اظهارات ضد و نقیضی را مطرح 
کرده بود. برای وی و ســارا به اتهام مشارکت 
در قتل کیفرخواســت صــادر  و پرونده برای 
رسیدگی  به شــعبه دهم  دادگاه کیفری یک  

استان تهران فرستاده شد .
   در دادگاه 

در آن جلســه اولیای دم درخواست قصاص 
را مطــرح کردنــد. وقتی شــهاب روبه روی 
قضات ایستاد گفت: من و خانواده ام با بهرام 
و خانواده اش رفت  و آمد داشتیم و حتی یک 

روز قبل از قتل، بهرام، همسر و فرزندانش را 
به خانه مادرم آورده بود. قبول دارم مدتی بود 
به سارا علاقمند شــده بودم و با او تلفنی در 
ارتباط بودم. اما انگیزه ای برای قتل شوهرش 
نداشــتم. بهرام معتاد بود و به همین خاطر 
به رفت و آمدهای مشــکوک همسرش هیچ 
اعتراضــی نمی کرد. دلیلی نداشــت تا من و 
ســارا تصمیم به قتل او بگیریــم.وی درباره 
آنتن دهی گوشــی موبایلش در حوالی محل 
کشــف جســد نیز گفت: قبول دارم گوشی 
موبایل من و ســارا در حوالی پــارک معلم 
آنتن دهی داشــت. اما ما آن روز به آنجا رفته 
بودیم تا قرص روانگــردان بخریم. به همین 
دلیل گوشــی های موبایلمان آنجا آنتن دهی 
داشــت. من تحت فشــار در پلیس آگاهی 
به قتل اعتــراف کرده ام ولی حــالا می گویم 

بی گناه هستم و بی دلیل بازداشت شده ام .
سارا نیز اتهام  مشــارکت در قتل را نپذیرفت 
و گفت: شــوهرم ســال ها بود به مواد مخدر 
اعتیــاد داشــت. او احتمالا به پــارک معلم 
رفته بود تــا از قاچاقچیــان مواد مخدر مواد 
تهیه کند. شــک ندارم او قربانی درگیری با 
آنها شده اســت. من و شــهاب تلفنی با هم 

در ارتبــاط بودیم اما انگیــزه ای برای حذف 
شوهرم نداشتیم. سپس علیرضا دلیر،  وکیل 
شهاب، روبه روی قضات ایستاد و با طرح ۱۷ 
ایراد ، خواســت تا پرونده برای از ســرگیری 
تحقیقات به دادســرا برگردانده شود. وکیل 
شهاب گفت: موکلم مدعی است تحت فشار و 
شکنجه به قتل اعتراف کرده. او می گوید  بعد 
از بازجویی بیهوش شــده و مدارک پزشکی 
وی مبنی بر اینکه در همان روزی که به قتل 
اعتراف کرده به مدت دو روز در بیمارســتان 
بســتری بوده، موجود اســت. حالا از قضات 
تقاضا دارم این موضوع بررســی شود. موکلم 

بارها در بازجویی ها گفته بی گناه است.
 او ادامه داد: بررســی دوربین های مداربسته 
در محل کشف جســد تصویر تاریکی از سه 
مرد موتورسوار را نشان می دهد که  با قربانی 
درگیر بوده  انــد که لازم اســت این موضوع 
دوباره بررســی شــود. با طرح این ایرادات 
قضات دادگاه پرونده را به دادسرا برگرداندند 
تا با از ســرگیری تحقیقات و رفع ابهامات بار 
دیگر به آن رسیدگی شود.قرار است شهاب و 
سارا با تکمیل تحقیقات بار دیگر در دادگاه از 

خود دفاع کنند.

سناریوی مرموز قتل همسر 
با همدستی مرد غریبه

همسر قربانی و دوست پنهانی اش در دادگاه  
محاکمه شدند

کشف 30 فقره زورگیري در »ري«
فرمانده انتظامي شهرستان »ري« از دستگیري ۲ سارق زورگیر توسط 
پلیس آگاهي این فرماندهي که با همــکاري یکدیگر مرتکب ۳۰ فقره 

زورگیري شده بودند، خبر داد.
سرهنگ محمد قاسم طرهاني  گفت: در پي مراجعه و شکایت چند تن 
از شهروندان در هفته هاي اخیر در خصوص زورگیري توسط ۲ سارق 
و ســرقت  تلفن همراه و وجه نقدشان در محدوده »شهر ري«، بررسي 
موضوع در اختیار تیمي زبده از پلیس آگاهي این فرماندهي قرار گرفت. 
با تلاش شــبانه روزي و اقدامات فني، ســرانجام ۲۷ بهمن ماه امسال 
مخفیگاه متهمان در محدوده شهرستان »ري« شناسایي و پس از انجام 
هماهنگي هاي لازم با مراجع قضائي تیم هاي عملیات پلیس آگاهي به 

مخفیگاه متهمان  اعزام شدند.
این مقام انتظامي در ادامه بیان داشــت: کارآگاهان پلیس آگاهي در  
۲ عملیات مجزا و مستقل پلیســي موفق به دستگیري هر ۲ سارق در 

مخفیگاهشان شدند.
فرمانده انتظامي شهرستان ري گفت: در تحقیقات انجام شده متهمان 
۲۷ و ۳۰ ساله علیرغم انکار هاي اولیه در مواجهه با دلایل و مستندات 
پلیس به ۳۰  فقره سرقت به عنف معترف  و مالباختگان به مقر پلیس 
مراجعه و متهمان را  شناسایي کرده اند. با دستور قضائي  متهمان براي 
تکمیل تحقیقات اولیه و شناســایي سایر مالباختگان در اختیار پلیس 
آگاهي این شهرستان قرار گرفتند. سرهنگ طرهاني با اشاره به شیوه و 
شگرد سارقان که اقدام به سرقت اموال باارزش مي نمایند، از شهروندان 
درخواست کرد: به منظور تامین امنیت جاني و مالي خود از نگهداري 
و حمل پول نقد و یا اموال باارزش به همراه خود، خودداري نموده و در 
صورت مجبور بودن به حمل و نگهداري پول نقد یا اموال باارزش، آنهارا 

در معرض دید دیگران نگذاشته  یا توجه اطرافیان را جلب ننمایند.

کشف 10 کیلو شیشه و هروئین در غرب پایتخت
رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر پایتخــت از عملیات موفق این پلیس در 

دستگیري ۲ نفر از موادفروشان و کشف ۱۰ کیلو شیشه و هروئین خبرداد.
سرهنگ حسین باباپور، رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدرتهران در تشریح 
جزییات این خبر اعلام داشت: در راستاي مبارزه بي امان با قاچاقچیان مواد 
مخدر و سوداگران مرگ یکي از قاچاقچیان مواد مخدر شناسایي و پرونده اي در 
این خصوص در معاونت عملیات ویژه پلیس مبارزه با مواد مخدر فاتب تشکیل 

و بررسي و تحقیق پیرامون آن در دستور کار ماموران این پلیس قرار گرفت.
سرهنگ باباپور با بیان اینکه تحقیقات پلیسي حکایت از این داشت متهم با 
همکاري همدســتش به توزیع مواد مخدر مي پردازد ادامه داد: با پیگیري و 
تحقیقات میداني پلیس هویت و مخفیگاه متهمان شناسایي شده و دستور 
قضائي براي دستگیري متهمان اخذ شد. این مقام انتظامي در پلیس پایتخت 
افزود: روز گذشــته تیمي از ماموران به مخفیگاه متمان اعزام و موفق شدند 
متهم و همدستش را دستگیر و در بررسي هاي بیشتر از مخفیگاه متهمان ۱۰ 
کیلو شیشه و هروئین کشف کنند. رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر تهران 
بزرگ در پایان اعلام کرد: متهمان جهت پیگرد قضایي پس از انتقال به مقر 

پلیس به مرجع قضایي تحویل داده شدند. 

  خرده حادثه 

صدور حکم اعدام برای دو نفر از متهمان جنایت شهرستان قروه

دستگیری عاملان  بی نظمی در بیمارستان  قائمیه

نجات 15 نفر از آتش سوزی خیابان جمهوری
حجت الاســلام والمسلمین حســینی از صدور 
حکم اعــدام در پرونده نوجوان ۱۴ ســاله، اهل 
روستای چمقلو از توابع شهرستان قروه که پس 
از تعرض و تجــاوز متهمان اقدام به خودکشــی 
کرده بود، خبر داد. رئیس کل دادگستری استان 
گفت: پس از شکایت اولیای دم و انجام تحقیقات 
و رسیدگی لازم در شعبه اول دادگاه کیفری یک 
اســتان، دو نفر از متهمان به اتهام تجاوز به عنف 
نســبت به مجنی علیه، مرحوم فرید صادقی به 

اعدام محکوم شدند. حجت الاسلام والمسلمین 
حســینی تصریح کــرد: پس از طی تشــریفات 
قانونــی و رســیدگی بــه اعتــراض )احتمالی( 
محکومین یــا وکلای وی در دیوان عالی کشــور 
و در صورت تائید دادنامه در ایــن مرجع، حکم 
صادره به مرحله اجرا در خواهد آمد. در خصوص 
اتهامــات دیگــر متهمیــن فوق الذکــر و دیگر 
متهمان پرونده مبنی بر مشــارکت در آدم ربایی 
با وسیله نقلیه، حبس غیرقانونی و...، پس از انجام 

تحقیقات لازم به صورت فوق العاده در دادسرای 
شهرســتان قروه، کیفرخواســت صادر و جهت 
صدور حکم به دادگاه کیفری دو آن شهرســتان 
ارسال شده اســت. لازم به ذکر اســت که اواخر 
مردادماه ســال جاری، نوجوان ۱۴ ســاله اهل 
شهرســتان قروه در پی آدم ربایی توسط عده ای 
از تبهکاران شهرستان مورد تعرض و تجاوز قرار 
گرفته و در پی این جنایت اقدام به خودکشــی 

کرد.

فرمانده انتظامي کوه چنار از دستگیري ۲ نفر که با 
عربده کشی باعث بی نظمی  در بیمارستان شهید 
»فرج الله رضازاده« شــهر قائمیه شده بودند، خبر 
داد. سرهنگ »حسینعلی شیروانی« بیان کرد: در 
پي اعلام درگیري منجر به اخلال در نظم عمومی 
در بیمارســتان شــهر قائمیه، بلافاصله ماموران 
کلانتری ۱۱ به محل اعزام شــدند.در بررسی های 

اولیه مشخص شــد که چند نفر که حالت طبیعی 
نداشــته اند با یکدیگر درگیر و موجب ایجاد تنش 
و سلب آسایش شــهروندان و همچنین بیماران و 
کادر درماني در این مرکز شــده اند. رئیس پلیس 
شهرستان کوه چنار اعلام داشت: ماموران انتظامی 
پس از  شناســایی عاملان درگیری و با هماهنگي 
قضایي ۲ نفر از آنان را دســتگیر و بــه مقر پلیس 

منتقل کردند.
سرهنگ شــیروانی با بیان اینکه والدین بایستی 
بر رفتار فرزندان خود نظارت کنند، گفت:  امنیت 
شــهروندان خط قرمز پلیس است و به هیچ عنوان 
اجــازه نخواهیم داد کــه عده اي هنجارشــکن با 
رفتارهــاي قانون گریزانه خود، آســایش مردم و 

امنیت عمومي را خدشه دار کنند.

ســخنگوی آتش نشــانی و خدمات 
ایمنی شــهر تهران از وقوع یک مورد 
حادثه آتش سوزی مغازه ای در خیابان 

جمهوری خبر داد.
سید جلال ملکی؛ سخنگوی سازمان 
آتش نشانی شــهرداری تهران، اظهار 
کرد: ســاعت ۱۲:۴۲ ظهر دیروز یک 
مورد حادثه آتش سوزی در یک مغازه 
به آدرس خیابان جمهــوری تقاطع 
خیابان رازی به ســامانه ۱۲5 اعلام 
می شــود و بلافاصله ســه ایســتگاه 
آتش نشــانی به محل حادثــه اعزام 
می شوند. عوامل آتش نشانی در محل 
مشاهده می کنند که در طبقه دوم یک 
ساختمان سه طبقه یک مغازه حدوداً 
۱۰۰ متــری وجود داشــته که محل 
فروش و نگهداری لوازم و دوربین های 
مداربسته بوده است. این مغازه دچار 
آتش سوزی شــده که کاملا شعله ور و 

دود ساختمان را فرا گرفته بود.
سخنگوی آتش نشــانی تصریح کرد: 
اطلاعــات اولیه حاکــی از آن بود که 
افرادی در داخل محبوس شــده اند. 
آتش نشانان از طریق نرد بان دستی از 
بیرون ساختمان و هم از طریق نفوذ به 
داخل ساختمان علیرغم وجود شعله و 
حرارت موفق شدند خود را به کانون 
اصلی آتش برسانند. چهار نفر در داخل 
همان مغازه که دچار آتش سوزی شده 
بود، حضور داشتند و در وضعیت بدی 

گرفتار بودند.
ملکی گفت: ۱5 نفر در ســاختمان به 
کمک آتش نشانان خارج شدند. در این 
حادثه یک نفــر از ناحیه صورت دچار 
سوختگی شده بود که توسط عوامل 
اورژانس به بیمارســتان منتقل شد. 
بقیه نفرات در ســلامت بودند. پس از 
اطفای حریق، محل ایمنی سازی شد.

هیاهو بود؛ کیفیت نبود! 
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هیاهو بود؛ کیفیت نبود!
منیژه خسروی|با گرامیداشت یاد شاپور عظیمی، منتقد سینما و نویسنده کتاب های سینمایی، نگاهی داریم به ماجراهای تلویزیون و شبکه 
نمایش خانگی در بهمن ماه. در این ماه جنجال های اصلی در سینما و همزمان با برپایی چهل و سومین جشنواره فیلم فجر اتفاق افتاد. تلویزیون 
و پلتفرم ها   هم مثل همیشه بی نصیب نبودند ولی در قیاس با ماه های قبل، حجم حواشی کمتر بود. از این روست که بخش هایی از پرونده امروز 
هفت صبح، مواردی کلی تر را دربرمی گیرد و سویه نقد به عملکرد تلویزیون و پلتفرم ها نیز دارد. پیش از آن چند موضوع دیگر را یادآوری کنیم؛ 
از جمله اجرای بی کیفیت و پرحاشیه محسن افشانی در شبکه نسیم. قابل هضم نیســت چرا برنامه »درنگ« که رویکردی انتقادی به مسائل 
سیاسی-اجتماعی با زبان طنز دارد، به این بازیگر سپرده شده. و اما یک خبر معنادار که در فضای رسانه پیچید:»صداوسیما در ویژه نامه دومین 
جشنواره فرهنگی اقتصادی آگهی  های بازرگانی که توسط اداره کل بازرگانی برگزار می شود، آمار و ارقامی ارائه داده که بسیار جالب توجه است. 
چون تعداد تیزرهای تبلیغاتی رادیویی در سال 1403 بیش از 50 درصد نسبت به سال 1400 کاهش پیدا کرده است و از 2118 عدد به 953 تیزر 
رادیویی کاهش پیدا کرده.این موضوع در مورد تیزرهای تلویزیونی نیز صدق می  کند به نحوی که تعداد تیزرهای تلویزیونی در سال 1403 برابر 
با 6096 تیزر اعلام شده است که در سال 1400 این عدد برابر با 14867 بوده است و شاهد کاهش شدید تعداد تبلیغات در صداوسیما هستیم.« 

این گزارش نشانه ای روشن از ناکارآمدی طرح تحول است که چند سالی است توسط مدیران جدید صدا و سیما مطرح شده.

بازخوانی اتفاقات تلویزیون و شبکه نمایش خانگی در بهمن   1403. 
کاش به جای جنجال کمی هم وضعیت برنامه ها و سریال ها بهبود می یافت

          ماجرا چه بود؟   الهام چرخنده بعد از سال ها دوری از فضای 
بازيگری، در جشــنواره فیلم فجر حاضر شد و در يک مصاحبه 
اعلام کرد: » بنا به صلاحديدی احساس می  کردم که شايد در 
فرهنگ بتوانم من هم سهم کوچکی داشته باشم لذا از همین جا 
از خبرگزاری محترم تسنیم اعلام می کنم سلام سینما.« حدود 

12 سال از آخرين فعالیت سینمايی اين بازيگر می گذرد.
          چه واکنش  هایی داشت؟  بازگشت الهام چرخنده، در حد 
تیتر باقی ماند و واکنش های خاصی به همراه نداشت. درست 
برعکس مصاحبه ای که ســال گذشــته در برنامــه »به افق 
فلسطین« انجام داد. او هرچند همدلانه صحبت کرد اما برخی 
گفته هايش برای مدتی جنجال آفريد. چرخنده همچنین سال 
93 از فضای مجازی خداحافظی کرد و سال 95 در مصاحبه ای 
با باشگاه خبرنگاران گفت: »دو سال است هیچ نقشی در سینما 
به من پیشنهاد نشــده.« حالا او می خواهد با قدرت در عرصه 

فعالیت های حرفه ای حاضر باشد.
          چه فرجامی رقم خورد؟    بايد منتظر ماند تا ببینیم کارهای 
جديد الهام چرخنده چه کیفیتی دارند. آنطور که خودش اعلام 
کرده، مدتی پیش فیلمنامه سريال »گل گنج« به کارگردانی 
آرش معیريان و تهیه  کنندگی ســعید مرادی را نوشت که در 
کشور افغانستان ســاخته شــد. همچنین فیلمنامه سريال 
تلويزيونی »سیده خاتون« را در دست نگارش دارد. با اين حال 
خبری از فعالیت های جديد سینمايی خانم چرخنده منتشر 

نشده.

          ماجرا چه بود؟   فرزاد حسنی در جواب فريدون جیرانی 
که پرسید چقدر در تلويزيون ممنوع الکار بودی با لحن شوخ 
و جدی گفت: »خیلی کوتاه و کم و مختصر؛ 15 ســال؛ تمام 
جوانی.« بعد هم اشاره کرد که مديران تلويزيون مانع از اجرای 
او در مراسم های فیلم فجر شده اند. می دانید که اين ممانعت 
به دلیل پخش تلويزيونی مراسم ها بوده. حسنی گفت   بارها از 
ســوی دبیران جشــنواره پیشــنهاد داشــته ولی به دلیل 

ممنوع التصويری تلويزيونی، همکاری شکل نگرفت.
          چه واکنش  هایی داشت؟  اين شب ها حسنی را به عنوان 
بازيگر در سريال »فريبا« می بینیم. او اولین بار سال 86 طعم 
ممنوع الکاری را چشید. اين اتفاق بعد از مصاحبه تند و تیز با 
رئیس پلیس وقت تهران در برنامه »کوله پشتی« افتاد. او بعد 
از 5 سال ممنوعیت، ويژه برنامه سال تحويل شبکه سه را اجرا 
کرد ولی به جز برنامه »اکســیر« در سال 94 هیچگاه برنامه 

مستمر نداشته است.
          چه فرجامی رقم خورد؟    »ماندنی  ها« نام برنامه جديد 
حسنی است که گفته می شــود به زودی روی آنتن شبکه 
نســیم می رود. او ابتدای ســال هم اجرای ويژه برنامه سال 
تحويل اين شبکه را برعهده داشت. حسنی همچنین مجری 
مراسم افتتاحیه جشنواره فیلم فجر 43 بود که رندی اش در 
واکنش به دست دادن مرضیه برومند و رضا بابک عیان شد؛ 
وقتی که گفت: »مجموعه دولت آقای پزشکیان همین رو کم 

داشت !«   

          ماجرا چه بود؟   سال 1401 مسعود فراستی، گفته بود ديگر 
کاری به ســینمای ايران ندارد؛ جز فیلم  های خاص. حتی تاکید 
داشت که فقط از طريق صفحات خود در يوتیوب و اينستاگرام و... 
با مخاطبان ارتباط خواهد داشت. همزمان با برگزاری جشنواره 
چهل و ســوم فیلم فجر اما توبه شکســت و در برنامه اينترنتی 

»کات« محصول موسسه همشهری حضور يافت.  
          چه واکنش  هایی داشت؟ خیلی ها از تصمیم فراستی ابراز 
تعجب کردند و تعابیری متفاوت به زبان آوردند! ما در هفت صبح 
نوشــتیم که بازگشــت او به فضای نقد ســینمای ايران اتفاق 
خوشايندی است اما چند رســانه بحثی ديگر را پیش کشیدند. 
مثلا يکی نوشت: »گفته می  شود فراستی برای همکاری با »کات« 
يک میلیــارد تومان دســتمزد گرفته. چرا بازيگــران کارنابلد 
میلیاردی بگیرند اما يک منتقد با دانش و با ســابقه نه؟ بخش 
تاريک، هیجانی است که بر فراســتی غلبه کرد و از آن تصمیم 
گفت و حالا به لطف دستمزد شیرين، تغییر موضع داده. راستی 
او در همین برنامه خطاب به پژمان جمشیدی گفت: »قیمت دلار 
به تو چه ربطی داره؛ پولتو بگیر، تبلیغ لوازم خانگی بکن و برو پی 
کارت!« او همچنین بارها در »کات« از دستمزدهای میلیاردی 
بازيگران انتقاد کرد.« همنشینی فراستی با مهدی يزدانی خرم 
زير لوگوی همشهری هم پارادوکس ديگری بود که مورد توجه 

قرار گرفت.
          چه فرجامی رقم خورد؟    مشخص نیست فراستی را بار ديگر 

در مقام منتقد آثار سینمای ايران ببینیم.

          ماجرا چه بود؟   ويژه برنامه يلدايی »خوش نمک« شبکه 
نسیم بخشی داشــت که با حضور صداپیشــه ها با چهره ها 
شــوخی می شــد. هادی چوپان قهرمان مســتر المپیا هم 
بی نصیب نماند. يک صدا پیشه تلاش کرد شبیه او حرف بزند 
اما شیوه تقلید از نوع بیان و نیز لهجه شیرازی چوپان، تعبیر 
به تمسخر شــد. اين را هم اضافه کنیم که ويدئوی »خوش 
نمک« مدت ها بعد از پخش برنامه وايرال شد و مورد توجه 
قرار گرفت. اين خود نشانه ای از کم مخاطب بودن تلويزيون 

و ديده شدن به لطف جنجال است!
          چه واکنش  هایی داشت؟ رسانه ها و کاربران به تلويزيون 
و شبکه نســیم تاختند. ســايت تابناک در اين باره نوشت:  
ويدئوی شوخی عجیب برنامه »خوش نمک« با نحوه صحبت  
کردن هادی چوپان با واکنش کاربران فضای مجازی مواجه 
شد و برخی شــوخی با لهجه را توهین آمیز می  دانند و اين 
پرســش پیش آمده که آيا در صدا و سیمای تحت مديريت 
امثال وحید جلیلی کســی جرات دارد سعید جلیلی و دار و 
دســته  اش را دســت بیندازند و با آنها چنین شوخی  هايی 

کند؟«
          چه فرجامی رقم خورد؟    مدتی بعد هــادی چوپان در 
برنامه ديگر شبکه نسیم يعنی »1001« به عنوان مهمان اول 
حاضر شد. سابقه چنین شوخی ها و جنجال های متعاقب آن 
در تلويزيــون زياد اســت ولی گويــا درس عبــرت برای 

برنامه سازان و مديران نمی شود.

          ماجرا چه بود؟   انتظار از پلتفرم ها بالاست؛ چون مخاطب 
هزينه اشتراک و اينترنت می پردازد تا محصول با کیفیت تماشا 

کند. رئالیتی شوهای کنونی اما دارای جذابیت نیستند .
          چه واکنش  هایی داشت؟ هفت صبح در سلســله مطالبی 
کیفیت رئالیتی شــوها را بررســی کرد که بــه خاطر اهمیت 
موضوع، در پرونده »مرور ماه« باز هم اشــاره ای به آنها داريم. 
مثلا »دُن« مســابقه مافیايی فیلم  نت است که با حضور مردم 
عادی به سرانجام رسیده. »دُن« چیزی شبیه   مسابقه »شهروند 
و مافیا« محصول سابق تلويزيون است؛ با اين تفاوت که برای 
تماشای آن بايد گیگ سوزاند. تماشای آن مخاطب را سر ذوق 
نمی آورد و به همین خاطر است که با انتقادات زيادی مواجه 
شــده. »عالیجناب« محصول پلتفرم نمافیلم اســت که چند 
بازيگر و چهره اينستاگرامی متوسط به همراه آدم  های گمنام 
در آن رقابت می  کنند. اين مسابقه مافیايی هم کیفیت ندارد و 
حتی نتیجه نهايی آن مورد تمسخر کاربران قرار گرفته. فینال 
»جوکر« با حضور آقايان، پايین تر از حد انتظار است و فاصله ای 
زياد از دوران اوج خود دارد. »شام ايرانی« ديگر محصول فیلیمو 
هر بــار مخاطب را ناامیدتر می کند. مســابقه اســتعداديابی 
»رينگو« با موضوع اســتندآپ کمدی محصــول نماوا نیز در 

دسته ناکام ها قرار می گیرد.     
          چه فرجامی رقم خورد؟    در میــان برنامه ها، »اکنون« و 
»ممیزی« همراهی برانگیز هستند اما »نیمه شب« از متوسط 

فراتر نرفته است. 

          ماجرا چه بود؟   اين کاملا طبیعی اســت که مخاطب 
تلويزيون از خود سوال کند چرا اين رسانه مصافی متضاد با 
برخی اتفاقات دارد. مثلا چطور می شود   در بازه انتخابات، 
تصوير خانم ها با پوشش عرفی به نمايش در می آيد و در ايام 
ديگر نه. همین پرسش به شکل ديگری همزمان با پخش 
زنده مراســم اختتامیه فجر پیش آمد. جايی که شــبکه 
نمايش در تصمیمی درســت تصوير لیندا کیانی را موقع 
دريافت سیمرغ سانســور نکرد. خاطرتان هست که قبلا 
تلويزيون به نماهای دور بســنده می کرد؟! ماجرای خانم 
کیانی ادامه دارد؛ چون کمــی قبل تر او مهمان برنامه های 
»1001« و »سینما بانو« بود و با پوشش کامل در اين دو 

برنامه حضور يافت.
          چه واکنش  هایی داشت؟  يک رسانه نوشت که نمی توان 
نوک انتقاد را به ســمت امثال لیندا کیانی نشانه رفت. حتی 
تلويزيون هــم چندان مقصر نیســت؛ چون اساســا چنین 
تضادهايی ريشــه در خارج از صدا و ســیما دارد. با اين همه 
نمی تــوان نگران عواقــب دوگانگی در عرصــه فرهنگ بود؛ 

همانطور که تاکنون صدمات زيادی به همراه داشته است. 
          چه فرجامی رقم خورد؟    طبعا اتفاق خاصــی نیفتاد! اما 
متولیان بايد فکری اساســی برای نزديک شدن تلويزيون به 
واقعیت هــای جامعه کنند. شــايد شــیوه برنامه ســازی و 
سريال سازی در شــبکه خانگی تا اطلاع ثانوی الگوی بهتری 

برای تلويزيونی ها باشد.

          ماجرا چه بود؟   جنجالی ترين اتفاق حــوزه تلويزيون و 
شبکه خانگی مربوط به ســريال »تاسیان« است؛ تا جايی که 
حواشی جشــنواره فیلم فجر هم روی آن تاثیر نگذاشت و به 
کرات نام سريال در رســانه ها ديده شد. کلید جنجال با پست 
محمد جواد شکوری مقدم مديرعامل آپارات و فیلیمو خورده 
شد که خبر از توقیف سريال تاسیان توسط ساترا، نهاد وابسته 
به صداوسیما خبر داد. به نوشته او، مشکل »وضعیت نامشخص 
صیانت« تینا پاکروان کارگردان ســريال بود. »تاسیان« سر 
موعد يعنی 19 بهمن منتشر شد و ساترا هم در نامه ای که بوی 
حمايت از آن می آمد، توضیح داد مشکل کارگردان حل شده 
است. با اين حال پخش قســمت اول سريال به دلیل سکانس 
»رقص واره« و اســتفاده از کلاه گیــس دور دوم جنجال را به 

همراه داشت.
          چه واکنش  هایی داشت؟ ابتدا مدير کل حقوقی ستاد امر به 
معروف و نهی از منکر خبر از شکايت اين ستاد از فیلیمو و ساترا 
داد. ساترا هم در واکنش اعلام کرد: »سريال »تاسیان« بدون 

مجوز اين سازمان تولید و منتشر شده است.« 
          چه فرجامی رقم خورد؟     بــه تازگی نســخه ای جديد از 
قسمت اول »تاسیان« بارگذاری شده که حدود 25 ثانیه کمتر 
از نسخه قبل است. در تغییرات جديد، سکانس مشابهت سازی 
رقص توســط دو بازيگر اصلی )مهسا حجازی و نازنین بیاتی( 
ديده نمی شــود. با اين همه به نظر می رسد »تاسیان« آبستن 

حواشی تازه است.

          ماجرا چه بود؟   شبکه نمايش به ســیاق همیشه سراغ 
پخش زنده مراســم اختتامیه جشــنواره فیلم فجر رفت. در 
سال های قبل، مواردی از ايرادات فنی و نداشتن برنامه درست 
برای پوشش اين رويداد به چشم آمده بود. امسال نیز مشکلات 
پخش زنده تبديل به نقطه ضعف تلويزيون شد. اوج آبروريزی 
وقتی رقم خورد که پخش زنده نزديک به 30 دقیقه قطع شد و 
شبکه نمايش سرود پخش می کرد! مگر اين شبکه متولی پخش 
فیلم نیست؛ پس چرا آيتم هايی مربوط به جشنواره فیلم فجر 
نداشت؟ اتفاق بد ديگر اينکه اجرای علی زند وکیلی روی آنتن 
نرفت. چرا؟ چون چند بانو دف می نواختند؟! شــبکه نمايش 
چند ساعت قبل قطعه »وطن« اين خواننده را که در اختتامیه 
هم اجرا شــد را پخش  کرد. اين دوگانگی قابل هضم است؟ از 
طرفی، مجری )حمید ترابیان( در واکنشی نابخردانه می گفت 

خبر خاص در مراسم اختتامیه نیست!
          چه واکنش  هایی داشت؟  خیلی زود فضای رسانه پر شد از 
انتقاد نسبت به رويکرد شبکه نمايش و موضع عجیب مجری 

برنامه. 
          چه فرجامی رقم خورد؟     ايــن را هــم اضافــه کنیم که 
محمدرضا شهیدی فرد به عنوان مجری و برنامه ساز شاخص 
تلويزيون، عملکردی بد داشــت. او در اجرای مراســم پايانی 
جشــنواره فجر، بارها دچار اشــتباه در تلفظ نــام فیلم ها و 
هنرمندان شــد. بیش از حد جانب فیلم ابراهیم حاتمی کیا را 

گرفت. زياد از حد صحبت کرد و ريتم را از نفس انداخت.

          ماجرا چه بود؟   مهم ترين کارکرد تلويزيون مگر چیزی 
جز سرگرمی است؟ اين رسانه در وهله اول بايد دارای سريال ها 
و برنامه های جذاب باشد و در کنار آن موضوعات کلان مبتنی 
بر منويات کشور را پوشــش دهد. حالا اما شرايط شبکه های 
سیما برعکس است و محصولات سرگرم کننده به ندرت يافت 

می شوند. 
          چه واکنش  هایی داشت؟  در بهمــن ماه و بــرای مدتی 
طولانی، فقط يک سريال جديد شبانه يعنی »فريبا« روی آنتن 
شبکه سه رفت. شبکه يک سری اول »فراری« را بازپخش کرد 
و حالا هم سراغ فصل دوم اين ســريال رفته که اثری ضعیف 
است. شــبکه دو همچنان ســريال تکراری پخش می کند و 
پنجشنبه و جمعه ها نیز سريال جديد شبکه افق يعنی »آخرين 
ديدار« را روی آنتن می فرستد که اين هم اثری غیر قابل دفاع 
است. تلويزيون همچنین برنامه جذاب و سرگرم کننده به قدر 
کافی ندارد. »1001« با حضور جناب خان تا حدودی وضع را 
برای شبکه نسیم بهتر از قبل کرده اما مگر با يک برنامه می توان 
مدعی جذب مخاطب حداکثری بود؟ حجم بیشتر کنداکتور 
شبکه سه به »حســینیه معلی« اختصاص يافت که مخاطب 
خاص دارد و مناسب همه سلیقه ها نیست. برنامه های شبکه 

يک و دو فاقد عنصر جذابیت هستند.
          چه فرجامی رقم خورد؟    جالب آنکه بهمن، مصادف با دهه 
فجر و اعیاد شعبانیه بود اما تلويزيون محصول شاد و متفاوت 

روانه آنتن نکرد. 

          ماجرا چه بود؟   تلاش برای به روز بودن و استفاده از هوش 
مصنوعی واجد تحسین است. در زمانه ای که خیلی از کارها با 
هوش مصنوعی بهتر و با کیفیت تر انجام می شود، چرا تلويزيون 
نبايد از آن بهره ببرد؟ چنین کاری اما قاعده و اصول دارد؛ نه 
مثل سازندگان برنامه »سینما بانو« که مرحوم مريم میرزاخانی 
را متفاوت از آن چیزی که بود، به تصوير کشیدند. اين برنامه با 
هدف واکاوی نسبت سینما و خاصه آثار جشنواره چهل و سوم 
فیلم فجر با مســائل زنان روی آنتن شبکه تهران رفت. تیتراژ 
برنامه با هوش مصنوعی تولید شد که چند بانوی مطرح ترانه 
»ای ايران« زنده ياد بنان را لب خوانی می کردند. مرحوم مريم 
میرزاخانی هم سهم داشت اما آنچه عجیب می نمود، شمايل 
کاملا متفاوت اين نخبه رياضی با تصوير واقعی اش بود. در واقع 
تصوير نهايی دارای حجاب کامل بود؛ حــال آنکه او در زمان 
حضور در ايران حجاب عرفی داشــت و وقتی مهاجرت کرد، 

پوشش ديگری برگزيد.
          چه واکنش  هایی داشت؟  با هیچ متر و معیــاری، ادعای 
ســازندگان »ســینما بانو« مبنی بر ادای دين بــه زنده ياد 
میرزاخانی قابل دفاع نیست. خیلی ها هم نوشتند که تلويزيون 
در حال قلب واقعیت است و آن را نشــانه ای از تحريف ديگر 

موضوعات توسط رسانه ملی تلقی کردند.  
          چه فرجامی رقم خورد؟    »ســینما بانــو« در تصمیمی 

نابخردانه تیتراژ را تغییر نداد و آن را حذف نکرد!

فرزاد آه کشید
گِله ماه

تاسیان را چه می شود؟
پرماجرای ماه

سلام الهام به سینما
بازگشت ماه

دو تصویر متفاوت از لیندا
دوگانگی ماه

مسعود با هیاهو آمد
عهد شکن ماه

ناتوانی و بی تدبیری تلویزیون
آبروریزی ماه

شوخی ناخوشایند با چوپان
نچسب ماه

کنداکتور لاغر سیما
فقیر ماه

وضعیت خراب رئالیتی شوها
عقبگرد ماه

شمایل عجیب میرزاخانی
عجیب ماه

کسری ولایی   عامه پسند

   آنتروپولوژی لب ساحل

در میان عموم علاقه مندان به ســینما و دســت اندرکاران 
صنعت نمايش، پائولو سورنتینو به عنوان مهم ترين فیلمساز 
ايتالیايی معاصر شناخته می شــود و همیشه درها به روی 
ساخته  جديدش باز اســت. اغراق نیســت اگر بگويیم که 
ســورنتینو در دهه  گذشــته و پس از موفقیــت »زيبايی 
بزرگ« هنوز قدم بزرگ تری بر نداشته و صرفا ريخت و پاش 
فیلم هايش بیشــتر شــده. »پارتنوپه« هم که امســال در 
جشــنواره کن به نمايش درآمد، تقريبا چنین وضعی دارد 
و موافقان و مخالفانش را مقابل يکديگر قرار داده. داســتان 
درباره  دختر شگفت انگیزی به نام پارتنوپه است که در دهه  
پنجاه میلادی به دنیا می آيد و زندگی اش به بازتابی از گذشته 
و حال ناپل )که نام قديمی اش برگرفته از اســطوره  يونانیِ 

»پارتنوپه« بوده( تبديل می شود.
اگر بدبینانه نگاه کنیــد، با فیلمی طرفیم که اساســا برای 
ابراز شــیفتگی به بازيگر اصلی اش ساخته شــده ، تا جايی 
که دوربین بیــش از تمامی شــخصیت های قصه  مجذوب 
نگريســتن به پارتنوپه )چِلِســته دالا پورتا( است و زيبايی 
به طــرز بی رحمانه ای بر تک  تــک نماها حاکم شــده. اگر 
خوش بینی پیشه کنیم، با روايتی حکیمانه و آمیخته به غم 
مواجهیم در باب تلاش بــرای فهمیدن معنا و چرايی وجود 
انسان؛ قرار نیست چیزی را فهم کنیم و صرفا برای مشاهده 
به دنیا آمده ايم و مجموعه تلاش های ما برای ديدن و ديده 
شدن، میراثی است که برای آيندگان به جا می ماند و نهايتا به 
تعريف شخصی ما از مفهوم انسان منجر می شود. نه رويکرد 
نظربازانه  فیلم جای نفی يا نهی دارد و نه اين قابل انکار است 
که گاهی ايده ها بیش از حد با تاکید و تحمیل بیان می شود و 
مختصات جهان خیالی قصه، بدون ارجاع فرامتنی به اسطوره 

و تاريخ در دنیای واقعی، الکن می ماند.
شايد مقايسه  بی ربطی نباشد؛ داســتان شاهدخت کاگويا 
)همان داستان فولکلور ژاپنی »بامبوشکن«( درباره  موجودی 
ماورايی بود که زيستن در کالبد زمینی يک دختر را تجربه 
می  کرد و البته از دوست داشتن و دوست داشته شدن واقعی 
ناکام می ماند، اينجا با پارتنوپه ملاقات می کنیم که از همان 
بدو امر، در چشم همه تجســمی است از جمال و کمال و در 
نتیجه هیچکس جرئت گرفتار شــدن در دامــش را ندارد. 
برخلاف کاگويا، پارتنوپه به جای اجتناب از مردمان، دست از 
سیاحت نمی کشد و طی سفر طولانی  خود به بقیه )از جمله 
تماشاگران فیلم( اجازه می دهد که با او در مکاشفه شريک 
شوند. پس نسبت هر کس با فیلم را هم بايد از میزان درگیری 

و مشارکت در چنین سفر انسان شناسانه ای سنجید. 

   از شکار لذت ببر

وقتی به فهرســت فیلم های برگزيده ســال نــگاه کنید، 
با عناويــن غیرمنتظــره و گمنامی مواجه می شــويد که 
حضورشــان مديون ســلیقه و حس کنجکاوی منتقدان و 
ســینماگران برای کشف تجربیات تازه اســت. امسال هم 
فیلم های عجیب و غريب کم نداشتیم؛ نمونه اش »صد سگ 
آبی« )با عنوان اصلی Hundreds of Beavers( است 
که سال 2022 در جشنواره فنتاســتیک فِست به نمايش 
درآمد و چند ماه قبل به واســطه  انتشار آنلاين مورد توجه 
قرار گرفت. يک فیلم کاملا ارزان و غیرمنتظره و در نگاه اول 

حتی غیرسینمايی!
فروشنده دوره گرد قرن نوزدهمی وسط کولاک گیر می افتد 
و برای نجات جــان خودش مجبور می شــود که با طبیعت 
مبارزه کند و دنبال راهی برای شکار سگ های آبی باشد؛ اين 
خلاصه  داستان، در نگاه اول يک درام تاريخی ماجراجويانه 
را به ياد می آورد که مشــابه اش را زيــاد ديده ايم اما مايک 
چِســلیک در اولین فیلم بلندش سراغ تجربه ای جنون  آمیز 
رفته و »صد ســگ آبی« را با الهام از انیمیشــن های »لونی 
تونز« به يک کمدی اسلپ استیکِ صامت تبديل کرده که در 
آن تمام شــخصیت های حیوان قصه اش )سگ آبی، راکون، 
گرگ، ســگ و...( حضوری در حد شیر تعزيه دارند و منطق 
درام و قوانین فیزيک مدام به چالش کشیده می شود! يعنی 
لحظه ای که تصور می کنید با تقلیدی از کمدی های چارلی 
چاپلین و باســتر کیتون مواجه ايد، ناگهان شخصیت اصلی 
تام و کايوتی را به ياد می آورد و درســت در صحنه ای که به 
يک موقعیت دراماتیک جدی می رسیم، فیلم به قراردادهای 
روايی بازی های ويديويی دوران کنســول های هشت بیتی 

)آتاری، میکرو، سگا و...( تکیه می کند.
چنین ترکیب ديوانه واری شايد مسخره و احمقانه باشد و به 
خاطر مختصات بصری و روايی نامتعارف به تعداد زيادی از 
تماشاگران اجازه  همراهی ندهد ولی کمی حوصله لازم است 
تا تلاش خلاقانه  »صد سگ آبی« برای استفاده از ابزارهای 
بیانی سینمايی منسوخ شده و قراردادهای غیرسینمايی، به 
تجربه ای قابل بحث و در لحظاتی قابل تحسین تبديل شود.  

هفته  سیصد و دوم: درباره دو فیلم مناقشه برانگیز 
»پارتنوپه« و »صد سگ آبی«

تجربیات غیرمنتظره

بهنام مظاهری  
هفتصبح

  جشــنواره موســیقی امسال را 
باید در نوع خود شــاهکار دانست. 
مشــکلات و نواقص زیادی که امسال 
در جشنواره به وجود آمده در حدی 
است که می شود گفت تمام رسانه ها و 
خبرگزاری ها به آن اشاره کردند و یا به 
تفضیل به آن ها پرداخته اند. از قطعی 
برق گرفته تا نقص های فراوان در صدا 

برداری و ... 
برای مثال حســین علیزاده که اتفاقا 
یک روز جشــنواره را به نام ایشان 
نام گذاری کرده اند در بیانیه ای گفته:» 
همه افتخارم در موسیقی ایران همواره 
عدم  حضورم در جشنواره موسیقی 
فجر بوده است. این جشنواره فرمایشی 
ست. نه هنری و نه در حد و اندازه هنر. 
من از هرگونه بزرگداشــت از طرف 
ارگان های حکومتی بی نیاز هستم و 
پیوسته سپاسگزار مردم آگاهی ام که 

بی دریغ پشتیبان هنر و هنرمندشان 
در هر شــرایطی بوده اند. با عشق و 
احترام به ایران سرافراز و هنرمندان 

آزاده.« 

  خبرنــگاران و روزنامــه نگاران 
هم در حد قابل توجهی جشــنواره 
امســال را تحریــم کــرده بودند. 
خبرنگاران شناخته شده موسیقی در 
خبرگزاری های ایران، ضمن گلایه از 
نوع برخورد ســتاد جشنواره با آنها و 
عدم دعوت از رسانه ها برای پوشش 
کنسرت های پاپ جشنواره موسیقی 
فجر، اعلام کردند که کنسرت های پاپ 
را دیگر پوشــش نخواهند داد. بلیت 
کنســرت های پاپ ظاهرا گُم شده و 
مشخص نیست کدامیک از ارگان های 
مربوطه، دسترسی خبرنگاران به بلیت 
کنسرت های پاپ را ممنوع کرده است! 
حتی پیگیری هــا از تهیه کننده های 
خواننده ها هم نتیجه نداد و مشخص 
نیســت بلیت ها چگونه تقسیم بندی 

شده اند. ستاد جشنواره صرفا به ارسال 
گزارش های تولیــدی خودش اقدام 
می کند و در پاسخ به اهالی رسانه اعلام 
کرده کلیه بلیت هــای پاپ در اختیار 
معاونت هنری ارشاد است. در این بین 
گفته شده »احمد صدری« سرپرست 
دفتر موسیقی در اعتراض به این رویه 
عجیب، تهدید به استعفا کرده است. با 
این اوصاف حواشی جشنواره موسیقی 
فجر از امروز وارد بحرانی بزرگ تر شده 
است. رسانه ها و خبرنگاران سرشناس 
این حوزه در اعتراض به عدم تخصیص 
بلیت کنسرت های پاپ، این اجراها را 
از امشب تحریم کرده اند. نقطه تلخ تر 
این حواشــی از روز نخست، سکوت 
مطلق دفتر موسیقی، معاونت هنری 
و ستاد جشنواره اســت. آنها نه تنها 
توضیحی درباره رویه عجیب امسال 
نداده اند، حتی حاضر به پاسخگویی در 
این باره نیز نیستند! شما فقط حسابش 
را بکنید، خود من که بیشتر از 15 سال 
است در حوزه موسیقی قلم می زنم و 

بسیاری از گزارش ها و مصاحبه هایم در 
رسانه های معتبر منتشر شده اند هم در 
هیچ سالی به جشنواره دعوت نشده ام. 
مسئله ام هم این نیست که چرا دعوت 
نمی کنند. همان بهتر که آدم اینقدر 
بدســلیقگی و بی کیفیتی را نبیند و 
نشــنود.اگر این کار را هم می کردند 
قطعا نمی رفتم اما همین ماجرا نشان 
می دهد که عوامل برگزاری جشنواره 
اصولا در باغ نیســتند. رسانه ها را  و 
ژورنالیســت های مطرح این حوزه را 
هم نمی شناسند! عجیب و خنده دار 

نیست؟

  خدا را شکر آرتیست هایی هم که 
امسال روزهای جشنواره را به نامشان 
نام گذاری کرده بودند هم از این اقدام 
سر باز زده اند. در ادامه محسن چاوشی 
هم که یک روز از جشــنواره امسال 
را به نام او اختصــاص داده بودند هم 
در یادداشت کوتاهی که منتشر کرد 
نوشت:» مطلع شدم که برگزارکنندگان 

جشنواره موسیقی فجر از من نامی در 
روز پنجم این برنامه )با عنوان تقدیم 
و...( آورده اند. نــه راضی ام به چنین 
چیزی و نه علاقه به شنیدن نام خود )به 
هر بهانه و دلیلی( در چنین موقعیت ها 

و محافلی دارم .«

  در نهایت هم ســیمین غانم حرف 
آخر را زد. او که یک روز از جشنواره 
را نیز به نامش نام گذاری کرده بودند 
هم در جواب این عمل گفته:»سال ها 
علیرغم محدودیت هــای اجرا برای 
من در ایران و اجــازه اجرا فقط برای 
بانوان، در ســرزمین ام ماندم و برای 
مردم خواندم. حالا سال هاست که حتی 
این اجازه از من هم گرفته شده و دیگر 
اجازه فعالیت برای بانوان سرزمین ام را 
هم ندارم. من جایزه ام را در این سال ها 
از مردم گرفتم و نیازی به قدرشناسی 
مسئولین جشــنواره موسیقی فجر 
ندارم. با آرزوی رفع محدودیت ها برای 

بانوان هنرمند کشورم.«

اين هفته شاهد رقابت نه چندان هیجان انگیز 
دو فیلم جديد در سینماهای دنیا بوديم؛ يک 
طرف محصول جديد مارول قرار داشــت که با 
استقبال سردی از سوی منتقدان و تماشاگران 
مواجه شد و در مقابل سومین قسمت از سري 
فیلم های »پدينگتون« که نتوانست به اندازه  
دو فیلم قبلی طرفدارانش را راضی کند. البته 
وقتی کار بــه عدد و رقم بکشــد، قضیه کمی 
پیچیده می شود چون »کاپیتان آمريکا« ظرف 
ســه روز 192 میلیون فروخته و قسمت سوم 
»پدينگتون« هم از 130 میلیون دلار فروش 
عبور کرده اســت اما هیچکــدام را نمی  توان 
موفقیت تمام و کمال در نظر گرفت. به احتمال 
زياد هر دو فیلم از خطر شکست و ضرر تجاری 
در امان می مانند اما بعید است که سود عجیبی 
را به حساب استوديو واريز کنند. در »کاپیتان 
آمريکا: دنیای قشنگ نو«، ژنرال سابق تاديوس 
راس )با نقش آفرينی هريســون فورد( به  مقام 
رياست جمهوری آمريکا رسیده و سم ويلسون 
که قبلا به عنوان فالکون شــناخته می شد، در 
نقش کاپیتان آمريکای جديد فرو رفته است. 
اما اين بار بحران امنیت دنیا به جايی می رسد 
که خود رئیس جمهور به هالک سرخ )نسخه ای 
خطرناک تر از هالک که محصول دستکاری و 
مهندسی معکوس اســت( تبديل می شود و... 
مانند محصولات مارول در دوران پس از کرونا، 
»دنیای قشنگ نو« هم زياد جای تعريف ندارد، 
البته اين فیلم محصول دورانی اســت که باب 
آيگر هنوز به ديزنی برنگشــته و سیاست های 
مارول برای بــالا بردن کیفیــت تغییر نکرده 
بود. فیلم بعدی هم که شــرايط مشابهی دارد، 
»تاندربولت ها« اســت و بعد از آن در تابستان 

بايد با ديدن »چهار شگفت انگیز« درباره  مسیر 
جديد مــارول قضاوت کــرد. »پدينگتون در 
پرو« هم بهانه ای است تا اين خرس سخنگوی 
کوچــک و دوست داشــتنی بــه ماجراجويی 
هیجان انگیزی در پرو برود و ادای اينديانا جونز 
را در بیاورد. طبعا برای طرفــداران فیلم های 
قبلی و شــخصیت پدينگتون، ايــن يکی هم 
جذاب خواهد بود اما بهتر اســت که توقع تان 
را در حد »پدينگتــون 2« بــالا نبريد که به 
يکی از محبوب ترين فیلم هــای هزاره  جديد 

تبديل شده.
موازی با اکران فیلم های جديد در سالن های 
سینما، سرويس های اســتريم هم برگ های 
جديــد خــود را رو کرده اند. هفته  گذشــته، 
سرويس اســتريم اپل با »درّه« خبرساز شد؛ 
فیلم جديد اسکات دريکسون با نقش آفرينی 
آنیــا تیلور جــوی و مايلــز تلــر در نقش دو 
تک تیرانــداز که به عنوان يک اکشــن تخیلی 
و عاشقانه توصیف شــده و به عنوان يک فیلم 
سرگرم کننده، رضايت نسبی مخاطبان را جلب 

کرده است. 
بازار جشــن ها و رويدادهای ســینمايي نیز 
همچنان داغ است. هفته  گذشته جشن انجمن 
فیلمنامه نويسان آمريکا )WGA( برگزار شد و 
جوايز در رشته  بهترين فیلمنامه  های اريژينال و 
اقتباسی به »آنورا« و »نیکل بويز« رسید تا شان 
بیکر يک قدم ديگر به اســکار نزديک شود. اما 
ابتدای هفته شاهد برگزاری مراسم بفتا بوديم 
و انگلیســی ها انتخاب های متفاوتی داشتند؛ 
جوايز اصلی به »کانکلیو« رسید که با توجه به 
بريتانیايی بودن فیلم دور از انتظار نبود و آدرين 
برودی، مايکی مديســون، کیــرن کالکلین و 

زوئی سالدانا جوايز بازيگری را برنده شدند که 
در اين بخش ترجیح مايکی مديسون جوان به 
دمی مور جای غافلگیری داشت. طبق انتظار 
جايزه بهترين فیلم خارجی بــه »امیلیا پرز« 
رسید و »بروتالیست« هم دست خالی نماند. 
حالا فقط بايد منتظر مراسم انجمن بازيگران 
آمريکا )SAG( باشیم تا تخمین نهايی و دقیق 
از برندگان احتمالی اسکار مشخص شود. فعلا 
»آنورا« پیشتاز است و »بروتالیست«، »امیلیا 
پرز« و »کانکلیو« نزديک ترين تعقیب کننده ها 

هستند. 
در حالی که کمتر از دو هفته  ديگر با برگزاری 
اسکار، پرونده  سینما در ســال گذشته به کل 
بسته می شود، با شــروع جشنواره برلین عملا 
وارد 2025 شــده ايم و از حــالا بايــد منتظر 
کشــف پديده های جديد باشــیم. همان طور 
که پیش تر اعلام شــده بود، با نمايش »میکی 
17«، ســاخته  جديد بونگ جــون هو، برلین 
کار خود را آغاز کــرد. اين فیلم علمی-تخیلی 
که با مايه هايی از کمدی ســیاه همراه شده، 
با استقبال نســبی منتقدان همراه بود و اکثرا 
اعتقاد دارند که بونگ جون-هو بهترين فیلم 
بین المللی اش را ســاخته، هرچند که هنوز به 
پای فیلم های کره ای اش نمی رســد. به غیر از 
بازی رابرت پتینسون که تحسین منتقدان را 
برانگیخته، زيرمتن سیاسی فیلم هم حسابی 
مورد توجه قرار گرفته و بنا به شواهد و قرائن، با 
فیلمی کاملا متناسب با جو و روح زمانه مواجه 
هستیم. با اين وجود فیلمساز کره ای اعلام کرده 
که قصد و غرضی برای شوخی با کسی نداشته 
و برای شخصیت منفی فیلمش از خصوصیات 
ديکتاتورهای مشهور قرن بیستم الهام گرفته 

اما در کمال تعجب به نظر می رســد که تاريخ 
دارد تکرار می شود و بخشی از شباهت ها کاملا 

اتفاقی و ناخواسته بوده است.
به غیر از فیلم ها، خود جشنواره برلین هم بدون 
خبر و حاشیه نبوده و بنا به همان رويکردی که 
از اين فستیوال اروپايی سراغ داريم، جنبه های 
فرامتنی سیاسی و اجتماعی همچنان پررنگ 
است. تیلدا ســوئینتن بازيگر سرشناس هم 
که در افتتاحیــه جايزه خــرس طلايی را به 
پاس يک عمر فعالیت هنری دريافت کرد، از 
اهمیت هنر و رســانه به عنوان سنگری برای 
مبارزه با استکبار گفت و در حاشیه  جشنواره 
هم با هالیوود ريپورتر مصاحبه ای داشــته و 
اعلام کرده که قصد دارد تا برای چند وقت از 
بازيگری کناره گیری کنــد و به کارهای ديگر 

بپردازد.
از سینما فاصله بگیريم و ســری هم بزنیم به 
تلويزيون. ســوژه  کنجکاوی برانگیز اين روزها 
پخش فصل ســوم از ســريال محبوب »وايت 
لوتوس« است که بار ديگر شــاهد تعطیلات 
پرماجرای گروهی از شخصیت های جذاب در 
يک هتل مجلل هستیم. اين سريال آنتولوژی 
بعــد از موفقیت فصــل اول و تلفیق الگوهای 
معمايی و درام های عامه پسند با نگاه انتقادی به 
طبقه  مرفه، به پديده ای غیرمنتظره تبديل شد 
و خوشبختانه تغییر لوکیشن و شخصیت ها اين 
اجازه را می دهد تا در هر فصل شــاهد قصه ای 
تازه باشیم. اين بار هم داستان در تايلند اتفاق 
می افتد و واکنش اولیه  منتقدان به سريال کاملا 
مثبت بوده و بايد ديد که در ادامه تا چه حد از 

سوی بینندگان تحويل گرفته می شود.
ديگر اتفــاق مهم در عرصــه  تلويزيون، پنجاه 

سالگی شوی شنبه شــب زنده )SNL( بود. از 
قضا همین چند ماه قبل فیلم جیسون رايتمن 
)شنبه شب( هم چگونگی شکل گیری و پخش 
اولین اپیزود از اين شــوی کمدی تاريخ ســاز 
را به تصوير کشــید. برای پنجاه ســالگی شو، 
برنامه  ويژه ای را تدارک ديدند و لشــکری از 
 SNL ستارگان ريز و درشت که سابقه  حضور در
را داشــتند به عنوان مهمان در برنامه حضور 
داشــتند؛ از کمدين ها بگیريد تــا چهره هايی 
چون استیون اسپیلبرگ و حتی جک نیکلسون 
سالخورده که بعد از مدت ها در انظار عمومی و 
 SNL میان هالیوودی ها ديده شد. شوی ويژه
همزمان شــده بود با مراســم بفتا و به جرئت 
شــايد بتوان گفت که فرش قرمــز اين برنامه 
در نیويورک حتی از بفتا در لندن هم شــکوه 

بیشتری داشت.
البته اين برنامه بدون حاشــیه هم نبود؛ بعد 
از حواشــی عجیــب و غريبی کــه پیرامون 
شــکايت های متقابل بلیک لايولی و جاستین 
بالدونــی از هم پیــش آمد و کارشناســان با 
شــخم زدن زندگی شــخصی آن ها فهمیدند 
که داســتان های خاله زنکی ســنگینی پشت 
پرده وجود دارد، رايان رينولدز و همســرش 
برای اولین بار کنار هم در يک رويداد رســمی 
حضور پیدا کردند و شوخی غیرمنتظره  رينولدز 
با همیــن درگیری های شــخصی و حقوقی و 
واکنش ناخودآگاه و از ســر غافلگیری بلیک 
لايولی، بلافاصله خوراک مورد علاقه  کاربران 
شبکه های اجتماعی را فراهم کرد. به هر حال 
چیزی که هیچ وقت تمامی ندارد، قصه است و 
گاهی حواشی صنعت سرگرمی از خود فیلم ها 

و سريال ها می تواند جذاب تر باشد.  

در گوشه و کنار دنیای سینما چه می گذرد؟

کاپیتان آمریکا  
علیه پدینگتون!

کیوان حسینیان|   هنوز پیامدهای اجرای موسیقی در سوپربال 
امســال ادامه دارد و کندریک لامار نفر اول دنیای سرگرمی در 
شبکه های اجتماعی اســت. اما در روزهای گذشته هم جشنواره 
برلین کار خود را شروع کرد و هم چند مراسم پرسروصدای دیگر 
برگزار شــد؛ از جوایز بفتا در لندن گرفته تا جشن پنجاه سالگی 

.SNL شوی تلویزیونی

سازها برای که به صدا در می آیند؟

  اخبار هفتگی

درباره جشنواره موسیقی امسال
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  جدول   و سرگرمی

افقي 
1- از بیماری ها- معاون استادِ دانشگاه

2- نشت کردن- ناگهان خودمانی- آخر
3- عقیم و نازا- از وســایل آشــپزخانه-  

خجسته و مبارک
4- در هم و بر هم- یــک آنزیم حیوانی- 

دریاچه ای در سوییس
5- نفس خســته- فعالیــت پی گیر در 
جستجوی چیزی- ماده ای ســیاه و نرم 
که از دود مواد نفتی، حاصل شود- دشمن 

سرسخت
6- معادل 12 ماه- اســباب سفر- جاده 

قطار
7- کلام درد- خودرویی از سایپا- مستبد 

و مغرور
8- قاعده و سنت- کشــوری در اروپا به 

پایتختی برن- مزاح و شوخی
9- بیچاره- گرامی تر- صدای درد

10- مردمی- صندلــی راحتی- پایتخت 
یونان

11- بالای فرنگی- دعوت شده- جاویدان- 
از اعضای تنفسی

12- کلک-  وسیله درو- به حساب آوردن
13- مادر ترکی- اسراف- ایشان 

14- پاک شده- یاد کردن- افراطی
15- پایتخت کامرون- آن که نظم و امنیت 

جامعه را برهم می زند

عمودي
 1-  سرکش و لجوج- یکی از گوشه های 

دستگاه سه گاه
2- جمع قرینه-  رود مرزی ایران- خرس 

چینی
3- پرنده- سامانه- روایت کننده

4- مرتفع ترین آبشار آســیا- بندری در 
سوئد-  عدد ورزشی

5- سایه گاه- نوعی شــیرینی خامه ای- 
شکار- ضعف و سستی

6- محله و برزن- جناح لشــکر- از اصول 
دین  اسلام

7- دنــدان نیــش- گلی خوشــبو- باز 
خواست کردن

8-  ســگ گزنده- پیدا نشــدنی- نگاه 
 دزدکانه!

9- لباس کشتی گیر- لباس بی آستر- نفقه
10- روانداز- زیان- غنی و ثروتمند

11-  از جزایر ایرانی خلیج فارس - برداشت 
محصول- مدح کننده- گیره سر خانم ها

12- ســنگریزه- کوبیده شــده- از اقمار 
اورانوس

13- پدر از دست  داده- در حال لرزیدن- 
کفش چوبی

14- سهل انگاری کردن- میوه تابستانی- 
از رگ  های اصلی  بدن

15- شغل شوفر- ساده لوح 
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طراح : حمیدرضا محمدرضایی     
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پروفیل   لهِ کردن
فلزى

 پرنده 
از گیاهان خوش آواز

طبى  از امراض 
برد آن شهر رازىچشم

معروف است

 فراوان و 
بى نهایت

زمین شوى 
دسته دار

اى خدا

پاکیزه
رکن اصلى 

نماز
پرتلاش

وسیله 
مخالفاحتیاطى
خوبى

 یکشنبه 
باستانى

ضمیر سوم 
شخص مفرد

ویژه و 
خاص

نوعى سینرژى
لاستیک

 راز پوش

محل زانو 
 ایالتى در زدن شتر

آمریکا  اشکال 
نرم افزارى

 بناى مرتفع

سرپیچى
 محکم و 

استوار
  بخشى از 

اوستا
ساز ضربى

سزاوار
پسوند 
 نام ترکىشباهت

نشانه مفعولىدشمنى

آزاد

متذکر

         

         

         

 سودوکوی سامورایی با نام سودوکوی 5 تایی، 5 قلو یا تو در تو نیز شناخته می شود. ترکیبات 
دو تایی و سه تایی از این نوع سودوکو نیز مرسوم است اما نوع 5 در 5 آن دارای جذابیت بیشتری 

است
  در این نوع سودوکو یک مربع 9 در 9 در وسط قرار دارد و با چهار مربع 9 در 9 دیگر در 

ارتباط است.
  هر جدول سودوکو دارای اعداد اولیه مربوط به خود است اما نکته اصلی اینجاست که هیچ یک 

از جدول های سودوکو به تنهایی حل نمی شوند.
در  بیاورید،  بدست  سودوکو  جدول  هر  در  را  اعدادی  باید  سامورایی  سودوکوی  حل  برای    
اینصورت برخی از این اعداد با مربع میانی مشترک خواهند شد و سبب مشخص شدن اعدادی 
در مربع میانی می شوند، همین روند باید به طور مستمر ادامه یابد تا از هر جدول سودوکو عددی 

پیدا شود.
سودوکوی  کنید  دقت  است.  سامورایی  سودوکوی  حل  راه  تنها  معمولی  سودوکوی  قانون    

سامورایی نیز تنها دارای یک جواب منحصر به فرد است.
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  سودوکو

 جدول کلمات متقاطع

4 حرفي : 
 اسکی
 آگور

 پیسی
 جواب
چینی

 ساخت
 ناسخ
 نقشه

5 حرفي : 
 ابیات
 ادراج
 اسلاو
 تجاوز
 ریتین
 سیمیا

 شهرری
قصه ها
 کدخدا

 محصول
 مستعد
 معابد
 واسکو

 همدست
6 حرفي : 

 پودینگ
 رای باز
کاکوتی
 یکه بزن

7 حرفي : 
شکرپنیر
 گزارشگر

8 حرفي : 
 بریتانیا

 حریم شخصی
 دیوار چین
 سعادتمند

توضیح
کلماتي که بر اســاس تعداد حرف دسته بندي 
شده اند باید در جاي مناسب خود در جدول قرار 
گیرند. شما باید با توجه به راهنماي جدول که 
برایتان قرار داده ایم؛ جاي لغات را حدس بزنید 

و در جدول جایگذاري نمایید.
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تنها خواننده زن مجاز
دربارهسیمینغانمچهمیدانیم؟

ششــمین و آخرین روز چهلمین جشنواره 
بین المللی موسیقی فجر هم با حاشیه تمام 
شد. حاشیه این بار هم مربوط به همان بخش 
تقدیم اجراهای هر شب بود که تاکنون مورد 
اعتراض حســین علیزاده و محسن چاوشی 
قرار گرفته بــود و این بار کــه اجراهای روز 
یکشنبه ۲۸ بهمن ماه به پاس نقش تأثیرگذار 
سیمین غانم در مسیر فعالیت خوانندگان زن، 
به خانم غانم تقدیم شد؛ او با انتشار پیام صوتی 
در صفحه شــخصی خود در فضای مجازی 
اعلام کرد: »به نام هســتی بخش، سیمین 
غانم هستم. سال هاست در سرزمین مادری 
زیســتم و علی رغم محدودیت  اجرا که صرفا 
برای بانوان بوده، ماندم و برای شــادی دل ها 
چندین سال کنسرت مخصوص بانوان را اجرا 
کردم و جایزه ام را در تمام سال های فعالیتم 
از مردم خوب سرزمینم دریافت کردم اما در 
چند سال گذشته این فرصت نیز از من گرفته 
شد و نیازی به قدرشناسی از طرف مسئولان 
جشنواره موسیقی فجر را ندارم. با آرزوی رفع 

محدودیت ها برای بانوان هنرمند کشورم.«
اما خانم غانم کیست؟

۱. ســیمین غانم فروردین امسال ۸0 ساله 
شد. او متولد ســال ۱3۲3 اســت. او اصالتا 
اهل تنکابن است. مرحوم تورج شعبانخانی 
آهنگساز موسیقی پاپ ایران پسرخاله سیمین 
غانم است و او را در مسیر پیشرفت و ساخت 

آثارش، همراهی کرد.
۲. غانم از ۹ ســالگی در جشن های مدرسه 
می خواند و در ســال ۱3۴۱ در مسابقه های 
آموزشگاه های ایران در رشته آواز اول شد اما 
فعالیت رســمی خود را از حوالی ۲۵ سالگی 
یعنی در ســال ۱3۴۷ آغاز کــرد. چطور؟ با 

ازدواجش. 
3. غانم در مورد ماجرای ازدواج خود گفته: 

»به دلیل مخالفت خانــواده ام برای ورود به 
دنیای موسیقی ازدواج کردم. با خودم گفتم 
بهترین راهکار برای من یک ازدواج مناسب 
است، ازدواج با فردی که درک درستی نسبت 
به هنر داشته باشــد و به من هم اعتماد کند 
و ضمن رعایت همه موازیــن اجازه فعالیت 
موســیقایی به من دهــد. افراد زیــادی به 
خواستگاری من آمدند اما هیچ کدام از آن ها 
نمی توانستند نظر من را تأمین کنند. تا اینکه 
با همسرم آشنا شــدم. در همان روزهای اول 
ازدواجم به این موضوع پی بردم که او همان 
فردی است که انتظارش را می کشیدم. زمانی 
که ازدواج کردم ۲۵ سال داشتم و از آن به بعد 
فعالیت موسیقی ام را به شکل جدی پیگیری 
کردم. اما به همسرم اطمینان دادم که همه 

موازین را رعایت می کنم و کاری نمی کنم که 
مایه سرشکستگی او شوم و از دوران جوانی ام 
تا به امروز به این عهدم وفــادار بودم.« غانم 
نخستین بار، سال ۱3۴۷با نخستین اجرای 
تلویزیونی ترانه »موج خروشــان« با تنظیم 
مرتضی حنانــه و تهیه عبــاس زندی صدا و 

هنرش را شناساند.
۴. اگر در مورد اساتید او بپرسید، باید بگوییم 
که او دوره موســیقی ســنتی و ردیف را زیر 
نظر محمود کریمی آموخت. مرتضی حنانه 
آموزگارش در قواعد موسیقی و سلفژ بود و با 
علی تجویدی نیز در زمینه موسیقی کار کرد.

۵. آنچه باعث شد کار غانم به اصطلاح بگیرد؛ 
نزدیکی صدایش به یک خواننده بلندآواز در 
آن روزها بود: عصمت باقرپور بابلی یا دلکش 

)متولد ۱303 – متوفی به ۱3۸3(. 
6. اما همین باعث شد که او، تلاش کند زمین 
بازی جدیدی بدون این رقیب برای خود ایجاد 
کند و از این رو به سمت موسیقی پاپ رفت. 
همین دوگانگی در کارنامه او باعث شــده با 
شخصیت های مطرحی در هر دو سبک کار 
کند آثار آهنگسازان کلاسیک ایران، بزرگانی 
چون علی تجویدی و همایون خرم  را به زیبایی 
اجرا کرده و در موسیقی پاپ هم از از حمایت 
آهنگسازان توانایی چون بابک بیات، فریبرز 

لاچینی و… بهره مند شده است. 
۷. »قلک چشات«، نخستین ترانه او به سبک 
جدید بود. ترانه ای که در ایران مدت ها اولین 
صفحه روز بود. شعر این ترانه سروده سعید 
دبیری است و آهنگ آن را فریبرز لاچینی 

ساخته  . 
۸. »گل گلدون من« اما به گل سرسبد آثار 
سیمین غانم بدل شد و شناخته شده ترین 
در میان آثــارش. قطعه ای کــه ترانه اش را 
فرهاد شیبانی ســروده، آهنگش را فریبرز 
لاچینی ساخته و فریدون شهبازیان تنظیم 

کرده است.
۹. نخســتین کنســرت او پس از انقلاب در 
مهرماه ۱3۷۸ در ســینما صحــرا در تهران 
برگزار شــد. در حال حاضر سیمین غانم به 
همراه خانواده اش در ایران به ســر می برد و 
گه گاه به اجرای کنسرت می پردازد. سیمین 
غانم بخشی از آثارش را بر بستر 3 آلبوم »قلک 
چشــات«، »ماتم« و »به کنارم بنشین« به 
مخاطبان  خود عرضه کرده است. همچنین 
ریمیکسی از ترانه سیب او توسط گروه اودزا به 
نام »پشت خورشید« ساخته شده  که در بازی 
فیفا ۲3 و همچنین در تیتراژ آغازین کنفرانس 
جهانی توسعه دهندگان اپل در سال ۲0۲۲ 

استفاده شد.

بهترینراهکاربرایرهاییازکبدچرب
سیدموید علویان فوق تخصص کبد، گفت: تی آر ایکس   یک 
ورزش مقاومتی نوآورانه است که از وزن بدن به عنوان ابزار 
اصلی تمرین استفاده می کند. این روش بر اساس استفاده از 
تسمه های مقاومتی طراحی شده و به ایجاد تعادل، تقویت 
عضلات  و بهبود انعطاف پذیری بدن کمک می کند. علاوه بر 
مزایای کلی، تمرینات تــی آر ایکس می توانند در مدیریت 
و بهبود کبد چرب نیز بســیار مؤثر باشــد. این تمرینات با 
تحریک سوخت و ساز بدن، کاهش چربی های مضر  و بهبود 
عملکرد متابولیکی بدن، تأثیرات مثبتی بر ســلامت کبد 
دارند. به گزارش مهر، وی افــزود: یکی از مهم ترین مزایای 
تی آر ایکس، افزایش سوخت و ســاز بدن است. تمرینات 
این ورزش با به چالش کشیدن عضلات، متابولیسم بدن را 
افزایش می دهد و به سوزاندن کالری و چربی کمک می کند. 
این افزایش سوخت و ســاز به ویژه در کاهش تجمع چربی 
در سلول های کبدی مؤثر است و عملکرد کلی کبد را بهبود 
می بخشد. علاوه بر این، تی آر ایکس نقش مهمی در تقویت 
عضلات اصلی بدن دارد. عضلات قوی تر به تنظیم قندخون و 
افزایش حساسیت به انسولین کمک می کنند که این ویژگی 
برای پیشگیری از مقاومت به انسولین که عامل اصلی کبد 
چرب است، بسیار مفید است. حرکات  تی آر ایکس نیازمند 
هماهنگی و تعادل بین عضلات مختلف بدن هســتند. این 
ویژگی باعث بهبود تعادل، انعطاف پذیری و تقویت عضلات 
پایدار کننده می شــود و به افراد کمک می کند تا حرکات 
روزمره خود را با کمترین آسیب و بیشترین بهره وری انجام 
دهند. یکی دیگر از مزایای  تی آر ایکــس، قابلیت تنظیم 
شــدت تمرینات اســت. این تمرینات برای تمام سطوح 
آمادگی جسمانی مناســب بوده و افراد مبتلا به کبد چرب 
می توانند بر اساس توانایی های خود شدت حرکات را تنظیم 
کنند و به مرور زمان با افزایش ســطح آمادگی، تمرینات 
پیشــرفته تر را انجام دهند.  چربی احشــایی  که در اطراف 
اندام های داخلی تجمع می کند، یکی از عوامل کلیدی در 
ایجاد کبد چرب اســت. تمرینات تــی آر ایکس با افزایش 
مصرف انرژی و چربی سوزی، به کاهش این نوع چربی کمک 
می کنند و خطرات مرتبط با آن را کاهش می دهند. به همین 
دلیل، تمرینات منظم تی آر ایکس می توانند نقش بسزایی 
در کاهش چربی های مضر و ارتقای سلامت کلی بدن داشته 
باشند.   از جمله تمرینات تی آر ایکس که برای افراد مبتلا به 
کبد چرب توصیه می شود، می توان به اسکات با تی آر ایکس 
که به تقویت عضلات پایین تنــه و افزایش مصرف انرژی 
کمک می کند، پلانک با تــی آر ایکس که عضلات مرکزی 
بدن را تقویت کرده و چربی کبد را کاهش می دهد، حرکت 
لانج معکوس که تعــادل، انعطاف پذیری و قدرت را بهبود 
می بخشد  و پرس سینه معلق که عضلات بالا تنه را تقویت 
کرده و به بهبود متابولیسم کمک می کند، اشاره کرد.  برای 
شروع تمرینات تی آر ایکس، افراد مبتلا به کبد چرب باید 
ابتدا با پزشک مشورت کنند تا برنامه تمرینی مناسبی برای 

آنها طراحی شود.  

مرتضیکلیلی  سلامت قاب



قابنوستالژی2
 سپاه دانش یا  سپاه بهداشت؛ آنها را به دورافتاده ترین روستاهای ایران 
می فرستادند تا دو سال خدمت کنند - ساری بهار 1350. عکس: کامران عدل.

قابنوستالژی1
خیابانی در تهران - سال 1377


قابتاریخ
نصرالله خان 
تلگرافچی مخصوص 
ناصرالدین شاه که در 
اتاق تلگرافخانه کاخ 
صاحبقرانیه به خواب 
رفته است. )فرادید(


قابنوستالژی4

عکسـی از استایل مخصوص 
دختران در تهران دهه 80  ؛ با 
گوشی سامسونگ بنددار در 

گردن و اکسسوری هایی مانند 
دستبند، گردنبندهای زنجیری 

و گوشواره و...


قابنوستالژی3

هواداران پرسپولیس در ورزشگاه آزادی - اواسط دهه 70. )آژانس عکس ایران(

پروفایل
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